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ton^e denamiie 
Koje sneg pred dnevi tanko zakril sledove plugov, se-

jalnic, kombajnov in pridnih rok na poljih, vinogradih 
in sadovnjakih, je to pomenilo: Ljudje, dovolj ho za le
tos. Pozna jesen se ho počasi iztekla v zimo, in če si 
počitek privošči in zasluži narava, naj si ga vzame tudi 
človek. Stoletja in tisočletja je tako in tako dolge tradici
je ne kaže spreminjati. Res je v današnjem času inten
zivnost dela takšna, da kmetje tudi pozimi nimajo več 
tradicionalnega počitka, ni več prijetnih, toplih in 
drušahnih večernih ur za kmečko pečjo. Pa del tradicije 
le še ostaja, namesto za pečjo na klopi oh radiatorju, na
mesto v druzhi sosedov in prijateljev oh televizorju ali 
časopisu. Tudi novice so danes hitrejše, ustna izročila so 
zamenjali elektronski in tiskani mediji. 

Rezultati celoletnega dela pa so le v kaščah, takšnih in 
drugačnih kot nekoč. V prvi vrsti štejejo količinski rezul
tati kmetijske letine. Tem letos ni kaj očitati, precej ho-
gati so. Po tej plati so kašče polne tudi v primeru, da je 
doma ostalo le malo tistega, kar je hilo pridelanega. Po-
doha nekdanjih kašč se je spremenila v velikanske hla
dilnice, ' silose, skupne kleti, predelovalne dvorane. 
Nekdanji osnovni namen, pridelati hrano za številna 
lačna usta družine, se je izrodil v proizvodnjo za trg, za 
denar. Z denarjem pa so prohlemi: nikoli ga ni dovolj. 
Tudi holj pokvarljiv in hlapljiv je kot pšenica v leseni 
kašči, krompir v temni kleti ter vino v starem hrastovem 
sodu. Letina, še tako hogata, nikoli ne postreže s polnimi 
denarnicami kmetov. Ti so s cenami rezultatov svojih 
pridnih rok nezadovoljni tudi letos. Toda tako je od 
nekdaj: prodajalec hi rad cene višal, kupčeve želje so 
ohrnjene. Če so letine obilne, kar za letošnjo lahko trdi
mo, so cene relativno nizke in kupcem dostopne. Tako si 
lahko privoščijo več, proizvajalci pa v večji količini pri
delka lažje skrijejo stroške. To je tudi edini in zveličavni 
cilj tržnega gospo
darstva, brez kate- T — ^ ^ 
rega tudi v kme- Д О • 1 '̂ ^^ 
tijstvu (več) ne gre. ^ 

PTUJ / KAKO URESNIČUJEMO ZAKON O OMEJEVANJU UPORABE TOBAČNIH IZDELKOV 

Жакоп v glavnem vzeli resno 
v šolstvu in zdravstvu, kjer se po novem zakonu sploh ne sme 
kaditi (prepovedano je kaditi v vseh prostorih), so , kot kaže, za
kon vzeli resno. Problematike kajenja so se lotili skladno s 15. 
č lenom zakona in na vidnih mestih izobesili potrebna obvestila. 
V okolici šolskih prostorov pa je ostalo še po starem: tisti, ki so 
že doslej kadili in onesnaževali okolje, to počenjajo še naprej. 
Bolniki posameznih oddelkov ptujske bolnišnice to počenjajo 
na prostem kljub mrazu v zadnjih dneh. Kaže tudi, da so v posa
meznih podjetjih komaj čakali zakon, k i j e pravzaprav kadilcem 
opora pri odvajanju kajenja. Zanimivo je , da se od kajenja odva
ja tudi vse več ptujskih direktorjev. V ptujskih Termah na pri
mer so se odločili , da ne bodo kadili v nobenem prostoru več, 
čeprav j im zakon tega izrecno ne nalaga. Tudi sobe bodo poslej 
delili na kadilske in nekadilske. 

Še najmanj zapletov pri ures
ničevanju zakona o omejevanju 
uporabe tobačnih izdelkov bo v 
gostinstvu, kjer velja šestmesečni 
rok za izvedbo in kjer so že doslej 
imeli veliko prostorov namenjenih 
nekadilcem. Na zakon naj bi se ta 
trenutek najbolj jezili nekateri 
športniki, ker bodo ostali brez 
sponzorskega denarja tobačne in
dustrije. Dr. Mateja Kožuh - No
vak je v zvezi s tem povedala: "Tu 
je več zank. Predvsem Tobačna 
mnogo več govori kot naredi. 
Samo nekaj športov je, ki dobivajo 
denar od Tobačne tovarne, tem bo 
nedvomno država morala iz pro
računa zagotoviti financiranje. 
Upam, da bodo novi poslanci par
lamenta - naredila bom vse, kar se 
da, kmalu jih bom pričela obisko
vati - v okviru proračuna sprejeli 

sredstva, ki bodo športnim organi
zacijam omilila ta izpad dohodka. 
Izkušnje drugih držav kažejo, da je 
tobačna industrija vedno govorila, 
kako bodo propadle športne orga
nizacije, ko jih bodo prenehali fi
nancirati. Ko pa so potem v teh 
državah naredili en tak 'prehodni' 
proračun, so ugotovili, da je bilo 
tega sponzoriranja bistveno manj. 
Močno upam, da če ljudje radi gle
dajo športne prireditve, če se 
država ponaša z medaljami, ki jih 
naši mladi športniki prinašajo, po
tem jim bi morala zagotoviti tudi 
sredstva za treninge in tekmovan
ja. Sramotno je, da si morajo mladi 
športniki zagotavljati denar od lju
di, ki na račun tega, da jim zago
tavljajo denar, obolevajo in prez
godaj umirajo. Dolžnost 
predsednika vlade je, da zagotovi 
sredstva za teh nekaj športnih or
ganizacij, da bodo lahko mladi 
ljudje trenirali." 

MG 

Katarina je tržila v gneči, kakršne že dolgo ni bilo fofo: M. Ozmec 



ORMOŽ / PODPISI TREH POGODB ZA ŠTAJERSKE CESTE 

Obvoznica pred WrìsHino sezono 1998 
Minuli petek so v dvorani ormoškega gradu podpisali pogodbo za izgradnjo obvoznice okrog mesta. 
Prizadevanja lokalnih politikov, da bi rešili problem velikega tranzita - predvsem tovornega prome
ta - skozi mesto, je tako nagrajen. Na vrsti je leto in pol gradbenih del, ki bodo potekala v okviru 
uresničevanja nacionalnega programa izgradnje avtocest v Sloveniji. 

Ormoška obvoznica, ki obse
ga izgradnjo nadomes tne trase 
magis t ra lne ceste Spuhlja -
Ormož na področju Ormoža s 
priključki regionalnih cest Lju
tomer - Ormož in Središče -
Ormož, bo dolga 3,75 ki lomet
ra. Zgrajeni bodo trije nadvozi 
za prečkanje lokalnih cest , via
dukt Lešn ica , ki bo dolg 324 
metrov, osem deviacij gozdnih 
in dovoznih poti ter prestavitve 
infrastrukturnih objektov. Pro
jektanti so cest išče prilagodili 
te renu, tako da poteka večji del 
ceste v useku, ki bo nudil na
ravno zaščito proti hrupu, del
no pa v nasipu. Širina dveh 
voznih pasov skupaj z robnimi 
pasovi in bank inami bo v nasi
pu 9,5 metrov, v ukopu pa 11,6 
metrov. Najvišja dovoljena hit

rost na novi cesti bo 80 kilo
metrov na uro. 

Ormoška obvoznica bo stala 
milijardo 119 milijonov tolarjev 
in se bo gradila v eni fazi z vsemi 
predvidenimi objekti. Za ob
voznico sta bili podpisani dve 
pogodbi. Traso obvoznice bosta 
gradila GIZ Gradiš kot vodilni 

partner in SCT Ljubljana, 
vredna pa je 696 milijonov tolar
jev. Nadvoze in viadukt pa bo 
zgradilo celjsko cestno podjetje 
za 423 milijone tolarjev. 
Določen je bil tudi rok za iz
gradnjo, v katerem so se obveza
li, da bo obvoznica zgrajena v 
štirinajstih mesecih. Izvedbo del 
bo nadziral Projekt Severov
zhodna Slovenija v Družbi za 
državne ceste. 

SLOVENSKA BISTRICA 
SEVER 

Sočasno je bila podpisana še 
ena pomembna pogodba, in sicer 
za izgradnjo izvennivojskega 
priključka na avtocesto Hoče -
Arja vas Slovenska Bistrica - se
ver. Gradilo ga bo Cestno 
podjetje Maribor za pogodbeno 
vrednost 349 milijonov tolarjev, 
končan pa naj bi bil v osmih me
secih. 

Priključek bo dolg 800 metrov 
in izveden v obliki polovične de
teljice z dvema nivojskima 

križiščema na magistralni cesti 
Slovenska Bistrica - Hajdina, in 
sicer eno na vzhodni in drugo na 
zahodni strani avtoceste. Novo 
križišče na zahodni strani 
avtoceste bo v obliki črke "T" s 
pasom za zavijanje v levo, 
križišče na vzhodni strani pa bo 
kot popolno štirikrako križišče s 
pasovi za zavijanje v levo. Na 
območju med obema križiščema 
bodo rekonstruirali tudi omen
jeno magistralno cesto v dolžini 
860 metrov. Obstoječo cesto 
bodo razširili na skupaj 9,5 met
rov širine z novim gornjim 
ustrojem, istočasno pa bodo 
poglobili nivélete pod viaduk
tom Devina za okrog 70 centi
metrov. Preko Devine bodo na 
vzhodni strani avtoceste zgradili 
še dva mostova, zaradi rekon
strukcije in širitve magistralne 
ceste pa bo razširjen tudi obsto
ječi most. Poleg tega bodo uredi
li javno razsvetljavo križišč, 
ramp in magistralne ceste. 

viki Iclemenčič 

R a č u n a l n i š k a s i m u l a c i j a v i a d u k t a L e š n i c a n a o b v o z n i 
c i O r m o ž , g l e d a n o iz s m e r i m e s t a . 

P o g o d b o s o p o d p i s a l i p r e d s t a v N i k i G I Z G r a d i š , S C T in 
D A R S . 

VOLICINA/ PROJEKT CELOSTNEGA RAZVOJA PODEŽELJA 

Obetavni programi 
NOSILEC PROGRAMOV JE LENARŠKO PODJETJE JASAMA, KI JE PRIPRAVILO ZA
NIMIVE PODPROJEKTE ZA RAZVOJ SADJARSTVA, VINOGRADNIŠTVA IN OBRTI 
ZA NASELJA ZAVRH, ČRMLJENŠAK, NADBIŠEC, GRADENŠAK, DOLGE NJIVE IN 
DEL SPODNJE VOLIČINE 

Na zadnji seji odbora za kme
tijstvo pri lenarškem občinskem 
svetu so med drugim pričeli 
razpravo o poteku projektov ce
lostnega razvoja podeželja in 
obnove vasi (CRPOV). Te 

pripravljajo za večji del krajevne 
skupnosti Voličina, ki je s svoji
mi voličinskimi goricami, boga
to preteklostjo in nekaterimi 
krajinskimi značilnostmi velik 
izziv za načrtovalce prihodnjega 
razvoja. Nalogo so zaupali le-
narški firmi JASAMA, ki ima 
veliko tovrstnih izkušenj s KS 
Benedikt, kjer so pripravili do
kaj uresničljive programe za 
Trstenik, Stajngrovo in Tr i 
Kralje. 

Priprave na projekt so stekle 
decembra 1995, ko so opravili 
vse potrebno za začetek uvajanja 
CRPOV na lokaciji KS Voličina. 
Organizirali so delo v okviru 
projektnega sveta in pripravili 
delovna srečanja s krajani 
Voličine in okoliških krajev. Na
jveč pozornosti so na prvih 
srečanjih namenili razvoju vino
gradništva, pripravili pa so celo 
prvo ocenjevanje vin iz kleti 
domačih vinogradov na Zavrhu 
in okoliških hribih. Prireditev je 
lepo uspela, z njo pa so nakazali 
eno od rdečih niti najzanimi
vejših podprojektov. Mednje 
sodi prav vinogradništvo, ki mu 
zaradi dolge tradicije dodajajo 
ob bok še sadjarstvo. To je na
jbolj razvito okoli Selc, kjer so 
tudi znani sadovnjaki Sadjarstva 
iz Lenarta. Poleg tega je bilo še 
nekaj delovnih srečanj, na enem 
so se lotili tudi prikaza značil
nosti podeželske arhitekture v 
tem delu Slovenskih goric. 

Jeseni je steklo zaključno delo 
na terenu, kjer so nadaljevali 
strokovni del v posameznih pro

jektnih skupinah, ogledali so si 
teren, opravili meritve in anketi
ranje. Želijo namreč čim konk
retnejše razvojne programe, ki 
zajemajo samozaposlovanje na 
podeželju, turizem, podjetništvo 
in domačo obrt, druge dopolnil
ne dejavnosti na kmetijah in 
priprave za sodelovanje nekate
rih kmetij na razpisu Sklada za 
regionalni razvoj in ohranjanje 
poseljenosti podeželja. Že pri
hodnji mesec bodo nekateri po-
dprojekti javno predstavljeni. 

M . T o š 

KOMENTIRAMO 

Sever ima prednost 
pred jugotn! 

Nekoliko nenavaden naslov, ki nima nič skupnega z geografijo in stran
mi neba, dotika pa se vendarle posega v prostor, morda enega največjih 
in najobčutljivejših v Slovenskih goricah v zadnjih stoletjih. Gre za načrto
vano gradnjo avtomobilske ceste od Črnega Lesa do Cogetincev v le-
narški občini in nato naprej od Cogetincev po občini Sveti Jurij ob Ščav-
niciprek ljutomerskega dela in naprej do Lendave. 

Slovenske gorice so krajinsko izjemno občutljive, zato seveda nI naključje, 
da so vse razprave in pripombe prežete tudi s precejšnjim čustvenim nabojem 
in veliko zaskrbljenostjo lokalnega prebivalstva. Vsaj za lenarški del predvide
ne trase velja, da so ljudje nadvse zaskrbljeni In da celo glasno pripominjajo, 
da Slovenske gorice avtoceste sploh ne potrebujejo. 

Mnenja so deljena, tudi ocene različne, več kot na dlani pa je spoznanje, da 
se bo cesta slej ko prej gradila. Tako ali drugače. V Lenartu v Slovenskih gori
cah so že pred nekaj leti na veliko govorili o obvoznici In predlagali, da naj se 
z njeno gradnjo počaka In razmisli, ali morebitna avtocesta ne bi bila hkrati 
tUdI lenarška obvoznica. Že takrat so poudarjali severno traso, ki mesta ne bi 
preveč zaobšla, hkrati pa bi bila tudi ekološko kar sprejemljiva. Lani so na ve
liko govorili, da je treba avtocesto speljati na rob Pesniške doline; to je veljalo 
zlasti za njene odseke od Počehove oz. Vodolske doline pa do Črnega Lesa. 
Nato so se nekateri ogreli za njeno južno različico, mimo Komarnika in Lor-
manja ter v bližini Šetarove, nato pa mimo Spodnje Senarske In Verjan naprej 
po BrengovI in mimo Cerkvenjaka do Cogetincev. Ta varianta bi povsem 
uničila krajinsko občutljivo dolino Drvanje in Brengovškega potoka, zajedla bi 
se na kmetijske površine, ki so meliorirane in urejene. Zato je spet vse glas
neje slišati mnenje, da naj prevlada severna varianta. 

Za zdaj naj bi tako bilo, seveda pa bo še veliko razprav, preden bodo stro
kovnjaki dali piko na I. Eno pa drži: še nikoli doslej ljudje niso tako zavzeto 
spremljali nekega posega v prostor kot pred načrtovano gradnjo avtocest. Že 
vedo zakaj in tudi to bi bilo treba Imeti pred očmi v kabinetih in risalnicah. 

M . T o š 

Kako smo vol i l i 1 0 , novembr« 
Na volitve poslancev v državni zbor smo že malce pozabi 

Naše odločitve pa ^postajajo aktualne prav danes, ko se bo, ¡ 
sklicu predsednika republike Milana Kučana, državni zbor si 
tal na svoji prvi seji in začel korak v štiriletno parlamentan 
delo. To naj bi, tako vsaj pričakujemo, utrlo pot Slovenije 
Združeno Evropo. 

Napovedi na osnovi volilnih rezultatov so različne. Od takšnih, da^ 
parlament v pat poziciji in ne bo sposoben izvoliti vlade in tudi i 
priživeti svojih štirih let, da se nam torej obetajo predčasne volitve,, i 
takšnih, da je razmerje sil enakomerno razdeljeno in da zagotau 
modre odločitve. Volivci smo izrazili svojo voljo in sedaj lahko sat 
čakamo, kaj se bo dogajalo. Pri vseh odločitvah bo tudi nekaj naših pa 
lancev - eden iz občine Ormož in dva z območja bivše občine Ptuj. Pred 
vami je seznam glasov, ki smo jih volivci na volitvah 10. novembra zau
pali posameznim kandidatom. 

VOLILNI OKRAJ 2 (OBČINA ORMOŽ) 
Oddanih gl.: 10316, neveljavnih gl. 631 , veljavnih gl. 9685 

Št.gl. % Ime liste Ime in priimek kandidata 
3922 40,50 SLS Vili Trofenik 
1923 19,86 LDS Anton Luskovič 
1071 11,06 SKD Alojz Sok 

853 8,81 DeSUS AnaLukaček 
753 7,77 SDS dr. Jože Bešvir 
376 3,88 ZLSD dr. Terezija Štefančič 
217 2,24 ZELENI SLOVENIJE Ivan Kukovec 
150 1,55 SNS Milan Bogataj 
65 0,67 DS Janez Solina 
62 0,64 SFinZZP Franc Trstenjak 
55 0,57 SOPS Jožef Milošič 
40 0,41 NEOPREDELJENI KANDIDAT Anton Kos 
39 0,40 KPS Zdenko Kolar 
39 0,40 LIBERALNA STRANKA Frančišek Žemljic 
37 0,38 NSD Štefan Vrzela 
28 0,29 ZELENA ALTERNATIVA Marjan Sisinger 
23 0,24 KSU Branko Cerkvenik 
16 0,17 RZS Drago Jaklič 
16 0,17 SND Andrej Forštnarič 

VOLILNI OKRAJ 9 (SLOVENSKE GORICE, PTUJSKO POLJE) 
Oddanih gl. 12844, neveljavnih gl. 745, veljavnih gl. 12099 

Št.gL % Ime liste Ime in priimek kandidata 
3825 31,61 SLS Alojz Vesenjak 
2560 21,16 SDS Franc Pukšič 
2128 17,59 LDS Frančiška Petrovič 
1511 12,49 SKD Stanislav Toplak 

634 5,24 DeSUS Marija Velikonja 
322 2,66 SOPS Viktor Cvetko 
257 2,12 ZLSD JožeTomažič 
199 1,64 SNS Jorg Bleiweis Trstenišk|| 
152 1,26 DS Ignac Vrhovšek 
137 1,13 ZELENI SLOVENIJE Rajko Brglez Ш 
64 0,53 KPS Zdenko Kolar Ш 
60 0,50 NSD Marija Šalamun Ш 
50 0,41 ZELENA ALTERNATIVA Marjan Sisinger 1 
50 0,41 LS Jože-Janko lic 1 
47 0,39 SND Ivan Bezjak i 
42 .0,35 NEOPREDELJENI KANDIDAT Anton Kos ' 
26 0,21 KSU Vesna Levačič 
25 0,21 RZS BožoMislovič 
10 0,08 SFINZZP Franček Veselic 

VOLILNI OKRAJ 10 (PTUJ Z OKOLICO) 
Oddanih gl, 11773, neveljavnih gl. 562, veljavnih gl. 11211 

Št.gL % Ime liste Ime in priimek kandidati 
3468 30,93 LDS Milan Čuček 
2870 25,60 SDS Miroslav Luci 
1394 12,43 SLS Vindiš - Ida Belšak 

742 6,62 SKD Peter Pribožič 
598 5,33 DeSUS Albin Pišek 
564 5,03 ZLSD Saša Štros 
343 3,06 ZELENI SLOVENIJE Ervin Hojker 
306 2,73 SNS Miroslav Letenja 
266 2,37 SOPS Viktor Cvetko 
211 1,88 DS Bojan Hojnik 
109 0,97 KPS Viljem Muzek 

68 0,61 NEOPREDELJENI KANDIDAT Anton Kos 
59 0,53 SND Darko Ljubeč 
53 0,47 SFINZZP Martin Mlakar 
51 0,45 NSD Jožef - Leopold Toplak 
40 0,36 LS Vinko Brenčič 
30 0,27 RZS BožoMislovič 
20 0,18 KSU Martin Kodrič 
19 0,17 ZELENA ALTERNATIVA Dušan Variée 

VOLILNI OKRAJ 11 (HALOZE, DRAVSKO POUE) 
Oddanih gl. 11961, neveljavnih gi. 888, veljavnih gl. 11073 

Št.gL % Ime liste Ime in priimek kandid» 
2511 22,68 SLS Stanislav Tomanič 
2220 20,05 LDS Vojteh Rajher 
1957 17,67 SDS Miroslav Luci 
1595 14,40 SKD Franc Bezjak 
1014 9,16 DeSUS Anton Galun 

394 3,56 SOPS Jožef Milošič 
329 2,97 ZELENI SLOVENIJE Miroslav Vindiš 
319 2,88 ZLSD Anton Bratušek 
229 2,07 SNS Miroslav Letenja 
97 0,88 DS ' Franc Jelen 
90 0,81 NSD Leopold Karneža 
64 0,58 KPS Viljem Muzek 
61 0,55 SND Ivan Bezjak 
46 0,42 KSU Martin Kodrič 
39 0,35 ZELENA ALTERNATIVA Dušan Variée 
37 0,33 LS Rudolf Lesjak 
35 0,32 NEOPREDELJENI KANDIDAT Anton Kos 
22 0,20 RZS Marjan Orož ' 
14 0,13 SFINZZP Oliver Težak ^ 

TEDNIK /e naslednik Ptujskega 
tednika oziroma Našega dela, ki 
ga je ustanovil Okrajni odbor OF 
Ptuj leta 1948. Izdaja RADIO -
TEDNIK, d.o.o., Ptuj. 
Direktor: Franc Lačen. 
Uredriištvo: Jože Šmigoc 
(odgovorni urednik), Jože 
Bračič, Ivo Ciani, Majda Goznik, 
Viki Klemenčič, Ludvik Kotar (v. 
d. radijskega urednika), Martin 
Ozmec, Marija Slodnjak in 
Milena Zupanič (novinarji). 
Grafično-tehnični urednik: 
Slavko Ribarič. 
Računalniški prelom: 
Jože Mohorič. 
Propaganda: 
Oliver Težak, -o 776-207. 
Naslov: RADIO - TEDNIK, p.p. 
95, Raičeva 6, 2250 Ptuj; ^ (062) 
771-261, 779-371; 771-226; taks 
(062) 771-223. 

E-pošta: tednik@ kdm-ptuj.si 
Celotna naročnina 5.720 tolarjev, 
za tujino 11.440 tolarjev. 
Ptuj: 52400-603-31023 
Tisk: GZP Mariborski tisk, 
Maribor. 

Po mnenju Ministrstva za 
informiranje Republike Slovenije 
št. 23/58-92 z dne 12. 2. 1992 se 
šteje Tednik za izdelek 
informativnega značaja iz 13. 
točke tarifne številke 3, za 
katerega se plačuje petodstotni 
davek od prometa proizvodov. 



VLOGA PODJETIJ V IZOBRAŽEVANJU 

J utri, 29. novembra, bo v prostorih Območne zbornice Maribor celodnevni seminar, ki ga pripravljajo 
skupaj z Gospodarsko zbornico Slovenije oziroma njeno službo za izobraževanje. Na njem bodo predsta

vili novosti v sistemu poklicnega in strokovnega izobraževanja. Nova zakonodaja s področja poklicnega in 
strokovnega izobraževan a prinaša vrsto sprememb in novosti tudi glede vloge in nalog podjetij. Ta bodo 
prevzela precejšen del odgovornosti pri praktičnem izobraževanju vajencev, pa tudi študentov višjih in viso
kih šol. 

PRIZNANJE ZA PTUJSKE TERME 

V torek popoldan je bila v Šmarjeških Toplicah slovesnost, na kateri so slovenskim zdraviliščem podelili 
priznanja za dosežene uvrstitve v okviru letošnje akcije Turistične zveze Slovenije "Moja dežela - lepa, 

urejena in čista". Ptujske Terme so bile letos v skupini manjših zdravilišč četrte. 

PTUJSKA VOJAŠNICA TUDI LETOS PRVA 

V akciji Turistične zveze Slovenije "Moja dežela - lepa, urejena in čista" je letos uspešno tekmovala tudi 
ptujska vojašnica, ki je tako kot že v prejšnjem letu bila prva v skupini malih vojašnic. 

POVEZAVA KABELSKIH SISTEMOV V OBČINI PTUJ 

Podjetje Ingel s Kobilščaka je na zahtevo mestne občine Ptuj izdelalo študijo o možnosti povezave kabels
kega komunikacijskega sistema Ptuj s podobnimi sistemi v Domavi, Markovcih, Turniščah in Gerečji 

vasi, ki bi omogočila prenos internega ptujskega programa. Povezava je možna na dva načina, s tem da je 
po njihovem primernejša fiksna linkovska povezava. Ta zahteva optično vidljivost do posameznih antenskih 
sistemov sprejemnih postaj, ki so predvidene za povezavo. Pogovor o možnosti povezave kabelskih komu
nikacijskih sistemov v mestni občini Ptuj je prejšnji četrtek organiziral oddelek za okolje, prostor in gospo
darsko infrastrukturo mestne občine Ptuj. Pogovor je vzbudil precejšnje zanimanje tudi v drugih občinah, ki 
se zelo zanimajo za to, da bi se obstoječi kabelski sistemi na območju bivše občine Ptuj povezali. Pogovor 
prejšnji četrtek, ki je potekal v Mestni hiši v Ptuju, je bil predvsem namenjen povezavi omenjenih sistemov 
na območju občin Ptuj in Domova, katere del sistema sega na območje občine Ptuj. Predstavniki vseh sis
temov so potrdili zanimanje za povezavo teh sistemov, vprašanja organiziranosti sistemov pa se tokrat niso 
lotili in bo predmet drugih razprav. 

ŽUPANI O IZKUŠNJAH IN SPOZNANJIH 

V organizaciji župana občine Krško Danila Siterjo je bilo 22. novembra v Kostanjevici na Krki srečanje 
treh slovenskih županov (poleg krškega še županov občin Ptuj in Koper dr. Miroslava Lucija in Aurelija 

Jurija), ki so bili septembra na tritedenskem strokovnem in študijskem potovanju po Združenih državah Ame
rike, kjer so se seznanjali z organizacijo tamkajšnje lokalne samouprave, predvsem pa jih je zanimala dru
gostopenjska lokalna samouprava, ki jo v Sloveniji šele uvajamo. Srečanja so se udeležili tudi predstavniki 
ameriške ambasade v Sloveniji. Na tiskovni konferenci so predstavili nekatera spoznanja in ugotovitve, do 
katerih so prišli med obiskom Združenih- držav Amerike. Me drugim so ugotovili, da imajo posamezne ame
riške občine številčno mnogo manjše občinske svete, da imajo občine tudi svojo lastno policijo in celo lahko 
same predpisujejo davščine. Zupanova desna roka je mestni manager. Povedali so tudi, da je zaradi potreb 
po spremembi lokalne samouprave dobro, da je v novi parlament prišlo25 slovenskih županov. 

SE VEDNO KADI OKROG 500 TISOČ SLOVENCEV 

Mednarodna liga za boj proti raku je pred štirimi leti tretji četrtek v novembru, letos je bil to 2 1 . novem
ber, razglasila za dan brez cigarete. Po podatkih iz raziskave slovenskega javnega mnenja se število 

kadilcev v Sloveniji počasi zmanjšuje. Pred 22 leti je kadilo skoraj 40 odstotkov odraslih Slovencev, zdaj pa 
le nekaj nad 26 odstotkov. Kljub temu je v Sloveniji še vendarle okrog 500 tisoč kadilcev. Zakon o omeje
vanju uporabe tobačnih izdelkov, ki je pričel veljati 1 8. novembra, predstavlja osnovo za sistematično vzgo
jo nekadilskih generacij. 

ANONIMNI ALKOHOLIKI SE UVELJAVLJAJO 

V Sloveniji delujejo skupnosti anonimnih alkoholikov že v devetih mestih. Člani so alkoholiki, ki jih pove
zuje skupinsko zdravljenje in ugotavljanje alkoholne bolezni. V Ptuju deluje skupnost anonimnih alkoho

likov Al-Anon, katere člani se sestajajo vsak ponedeljek ob 19. uri v pevski sobi v prostorih minoritskega 
samostana. Gre za skupnost sorodnikov in prijateljev alkoholikov, ki se trudijo pomagati družinam, v katerih 
se srečujejo s problemi alkoholizma. Vsakdo, ki živi v takšni družini, živi namreč pod stalno čustveno nape
tostjo in pritiskom, zato potrebuje pomoč. Več o skupnostih anonimnih alkoholikov je mogoče izvedeti na 
telefonski številki avtomatskega telefonskega odzivnika: 061 /133-82-25 , ki predstavlja tudi prvi stik s to 
skupnostjo. 

PREDNOVOLETNO SREČANJE PTUJSKIH DIABETIKOV 

Ptujsko društvo za boj proti sladkorni bolezni Ptuj je eno najdejavnejših tovrstnih društev v Sloveniji, v ka
terem vzorno skrbijo tudi za družabno in izletniško dejavnost ter povezovanje z drugimi društvi. Letos so 

izvedli pet enodnevnih izletov po Sloveniji in v zamejstvo. Ob koncu leta pa bodo pripravili že tradicionalno 
prednovoletno srečanje, ki predstavlja uspešen zaključek letošnjih aktivnosti. Srečanje bo v edilnici Gastroja 
pri Agisu 1 8. decembra ob 1 6. uri. Konzumacija za kosilo je 1 200 tolarjev. Prijave za ude ežbo bodo spre
jemali na sedežu društva 4. in 1 1. decembra od 8. do 1 0. ure, v diabetološki ambulanti pa vsak dan. 

V SOBOTO NA PTUJSKI TELEVIZIJI 

Kot ponavadi bo tudi v tokratni informativni oddaji marsikaj zanimivega, to zagotavlja tudi devet pris
pevkov o aktualnih dogodkih v Ptuju in Kidričevem, kjer je 2 1 . novembra padel И З metrov visok tovar

niški dimnik. Gradbeno podjetje Ptuj je praznovalo 50-letnico uspešnega dela, v OŠ Olge Meglic so praz
novali dan šole, v Narodnem domu je bil literarni večer, aktualen je tudi pogovor z županom mestne občine 
Ptuj dr. Miroslavom Lucijem. 

P r i p r a v i l a : M G 

G&VORI SE ... 
... DA ima protikadilski zakon 
tudi stranske učinke. V bol
nišnici tudi pacienti ne smejo 
kaditi, zato kadijo zunaj. Po
leg nevarnosti, ki jo prinaša 

cigatera, jim Sedaj -i) mrzlih 
dneh grozi še pljučnica. 
... DA Ш dvema sodnikoma 
ukrädü denarnice in da je to 
zagotovo storil nekdo, ki mora 
plačati kakšno kazen ali sodne 
stroške. 
... DA je kandidat, ki je dobil 
veliko število glasov, pa ni bil 
izvoljen, svoj položaj pojasnil 
približno takole: "Z velikim 
(številom glasov) pa res težko 
prideš noter (v parlament)." 
... DA je na Katarininem se
jmu cvetel posel z metlami 

Zakaj, še ni povsem razis
kano. Morda gre za množično 
čiščenje pred lastnimi pragovi 
ali pa se pripravlja kongres 
čarovnic. 
... DA so v eni ptujskih osnov
nih šol zapisali, da je bila nji
hova šola ustanovljena ob 
koncu novembra leta 1979. Če 
so pozabili, jim sporočamo, da 
je bilo to v prejšnji Jugoslaviji 
natančno na dan republike, 
29. novembra. Gre zgolj za ve
rodostojnost zgodovine. 







OD roo IN TAM SLOVENSKA BISTRICA / PETDESET LET GRADBENEGA PODJETJA GRANIT 

Prihodnost se priienja v sedanjosti 
Slovenjebistriško gradbeno podjetje Granit sodi med najstarejša tovrstna podjetja v Sloveniji. Po direktivi iz Beograda je bilo podjetje, ki naj bi 
obnovilo takratno porušeno domovino na območju severovzhodne Slovenije, pod imenom Bigrad ustanovljeno 1946. leta. Podjetje je v začetku za
poslovalo delavce iz okolice Slovenske Bistrice, Poljčan in Maribora, a se je glede na potrebe tistega časa širilo in v zgodnjih petdesetih letih prei
menovalo v Gradbeno podjetje Granit. Ob ustanovitvi je bilo podjetje registrirano še za urejanje vodotokov in gradnjo industrijskih objektov. 

"V k a s n e j š i h l e t ih , ko j e podjetje o s n o v n e okvire preras lo , , 
se j e uveljavi lo predvsem na področju s tanovanjske i 
gradnje , ki j e b i la v t i s tem obdobju dobro organiz irana in ! 
podprta s s i s t e m s k i m f inanc iranjem. T a k o so ve l ik de l j 
Maribora in drugih krajev zgradi l i prav Granitovi delavci , ; 
nekaj pa je b i lo tudi industr i j ske gradnje," pove Peter; 
Kosi . 

V let ih, ko je bila kriza v 
gradbeniš tvu samo na v id iku , 
se v t em koncu Slovenije n ihče 
ni hotel ali pa upal lotiti p reno
ve star ih objektov. T a k o je v 
pozn ih sedemdese t ih in 
zgodnjih osemdeset ih let ih ta
kra tno vodstvo Grani ta je spre
jelo odločitev, da bi l ahko bilo 
to zan imivo , dob ičnonosno 
delo, hkra t i pa tudi poseben 
s t rokovni izziv. Zato se je ta
krat dobra polovica podjetja 
preusmeri la v to specializirano 
vrsto del. Prvi večji projekt je 
bil mar iborski Len t , ki so ga 
vsa osemdeseta leta uspešno iz
vajali. Kasneje, ko je organizi
rana obnova nekako zamrla , so 
pri njih pričeli razmišljati o 
delu na širšem s lovenskim 
prostoru . V sedemdese t ih let ih 
je bi lo njihovo delovanje ome
jeno bolj na območje Slo
venske Bistrice, Mar ibora , Cel
ja in Ptuja, po tem obdobju pa 
so pričeli opravljati veliko del 
na tud i morju in območj ih 
d rug ih nekdanj ih jugoslovans
k ih republ ik . T o je bi lo tudi 
obdobje združevanja v večje 
s is teme in tako so bili pri Gra
n i tu 15 let, vse do začetka 1989. 
leta, pod okri l jem SGP K o n 
s t ruktor . V tem obdobju so vo
dili velike projekte v I raku in 
Nemčij i . Kasneje , po letu 1989, 
ko so se s Kons t ruk to r j em 
razdruži l i , so kot samostojna 
firma iskali delo v Rusiji (veli
ko so delali v Pe t rogradu) in 
nekaj na Norveškem. L a h k o bi 
rekl i , da so v t ist ih let ih Gran i 
tovi delavci obhodi l i velik del 

Evrope . 
T u d i za slovenjebistriški 

Gran i t obdobje ob koncu 
osemdeset ih in v začetku de
vetdeset ih let, ko je v gradbe
niš tvu prišlo do resne krize, ni 
bilo rožnato . Izgube jugoslo
vanskega trga pri njih sicer ne
posredno niso občut i l i , bolj pa 
pos redno , ker so se vsa slo
venska gradbena podjetja ne
nadoma znašla na domačem 

trgu, s tem pa sta se izredno 
povečala konkurenca in boj za 
delo. 

V pogovoru o delovni sili sva 
se z direktorjem Pe t rom Kosi-
jem ponovno vračala v čas, ko 
so ob domačih , s lovenskih, za
poslovali ljudi tudi iz bližnjih 
hrvaških predelov. Seveda me 
je zan imalo , kako je s temi de
lavci po letu 1991. "Pri nas 
večjih tovrs tn ih problemov 

n ismo imeli . V t is tem času je 
podjetje štelo pr ib l ižno 300 de
lavcev, od tega jih je bilo slabih 
sto iz sosednje Hrvaške , nekaj 
malega iz B i H ter še iz Make
donije, vsega skupaj okoli 120 
tujcev. Večina med njimi je 
imela po naši zakonodaji že 
status delavca, ki lahko dobi 
dovoljenje, nekaj pa je bilo 
tudi takšnih , ki delovnih do
voljenj niso mogli dobit i . Po 
letu 1991 smo število zaposle
n ih nekol iko zmanjšali; danes 
nas je 250 zaposlenih, od tega 
je 70 tujcev, ki izvirajo iz 
Medžimur ja in Zagorja. Pou
darit i m o r a m , da so to tradicio
nalno dobri delavci, tudi de
lovno dovoljenje imamo zanje 

in mis l im, da se v našem okolju 
počutijo dobro." 

Slovenjebistriško gradbeno 
podjetje Grani t sodi po številu 
zaposlenih med srednje velika 
gradbena podjetja, po klasifi
kaciji Agencije za plačilni pro
met pa m e d velika. Na 
vprašanje, ali so t rdno podjetje, 
pa je d i rektor odgovoril : "Me
n imo , da smo v svojem veli
kos tnem razredu eno boljših 

s lovenskih gradbenih podjetij . 
T o ugotavljamo tudi po načinu 
pridobivanja dela, ki ni vezano 
na nizko ceno, temveč na reno
me, ki ga imajo o nas na trgu. 
T o pa je brez dvoma zelo po
m e m b n o , saj se v naši panogi 
že pričenja dogajati, da cena ni 
več glavni in izključni razlog 
pr idobi tve dela, temveč kvali
teta, ki jo zagotavlja podjetje -
od rokov in izvedbe do varnos
ti glede na odpravo možn ih 
reklamacij , skratka t rdnos t ce
lotnega sistema. Potem se lah
ko v rnem na tisti vaš izziv, ali 
smo t rdno podjetje. T o lahko 
t rd im in tud i številke to do
kazujejo. Če upoštevamo kri
terije poslovanja, ki so v svetu 
merodajni , po tem spadamo 
resnično v vrh slovenskih 
gradbenih podjeti j , seveda ne 
po številu zaposlenih in drugih 

podobn ih kazalcih, pač pa po 
uč inku , ki ga s svojimi delavci 
dosegamo na terenu, kjer smo 
pr isotni . Za ilustracijo na j 
omen im, da je bila v lanskem 
letu realizacija na zaposlenega 
več kot 114 tisoč D E M , kar je 
več, kot je povprečje naše pa
noge. T o je podatek, ki je bil 
tudi zame presenetlj iv. Pomen i 

pa, da imamo na eni strani 
takšno s t ruk turo del, da nam 
to uspe, po drugi pa to dokazu
je tudi izkoriščenost delovnega 
časa, saj je izostankov, bol
n išk ih in drugih podobn ih 
težav pri nas mnogo manj , kot 
je v povprečju panoge. Oči tno 
smo hkrat i dovolj veliki in do
volj majhni , da smo dobro or
ganizirani in dovolj fleksibilni. 

Naša p r ihodnos t je tesno in 
neposredno povezana s sedan
jostjo. Žel imo večati naš obseg 
del. N e sicer s takšno hitrostjo, 
kot smo to delali v preteklost i , 
kar verjetno tudi fizično ne bo 
izvedljivo, saj ne nameravamo 
večati števila zaposlenih čez 
300. M e n i m o , da je to tisto na
jboljše, ker smo tako obvladlji
vi navznoter in navzven. Pr i 
hodnji cilji pa so prav gotovo 
vezani tudi na tržišča kjer smo 
pr isotni . T o pomeni širša Slo
venija in tujina, predvsem pa 
tam, kjer bodo naložbe varne 
tako v finančnem kot v drugih 
v id ik ih ; počasi t ipamo tudi v 

bivšo skupno državo. T a k o 
smo z neka te r imi marke-
t inšk imi pr is topi že pr isotni v 
Bosni , v tuzlanski regiji, saj 
m e n i m o , da bo takrat , ko bodo 
odnosi urejeni na meddržavn i 
ravni , to za nas zanimiv trg. 
Predvsem pa bi radi ohrani l i 
to , kar smo v zadnjih t reh letih 
naredil i v republ ik i Latviji , 

kjer smo kot ed ino slovensko 
gradbeno podjetje pr isotni 
skoraj tri leta in v letošnjem 
letu ustvarjamo več kot 20-
ods to tno realizacijo. Želeli bi 
si vsaj tol iko ali pa še več delati 
tudi v domači občini , kljub 
temu da je bila zadnjih nekaj 
let za nas slab invest i tor , še po
sebej ker se je prejšnja leta tod 
manj gradilo. Velik p remik na
prej je na t em področju narejen 
prav letos. Tako bo naša reali
zacija v mat ičn i občini okoli 
15-odstotna in vsaj takšen 
delež bi želeli imet i tudi v pri
hodnje. Več kot polovico vseh 
del pa smo že tudi v preteklost i 
izvajali v širši občini Mar ibor 
in upamo , da tako tudi v 
bodoče, pr ib l ižno čet r t ino pa v 
drug ih območjih Slovenije," je 
razmišljanje o p r ihodnos t i 
bistr iškega Grani ta ob petdese
tem jubileju sklenil d i rektor 
Peter Kosi . 

Vida Topolovec 
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PTUJ / v TERMAH ZAKLJUČEK PRIPRAV NA PLAVANJE 

Naimlajši skozi igro postajalo piavaiti 
V dobrih št ir inajst ih d n e h so se malč ld v najmanjšem baze
nu ptujs ldh Term razživeli , dobil i prve napotke za plavanje 
in ob pomoč i treh trenerjev plavanja izgubi l i ves strah pred 
vodo. Center in teresn ih dejavnosti j e tal io izpeljal še drugi 
del projelcta V vodi n a m je l epo za otroiie med četrt im in šes
t im le tom. 

"Imamo se super. Vode se 
sploh ne bojimo." Tako je bilo 
slišati razigrane malčke iz baze
na, ki so bili v dveh tednih ne-
razdružljivi. Starši so jih opazo
vali skozi steklo, kopalcem so v 
štirinajstih dneh popestrili urice 
kopanja, trenerji pa začuda z nji
mi niso imeli veliko dela. Vse je 
teklo po programu, ki sta ga za 
malčke pripravila CID in Plaval
ni klub Terme. Mnogim malčki 

so se lahko prvič srečali z osno
vami plavanja in igro v vodi. 
Skupina je štela 18 neplavalcev 
in štirje od teh so se že odločili 
postati člani plavalnega kluba, ki 
danes šteje že 60 plavalcev. 

"Otroci so živahni, skoraj niso 
imeli strahu pred vodo, 
predvsem pa smo jim želeli 
pričarati veliko zabave v vodi. 
Tud i v drugem delu projekta 
smo uspeli in vse je že dogovor

jeno, da delo nadaljujemo v maju 
prihodnje leto. Vesel sem tudi 
zato, ker ni bilo težav z otroki in 
nobenih poškodb," je med dru
gim povedal Franjo Rozman, 
predsednik Plavalnega kluba 
Terme. 

V vlogi trenerjev so bili tokrat 
Saša, Tomaž in Janko in v sredo, 
ko so že končevali delo, so 
najmlajše prvič popeljali še v ve
liki bazen. Sicer pa naše 
najmlajše kaj kmalu čaka že pra
vi plavalni tečaj, tam pa bodo 
lahko vse novo znanje še kako 
dobro uporabili. 

Tekst in fotografija: 
T. Mohorko 

Za m a l č k e j e b i l o v m a j h n e m b a z e n u č o f o t a n j a i n v e s e l j a v i z o b i l j u 

PODLEHNIK / OSNOVNOŠOLKE DRUGE MED MLADIMI PLANINCI 

v ixkazni€i Mladi 
pianinet uspeli več 

U s p e š n e p l a n i n k e iz P o d l e h n i k a i n m e n t o r i c a J o ž i c a F e g u š s o v e s e l e u s p e h a < 

Sabina Turk , J ana Žerak, K a r m e n Arnuš in Mar t ina T u r k so 
mlade zagnane planinke, ki so svojo osnovno šolo 16. novembra 
zastopale na državnem tekmovanju Mladi in gore. Štirinajst dni 
pred tekmovanjem so se z mentor ico Jožico Feguš poglobile v le
poslovno in s trokovno gorniško l i teraturo ter gorniško periodiko, 
na letošnjem 8. državnem tekmovanju pa osvojile odl ično drugo 
mesto . Podlehniški mladi p laninci bodo najverjetneje organiza
torji tekmovanja v pr ihodnjem letu. 

Lani osvojeno prvo mesto na 
občinskem tekmovanju na Ptuju 
jim je prineslo vstopnico za 
državno tekmovanje, na katerem 
se podlehniške osnovnošolke niso 
nadejale tako velikega uspeha. 
Pred nekaj dnevi so povedale, da je 
bilo težko pričakovati dobro mesto 
med konkurenco 65 ekip iz vse 
Slovenije, vendar pa je že nastop v 
finalu bil zanje velik izziv. Dobro 
so se pripravile s pomočjo literatu
re o gorništvu, ki je bila letošnja 
osrednja tema, vendar pa brez 
znanja o planinski šoli tudi tokrat 
ne bi šlo. Kljub obljubam, da bo 
potrebno na tekmovanju pokazati 
še kaj praktičnega znanja, to ob 
koncu le ni bilo potrebno. Domača 
ekipa iz Trzina in podlehniška sta 
bili še pred zaključkom tekmovan
ja izenačeni, pa je pozneje o dode
litvi prvega mesta odločilo dodat
no vprašanje. Trzinčani so letos 
zmagali že drugič zapored, podleh
niške planinke pa so ubranile čast 
Štajercev. Med sodelujočimi eki
pami s Ptujskega je bila še ekipa 
OŠ Grajena. 

Za dobro uvrstitev so prejele bo

gate praktične nagrade; Sabina, 
Jana, Karmen in Martina pa so si 
poleg tega prislužile še taborniški 
vikend paket v Bohinju. V izkazni
co Mladi planinec so tako zapisale 
še en uspeh in povedale, da je to 
priložnost za sodelovanje na novih 
tekmovanjih. 

HALOŠKE HRIBE 
ŽE DOBRO 
POZNAJO 

V Podlehniku naj bi se planinci 
srečevali že pred mnogimi leti, si
cer pa se tudi mladi planinci OŠ 
Martin Kores Podlehnik po skoraj 
petih letih druženja že kar dobro 
znajdejo. Začelo se je z Jožico 
Feguš, ki je prevzela vodenje pla
ninskega krožka kot interesne de
javnosti na šoli, mlade planince od 
prvega do osmega razreda pa včla
nila v PD Ptuj. V letošnjem šols
kem letu se ji je pridružilo že 75 
učencev, največ tretješolcev, 
kakšno urico za pogovor pa si mla
di planinci ponavadi vzamejo kar v 
jutranjih urah pred začetkom pou

ka. 
Čeprav podlehniška šola ne leži 

med visokimi planinami, pa 
Feguševa pravi, da si tudi po oko
liških haloških hribih lahko 
pripravijo nepozabne izlete. Čisto 
na začetku so se odpravili po 
bližnjih hribih, potem s PD Ptuj 
tudi na druge slovenske vrhove, v 
poletnem času pa so se družili in 
izobraževali še v planinskem tabo
ru. Spomladi in jeseni imajo v na
ravi kaj početi, takrat je tudi pro
gram pestrejši, pozimi pogledajo 
še kakšno videokaseto o slovens
kih planinah in znanih planincih, 
sicer pa se jim ponujajo tudi zas
neženi vrhovi naokoli. Ob zakl
jučku šolskega leta jim ostaja samo 
skupna predstavitev, na panoje ta
krat razstavijo ves fotografski ma
terial, ki je počasi nastajal iz izleta 
v izlet, zraven pa na šaljiv način še 
kaj pokomentirajo. 

Na šoli imajo posluh za pla
ninstvo, tudi pri ravnatelju, za ka
terega pravijo, da je navdušen pla
ninec. Poleg sprotnih šolskih ob
veznosti najdejo čas še za 
izobraževanje v planinski šoli, sta
rejši pomagajo mlajšim planincem 
in kdaj pa kdaj se na kakšen izlet 
podajo tudi sami s prijatelji in 
starši. Po besedah mentorice 
Jožice Feguš so mladi planinci že 
dobro izurjeni in prizadevni člani 
Planinske zveze. 

Tekst in posnetek: 
Tatiana M o f i o r i r o 

STOPERCE / PRAZNOVALI SO DAN ŠOLE 

Pogled v prvo šolsko 
kroniko iz leta 1 8 1 9 
V Stopercah se o snovno šolstvo prvič omenja na začetl iu 
prejšnjega stoletja, ko s o imel i poul i v talu-atni mežnarij i . 
Leta 1822 v kraju že stoji prit l ična šo la z enorazrednico , šele 
leta 1915 š o l s k o zgradbo nadgradijo. P o n o s n a h i ša učenost i 
sredi Stoperc stoji še danes , obiskuje j o 25 učencev in je 
podružnica O Š Majšperk. M i n u l i petek so ob dnevu šole 
u č e n c i , učitelj i in nekdanj i pedagoški delavci pogledal i med 
p o r u m e n e l i m i l i s t i šo l ske kronike . 

Dolina med haloškimi griči je 
bila tistega dne, ko so Stoperčani 
praznovali, že odeta v snežno be
lino, vendar pa zaradi tega mno
gi niso zamudili prisrčne prire
ditve. V domu krajanov so 
učenci in učiteljice pripravili 
kulturni program, o šolstvu 
nekoč in danes poklepetali z 
najstarejšim, 94-letnim Jožkom 
Lampretom in najmlajšim, 
malošolčkom Davidom 
Koražijo. Prijetno je bilo slišati 
pet različnih generacij govoriti o 
razvoju šolstva v kraju, kjer je 
nekoč živelo veliko več ljudi kot 
danes. Podružnično šolo obisku
je le še 25 otrok in so po besedah 
vodje šole Vere Planine kot ena 
družina. 

Nekoč so v kraju imeli ce
lodnevno in samostojno šolo, 
ljudje iz tega konca pa so še 
danes tesno povezani s šolstvom. 
Anton Galun, dolgoletni 
predsednik krajevne skupnosti, 
je ob tem dodal, da v Stopercah 
ne mine prireditve, kjer ne bi so
delovali otroci. Na zadnji prire
ditvi ob dnevu šole jih je skozi 
program popeljala lučka, simbol 
življenja, prireditev pa se je 
začela in končala z besedami 
Ivana Cankarja. 

SPOMNILI SO SE 
RAVNATELJEV 

Vera Planine je na slovesnosti 
med drugim povedala: "Nekate
rim učiteljem so bile Stoperce 
prvo srečanje v poklicnem 
življenju in prijetna podlaga za 
naprej. Danes je videti, kot da so 
se mnogi od teh ponovno vrnili 
v domači kraj. V prvi šolski kro
niki iz leta 1819, na katero smo 
še posebej ponosni in nam jo je 
letos vrnila dr. med. Herlinde 
Hotter iz Avstrije, smo razbrali, 
da se je zamenjalo več generacij 
učiteljev in ravnateljev. Ob taki 
priložnosti je prav, da se 
spomnimo ravnateljev stoperške 
šole od Pintarja, Gošnika, Kro-
peja, Premraua, Šalamuna iz 
prejšnjega stoletja, na prelomu 
tega stoletja ravnateljev Cvirna, 
Župančiča, Avguština, Šobca, 
Šurje, Černigoja, Elizabete Ku
kovec, ki je v Stopercah učila kar 

54 let in prva začela pisati šolsko 
kroniko v slovenskem jeziku, 

ravnateljice Angele Ivanuša, 
danes pa še živijo Franc Bezjak, 
Rihard Vobovnik, Janez Purg, 
Štefan Cvahte, ravnatelj OŠ 
Majšperk pa je danes Rajko Jur-
gec. Stoperce so se z leti močno 
spremenile, šola se je modern
izirala, kmalu bomo dobili nov 
računalnik, čakamo le še na šols
ko knjižnico." 

Na šolski praznik so se učenci 
in učitelji pripravljali nekaj dni, 
v sliki in besedi predstavili 
ustvarjalno delo zadnjih let, na-
jprijetnejše pa je bilo srečanje 
nekdanjih učiteljev stoperške 
šole. Ob tej priložnosti je ravna
telj Jurgec povedal, da so mnogi 
pedagoški delavci ponesli ime 
Stoperc v svet in da mu je danes 
delo s kolektivom resnično v ve
selje. 

Zupan Franc Bezjak je omenil 
majšperško občino, ki šolstvu 
lahko pomaga po svojih na
jboljših močeh, stoperško šolo 
pa označil kot zelo delovno in 
mnogim šolam za vzor. 

In v šolsko kroniko se je zapi
sal nov dogodek ... 

Tekst in posnetka: 
Tatjana Mohorko 

V e r a P l a n i n e , v o d j a O Š 
S t o p e r c e 

P e t g e n e r a c i j S t o p e r č a n o v p r e d s t a v l j a š o l o v z g o 
d o v i n i i n s e d a n j o s t i 
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PO MASIH KRASIM 

JURSINCI / DELA V INFRASTRUKTURI KMALU K O N Č A N A 

Več kof 400 novih telefonskih prikljuikov 
Še pred zimo nameravajo v občini Juršind končati gradnjo telekomunikacijskega omrežja in v 70 gospodinjstev naselja Zagorci napeljati mestni vodo
vod. Pred meseci so končali tudi že letošnji cestni program, ki je obsegal modernizacijo 5 kilometrov cestnih odsekov, razširitev dveh cest in gradnjo 
pločnika. V občini je zimska služba že pripravljena. 

Sicer pa je letošnje jesensko 
vreme pravšnje za dela v infra
strukturi , meni tudi juršinski 
župan Alojz Kaučič in dodaja, 
da jih še do konca leta čaka ne
kaj dela. Na krajevnih in lokal
nih cestah so letos opravili na
jnujnejše, sicer pa jim ostaja še 
dobrih 25 kilometrov cest neas
faltiranih, mnoge odseke pa 
bodo morali z leti razširiti. Cen
ter občine je letos bogatejši za 
nekaj metrov pločnika in cestno 
razsvetljavo, kmalu pa naj bi po
sodobili še avtobusna postaja
lišča po vseh naseljih. 

1̂  OSPREDJU UREDITEV 
INFRASTRUKTURE 

"Nismo ostali samo pri željah, 
ampak smo se letos lotili ene 
večjih nalog, telefonije namreč. 
S Telekomom smo se uspeli do
govoriti o sprejemljivi ceni za 
priključek in naši občani se 
sproti odločajo zanje. Po 
zadnjih podatkih imamo že 410 
prijavljenih, in če bo vreme v 
prihodnjih dneh še ugodno, naj 
bi okrog 60 odstotkov novih 
naročnikov imelo telefon v hiši 
še pred zimo. Primarni in se
kundarni vodi so napeljali že v 
skoraj vseh 13 naseljih naše 

občine, le v Kukavi in Hlapon-
cih izvajalca čaka še nekaj več 
dela. Povezovalne omarice mon
tirajo vsak dan, Telekom mora 
poskrbeti samo še za notranje 
priključke in prepričan sem, da 
bo celotna investicija končana 
okrog marca prihodnje leto. 

Seveda pa ceste in telefoni 
niso edino kar v občini potrebu
jemo, težav nam v zadnjih mese
cih ni manjkalo tudi pri 
preskrbi s pitno vodo. Vodo

vodni sistem bo kmalu napeljan 
še v Zagorce, zadnje naselje naše 
občine brez vodovoda, in 70 
gospodinjstev bo tako dobilo 
težko pričakovano vodo iz 
mestnega vodovoda. Vrednost 
naložbe je 40 milijonov tolarjev. 
Poskrbeli smo tudi za gradnjo 
protipožarnih rezervoarjev; 
eden bo kmalu zgrajen, drugi je 
v fazi ureditve, oba pa sta na 
področju Sakušaka. 

Resnično veliko smo v skoraj 

dveh letih že naredili za razvoj 
občine, čeprav nam nekateri 
načrti še ostajajo. V prvi vrsti pa 
želimo v vseh naseljih urediti 
infrastrukturo, v te namene po
razdelimo tudi proračunska 
sredstva, a jih seveda ni nikoli 
dovolj," je pred dnevi povedal 
župan Kaučič, ki velja za 
nadvse delavnega župana. 

Poleg dela na področju infra
strukture imajo Juršinčani v teh 
dneh nared tudi že zimsko 
službo. Povsod ob cestiščih je 
pripravljen pesek za posipavan
je, tako da težav z zasneženimi 
in neposipani cestami tudi to 
zimo ne bi smelo biti. 

Tekst in fotografiji: 
T a t i a n a M o K o r k o 

G r a d b e n i k i s o s e v S a k u š a k u l o t i l i g r a d n j e e n e g a 
o d d v e h p r o t i p o ž a r n i h r e z e r v o a r j e v , k i b o s t a o m o 
g o č a l a z a j e t j e 1 0 0 t i s o č l i t r o v v o d e . D e s n o ž u p a n 
A l o j z K a u č i č . 

V m i n u l e m t e d n u s o s t r o k o v n j a k i p o d j e t j a P a p v 
j u r š i n s k i o b č i n i v p o v e z o v a l n i h o m a r i c a h u r e d i l i 
ž e v e č k o t p o l o v i c o o s n o v n i h p r i k l j u č k o v . 

PTUJ / ZLATI PAR MARIJA IN JANEZ NEMEC 

Petdeset zadovoljnih let 
v poročni dvorani v Ptu

ju so 16. novembra opra
vili obred zlate poroke. 
Slavila sta jo Janez in 
Marija Nemec iz Nove 
vasi pri Ptuju 30, ki sta se 
poročila 16. novembra leta 
1946. Zlati ženin se je ro
dil v Zetalah pred 71 leti, 
nevesta pa pred 73 leti v 
Novi vasi pri Ptuju. Ja
nez Nemec je bil tesar, 
žena gospodinja. V zako
nu so se jima rodili trije 
otroki, danes ju razvesel
juje že šest vnukov in 
pravnukinja. 

M G 
Z l a t o p o r o č e n c a M a r i j a i n J a n e z N e m e c . 

F o t o : L a n g e r h o l c 

PTUJ / PLAKETA ZA PROJEKTO INŽENIRING 

Dobro sodelovanje z vojsko 
in minislntvoni za obrambo 

Ob peti obletnici odhoda 
zadnjega vojaka JLA iz Slove
nije je minis t rs tvo za obrambo 
Republ ike Slovenije s p laketo 
za sodelovanje odlikovalo 
ptujsko podjetje Projekta 
inženir ing za njegove zasluge, 
požrtvovalnost in prizadevanje 
pri krepitvi in uspeh ih slo
venske vojske in minis t rs tva 
za obrambo. 

Sodelovanje Projekte inženi
ringa s slovensko vojsko in mi
nistrstvom za obrambo se je 
začelo z urejanjem ptujske 
vojašnice za potrebe slovenske 
vojske, ko je bilo potrebno v re
kordno kratkem času izdelati 
idejne projekte za 14 objektov 
oziroma adaptacijo 10.000 m2 
prostorov nekdanje vojašnice 
JLA. V mesecu in pol je bilo ob 
skrajnih naporih vseh delavcev 
Projekte izdelanih za dvesto 
map potrebnih dokumentov. 
Sodelovanje se je nadaljevalo 
tudi z nadzorom pri adaptaciji 
oziroma izvedbi del, ki so bila 
končana v dveh mesecih in pol, 
da so se vojaki lahko vselili. 
Branko Cepič, vodja gradbenega 
biroja in inženiringa v Projekti 
inženiringu, je povedal, da je 

začetno sodelovanje preraslo se
daj že v trajno obliko, saj so se 
odlično odrezali tudi pri kas
nejših razpisih za preverjanje 
firm, ki so sposobne in zmožne 
izpeljati projektiranje za potrebe 
slovenske vojske. Že večkrat so 
si pridobili licenco in eksklu
zivno pravico projektiranja za 

njihove potrebe za občini Ptuj 
in Ormož. Dosedanji cikel sode
lovanja se končuje s pripravo 
del na novi lokaciji za novo 
vojašnico, ki bi razbremenila 
ptujsko, sedanjim objektom pa 
prineslo novo vsebino. 

M G 

S p r o s l a v e o b p e t i o b l e t n i c i o d h o d a z a d n j e g a v o 
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B r a n k u C e p i č u p o d e l i l p l a k e t o z a P r o j e k t o i n ž e n i 
r i n g 
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" S I j e d e l r i x ? " 
Mnogo ljubše od guljenja šolske 

klopi so se Sony zdela popoldanska 
potepanja po bližnji okolici, razisko
vanje naravnih podzemskih rovov in 
spletanje cvetk v lase. Na enem iz
med najinih izletov me je odpeljala k 
sveti reki Bhagmati. Ni se nama bilo 
treba preveč truditi, da bi se predali 
njenemu lenobnemu toku, ki je iz 
Sony izvabil staro legendo: 

Pred davnimi časi so nad katman-
dujsko kotlino valovale vode velikega 
jezera. Številni bodhisatve (modreci, ki 
so se odrekli nirvani, da bi pomagali lju
dem na zemlji) so prerokovali, da bo 
nekoč jezero izginilo in zapustilo rodo
vitno zemljo, ki jo bodo prihajali obdelo
vati ljudje z vseh vetrov. Končno je s Ki
tajske prišel bodhisatva Mandžuri. Ko 
je nekajkrat obhodil obrežje, je z enim 
samim zamahom razklal hrib na južni 
strani jezera. Skozi nastalo razpoko je 
odtekla voda in še danes Bhagmati sledi 
njeni strugi, rodovitna ravnica pa je pos
tala dom številnim ljudstvom. 

Nepal so nastanili prišleki z vseh 
strani neba: s severa tibetanski ple
meni Šerpe, Bhotijci in potomci 
Mongolov, z juga Dravidi in Arijci 
in z vzhoda burmanska plemena. In
dijski zavojevalci z juga pa s svojim 
prihodom niso prinesli le hinduiz
ma, ampak tudi kastovsko ureditev. 
Na poti domov je ob cesti skupina 
ljudi, ovitih v razcapane cunje, trla 
skale v drobir v velikosti oreha. 
Kamnoseki, mesarji, čistilci čevljev 
in usnarji so predstavniki najnižjega 
sloja. V Indiji veljajo ti ljudje izven 
vseh kast za tako nečiste, da ne smejo 
piti iz skupnih vodnjakov in se jih 
nihče ne sme dotakniti - od tod tudi 
njihovo ime: "nedotakljivi". Ob stiku 
hinduizma z budizmom, ki ne pozna 
kastovske ureditve, je njihov položaj 
nekoliko omiljen, vendar pogled na 

usahlo kožo, kjer kosti kot sulice 
iščejo zraka, ne more prekriti zgodbe 
klavrnega življenja. 

Presenečena pa sem opazila, da se 
ljudje zelo redko pritožujejo nad 
trpljenjem, kot da bi v njih nenehno 
odzvanjal nepalski pregovor, da v 
resnici sonca nikdar ne moreš zakriti 
z roko. To globoko vero izpoveduje 
že pozdrav "Ñamaste" - "poklanjam 
se bogu v tebi". Prvoten pomen 
sanskrtske besede, izrečene ob 
sklenjenih dlaneh obeh rok, je prijet
na sled tisočletne tradicije, vendar le 
ena izmed barv na paleti pozdravov. 

Ko je Sanu Maiya v delavnici 
preprog zaupala tkalkam, da imam v 
očeh drobna steklca, se je jata 

osemdesetih žensk zgrnila okoli 
mene. Od blizu so si pozorno ogleda
le kontaktne leče. Odtlej so me 
poznavalsko pozdravljale skoraj vse 
ženske v vasi: "Si jedla riž?", "Ali na-
takaš vodo?", "O, tukaj si!". Rajendra 
se je vedno smejal, ker ljudje kar ne 
morejo nehati govoriti tako samou
mevnih stvari. 

Kakorkoli že, v Nepalu ne srečaš le 
nasmejanih obrazov, ampak tudi 
lačne. Ob pogledu na te prizore pri
dobi pozdrav "Si jedel riž?" povsem 
nov pomen. 

Revščina in vzajemna solidarnost, 
opojnost mitov in trdo delo, nova 
tehnologija in tradicija, kraljestvo 
večnega ledu Himalaje, vlažna 
močvirja in pragozdovi z divjimi zvermi ter œesta z umetelnimi msr 

D o b r o j u t r o , z a j t r k ! 

ritvami človeških rok si podajajo 
roke. Navidezni kontrasti se zlivajo v 
celovit preplet, ki s svojevrstno 
očarljivostjo kot magnet privlači šte
vilne turiste in iskalce korenin ter 
hkrati mnoge navdaja s strahom. 

Če je mislec iz zibelke evropske 
kulture dejal, da je življenje brez 
praznikov kot dolga pot brez gostil
ne, pa [e gotovo, da Nepalci to misel 
živijo. Številni festivali se kar vrstijo, 
pa naj gre za religiozna obeležja, ri
tuale, ki spremljajo gibanje nebesnih 
teles, ali za čaščenje medčloveških 
odnosov. Bolj kot duhovno 
poglabljanje je vsem festivalom sku
pen občutek družabnosti, ki jih pre
veva. Domačin Dhurba je opisal Ne
palce kot ljudi, ki imajo legende in 
ljudske modrosti vedno na koncu je
zika, v krvi toplo vero v Boga, vselej 
odprto srce za prijatelje ter družino 
in seveda čiste himalajske nasmehe, 
ki prijazno pozdravljajo prišleke. 

Vse prehitro je prišel na vrsto tudi 
obred, s katerim se zaželi srečo tiste
mu, ki namerava odpotovati: 
družina ga pogosti z riževim vinom, 
kuhanim jajcem ali ribo ter mu 
pokloni cvetlični venec ali bel šal, ki 
ga bo varoval na poti. 

Star običaj veleva, da se popotnik 
ne sme obračati, potem ko prestopi 
hišni prag. Ko sem hodila po znanih 
ulicah in zrla predse, me je v dlani 
spremljal orešček - nepalski izraz po
novnega povabila. 

• Minutka za 
"čik pavzo" 

Par vrstic kot pogled v pretekli čas. 
"Cifdizacija" nam je dobro dela. Po 
mesecu dni klatenja pod Everestom 
je minutka za "čik pavzo" prijala kot 
še nikoli. Kathmandu se je v začetku 
novembra že nekoliko sbiadii; čez 
dan je bilo kvečjemu 25 stopinj 
Celzija, videti pa je bilo, da se glavni 
val turistov nekoliko umirja. 
Medtem ko se nam je po hotelskih 
balkonih sušila tako rekoč komplet
na oprema, ki je bila tega strahovito 
potrebna, smo počitniško pohajko
vali po domačih ulicah. Podrobneje 
smo si ogledali Swayambhunath, 
imenovan tudi Opičji tempelj, 
značilno budistično stupo s hin
dujskimi svetišči v njeni neposredni 

bližini. Sem vodi stotnija strmih 
stopnic; opic vidiš nekaj malega; bo
jijo se te nič kaj dosti, paziti pa 
moraš, da ti ne pograbijo kakšne 
svetleče malenkosti, npr. fotoapara
ta, iz rok. Poleg Swayambhunatha, 
ki leži na vzpetini, uro hoda zahodno 
od centra, smo se odpraviH še na se
ver, do Bude nilkante - ležečega 
Bude. V vzhodnem delu mesta smo 
si ogledali tudi Maha Budo, Velikega 
Budo, tempelj, ki ga, skritega na ne

kem notranjem dvorišču, težko 
najdeš, a je vreden obiska; zaslovel je 
po več tisoč kipcih Bude, s katerimi 
je okrašen. Na jugu in jugovzhodu 
mesta je obvezen obisk nekdaj sa
mostojnih mest, Patana in Bhakta-
purja, ki sta ohranila svoje čudovite 
templje. Bhaktapur med drugim slo
vi po izdelavi papirnatih in lesenih 
mask, ima pa tudi zanimiv etnološki 
muzej. Med muzeji velja omeniti še 
Nacionalni muzej ter muzej, ki je v 
nekdanji kraljevi palači v samem 
centru Kathnianduia. 

N a l e d e n i k u ( E v e r e s t ) 



ORMOŽ / PREDSTAVILI KNJIŽNE NOVITETE 

Hovo iz Slomškove založbe 
v pe tek zvečer j e o r m o š k a knj ižn ica pripravila predstavi
tev nov ih knjig S l o m š k o v e za ložbe iz Maribora . Knjižne 
novitete sta predstavi la prof. dr. J a n k o Čar in prof. dr. 
S t a n k o J a n e ž i č . 

Večerno žarenje je zbirka lirs
ko refleksivnih pesmi avtorja 
Stanka Janežiča, ukvarja pa se 
predvem s temeljnimi vrednota
mi, združenimi v triadi 
domačija - domovina - Bog. Pes
mi so razdeljene v šest ciklov, v 
katerih Janežič razmišlja o svo
jem pesniškem poslanstvu, ob 
katerem je pesnik vedno 
osamljen, a hkrati preko svojega 
dela povezan z ljudmi. Vrača se v 
domači kraj, se opaja nad topli
no družinskega življenja, 
običaji. Vse to razkošje pa počasi 
umira, propada, nič več ni tako 
kot v spominu, saj se tudi tukaj 
življenje močno spremenilo. Ci
kel Zeleni grobovi je posvečen 
spominu na medvojne žrtve, 
zadnji cikel z naslovom Romars
ke poti pa je prežet s časom, ki se 
nam vsem počasi izteka. 

Zublji vojne je zbirka petih 
črtic, polna spominov na vojne 
čase. Vendar Janežič ne opisuje 
le tipičnih vojnih dogodkov, 
ampak je vedno prisoten s svo
jim etično-moralnim komentar
jem. Prva črtica je kolektivna 
podoba generacije zaznamovane 
z vojnim časom, druge štiri pa 

opisujejo posameznike, ki so no
sili težko breme vojne. 

Jeruzalemski zvonar je delo 
Stanka Kocipra, domačina, ki je 
emigriral v Argentino. Tam je v 
letih med 1946 in 1956 nastala 
omenjena zbirka kratke proze, 
ki obsega enajst novel. Tudi Ko-
ciprova pozornost se vrti okrog 
trikotnika domačija - domovina 
- Bog. V noveli Mlin ob Lešnici, 

v Jeruzalemskem zvonarju, pa 
tudi v Slepem Vaneku išče Koci
per smisel človeškega življenja. 
Vedno znova ga najde v žrtvo
vanju za druge, v ljubezni in 
veri. 

Stanko Janežič je z lastno in
terpretacijo svojih pesmi oboga
til prijeten večer, namenjen lju
biteljem knjig in prleške identi
tete. Predstavil pa je tudi zbor
nik Škof Ivan J. Tomažič, ki je 
izšel ob letošnjih slovesnostih, 
posvečenih spominu na ugle-
denga rojaka. 

viki klemenili 

O k n j i g a h s t a g o v o r i l a p r o f . d r . J a n k o Č a r i n p r o f . 
d r . S t a n k o J a n e ž i č 

PTUJ / TRETJA KNJIGA JOŽETA KRIZANCICA 

D a s e ne bi pozabilo 
J o ž e Križanč ič iz Ptuja , upokojen i inžen ir agronomije , Id 
j e bil do upokoji tve z a p o s l e n v Kmet i j skem k o m b i n a t u 
Ptuj in j e vel ik poznavalec H a l o z in u s o d tamkajšnj ih lju
di , b o do k o n c a leta v samoza ložb i izdal tretjo knj igo , 
N a d b r e z n o m , in črt ico Grenč ica . Tudi njegove dosedanje 
knj ige so izš le v samoza ložb i . Sponzorj i , ki so m u že dos
lej p o m a g a l i , so m u tudi sedaj obljubi l i p o m o č . Kivjigo 
b o d o na t i sn i l i ptujski t iskarji . 

Prva knjiga, Zlati srci, zajema 
snov iz kmečkega življenja, v 
drugi, Peščica zemlje, opisuje 
tragično usodo ljudi, izgnanih 
med vojno iz domovine, tretjo 
knjigo, Nad breznom, pa je Jože 
Križančič posvetil haloškemu 
človeku, njegovemu življenju in 
delu v obdobju pred drugo sve
tovno vojno in takoj po njej, ko 
so nastajala družbena posestva. 
To je obdobje, ko se je Haložan 
reševal iz objema strahotne 
revščine, brezpravja in postajal 
družbeni delavec s socialnimi 
pravicami, ki jih dotlej ni imel. 
Avtorjeva želja je predvsem, da 
žalostna usoda viničarjev ne bi 
šla v pozabo, kar se med slovens

kimi ljudmi rado dogaja. "Vpra
šanja je le, ali bo moja beseda 
verjetna, čeprav je iskrena, v tem 
trenutku še dokazljiva." 

Na željo avtorja objavljamo 
krajši odlomek iz nove knjige: 

"Vsako leto je pomlad prinašala 
za viničarje strah in trepet. Mnogim 
pregrešnim žalosten začetek leta. V 
aprilu smo jih srečevali po klancih, 
eni navzgor, drugi navzdol, kot 
mravlje. Z revnim imetjem. Raz-
klecane omare, prhki predalčniki, 
plehnati gašperji so ropotali ob no
silne okvire vozov. Zverižena vedra 
so visela za ročico vozila. Spredaj 
zajčnik ali kokošnjak. Štrozevke so 
navadno zaključevale vrh tovora. 
Kdo bi vedel, katerič lomastijo 

predmeti od lojtre. Zopet se selijo, je 
krožila govorica med srečnimi 
ljudmi, ki so varno opazovali kara
vane iz zavetja lastnega doma. 
Rekli so, kdor ni tega izkusil, naj si 
zapomni dragocenosti iz človeškega 
življenja." 

MG 

J o ž e K r i ž a n č i č . 

Foto: K o s i 

KNJIŽNICA IVANA POTRČA / PREDSTAVITEV NENAVADNE KNJIGE 

Priliaja ias iudežev 
Pri koncu 20. stoletja nas ta trditev niti ne ¡ 
preseneča. Napovedi, da vstopamo v novo | 
duhovno dobo, je veliko. Se več tistih^ 
črnogledih raznoterih "prerokov" o končuj 
sveta. D a se resnično nekaj premika v č lo
vekovem duhovnem svetu, odnosu do sebe , ; 
drugih in stvarstva, do vsega neznanega, j 
nespoznavnega in nerazložljivega, smo lah- * 
ko priča vsak dan, če le pozorneje prisluh
nemo dogajanju okrog sebe. 

Ob naslovu si nehote zastavimo vprašanje, kaj 
so čudeži, in z dvomom ter razumsko naravnani, 
ali se sploh dogajajo. 

Čudeži so nekaj povsem normalnega, če bi 
poznali zakonitosti stvarstva, in ne potekajo v 
nasprotju z naravo, najdemo v knjigi Barbare! 
Škoberne Prihaja čas čudežev: Lj., VEP, 1996. 
Čudeži so znani iz preteklosti. Na zahodu s o | 
nam najbolj znani čudeži Jezusa Kristusa. Na* 
vzhodu prav tako poznajo različne vrstej 
čudežnih sposobnosti: hojo po vodi, znanje o 
prejšnjih rojstvih, levitacijo in podobno. Danesi 
je eden najpogostejših čudežev prikazovanje 1 )L 
vice Marije. Sicer pa knjiga odgovarja tudi na 
druga vprašanja, ko nas popelje skozi poglavja:*^ 
Prihaja čas čudežev. Skriti svetovi duha in nji
hovi prebivalci, Po sledovih mojstrov modrosti, 
Približevanje dveh svetov, Mojstri modrosti 
med nami. Videla sem Kristusa (slovenska 
srečanja in čudeži), Maitrejevo učenje, Maitreje-
va sporočila, Vprašanja in odgovori. 

Kar precejšen del vsebine je namenjen Maiire-
jevemu učenju in sporočilom ter mojstrom 
modrosti. Maitre pravi, da bomo kmalu priča ve
likim spremembam, zavladala bo večja harmoni
ja med rastlinskim, živalskim in človeškim kral- ' 
jestvom kot posledica njegove energije, ki prep
lavlja planet. Tekmovalnost se bo morala umak
niti sodelovanju, sporazumevanje pa bo nado' 
mestilo vladavino moči. V zadnjem poglavju po- ; 
nuja odgovore na nepojasnjena vprašanja našega , 
časa, na koncu še o torinskem prtu, NLP-jih in 
krogih v žitu. 

Sporočilno je knjiga v začetku široko zastavlje
na, kar daje vtis, da želi čim bolj pojasniti feno
mene, ki jim pravi instinktivni čudeži, potem paf 
se osredotoči predvsem na Maitrejev nauk, kar 
bi bolj ustrezalo naslovu in vsebino celostno za-i 
okrožilo. Tako pa prinaša že iz drugih virov zna-, 
ne razlage različnih nepojasnjenih pojavov, pri 
čemer pogrešam tudi v kolofonu navedeno lite
raturo. Sicer pa uvodna napoved pravi, da ne gre 
za znanstveno fantastiko, sanjarjenje ali novo re- ; 
ligijo, ampak za stvarnost, ki vas bo morda sprva 
usupnila, "vendar so pojavi, o katerih govori ' 
knjiga, tako nedvoumni, da si pred njimi ne mo
remo zatiskati oči". 

Ali prihaja čas čudežev, vam bo odgovorila 
avtorica na predstavitvi svoje knjige v p r a v l j R i i i 
sobi mladinskega oddelka Knjižnice Ivana 
Potrča v četrtek, 28. novembra, ob 18. uri . 

Vladimir Kalxovar \ 

UUBUANA / DRŽAVNO TEKMOVANJE V LOGIKI 

i e p u s p e A pšujskega gimnaiijia 
16. novembra je bilo Ljubljani državno tekmovanje iz logike, 
ki se ga je udeleži lo okrog petsto osnovno- in srednješolcev 
ter študentov iz ce le Slovenije. Iz šolskega centra Ptuj, kjer 
so najprej izvedli neke vrste regijsko tekmovanje, so se držav
nega tekmovanja udeležil i trije tekmovalci. V prvi skupini , 
kjer je tekmovalo 60 dijakov prvih in drugih letnikov 
srednjih šol, j e deveto mesto osvojil dijak 1. c ptujske gimna
zije Aleš Kovačec iz Vidma pri Ptuju. 

Uspeha je zelo vesel, saj ga ni 
pričakoval, ker se za tekmovanje 
ni posebej pripravljal. Podobne
ga tekmovanja se je udeležil že 
kot osnovnošolec - obiskoval je 
šolo v Vidmu. Tekmovanje v lo
giki zahteva zbranost in dober 
premislek. Njegov mentor profe
sor matematike Stanislav Senve-
ter je tudi povedal, da se bosta z 
Alešem kmalu začela pripravljati 
na matematično tekmovanje. Za 
doseženi uspeh je Aleš Kovačec 
prejel priznanje Zveze organiza
cij za tehnično kulturo Sloveni

je, ki je bila organizator vzorno 
pripravljenega in izvedenega 
državnega tekmovanja, šola pa 
ga je nagradila s knjigo. 

Alešev uspeh naj bo spodbuda 
drugim dijakom Šolskega centra 
Ptuj , da se bodo v bodoče 
množičneje udeleževali regijskih 
tekmovanj iz logike. Letos so se 
namreč na razpis za regijsko tek
movanje odzvali le dijaki gimna
zije (na ta tekmovanja hodijo že 
štiri leta), ne pa tudi drugih šol v 
okviru Šolskega centra Ptuj. 

Aleš Kovačec je Zoisov štipen-

A l e š K o v a č e c . 

Foto: K o s i 

dist. 
MG 

TEDNIKOVA KNJIGARNICA / TEDNIKOVA KNJIGARNICA / TEDNIKOVA KNJIGARNICA / TEDNIKOVA KNJIGARNICA 

f/, ta slovnÌ€a! 

Zadnje tedne je bilo veliko 
izrečenega in napisanega o slo
venskem jeziku. Povod za to je 
bilo televizijsko omizje, ki je 
skušalo odgovoriti na vprašanje 
: Ali je slovenski jezik pretežak 
za Slovence. Strokovnjaki z jezi
kovnih področij (čudno: stro

kovnjakinje ni bilo med sodelu
jočimi) so razpredali o težavnos
ti in zahtevnosti slovenščine, 
jasnosti in skladnosti pa v nji
hovih ugotovitvah ni bilo. Res
nici na ljubo: največ je govoril 
Jože Toporišič, ki mu opore
kanja drugih udeležencev 
omizja niso skalila trdne vere v 
odličnost in pravilnost zamota
nih pravil slovenskega jezika. 
Mnogi gledalci so lahko po od
daji le vzdihnili: »Še sreča, da 
smo rešeni šolskih klopi!« 

Vendar je popolna črnogle
dost odveč, saj obstaja med jezi
kovno poučno literaturo cela 
vrsta imenitnih knjig, ki poma
gajo najmlajšim bralcem osvaja
ti osnovna slovnična pravila ter 
spoznavati zakonitosti ustnega 
in pisnega izražanja. Nekatere 
izmed novejših knjig s tega 
področja vam predstavljam v 
današnji knjigarnici. Knjige 
priporočam tudi staršem, da 
bodo skupaj z otroki laže pre

magovali težave pri učenju. 

SLOVNICA, 
ODČARANA 
ČAROVNICA 

je pravzaprav poučna pesma
rica in slikanica hkrati , namen
jena učencem od prvega tja do 
petega razreda osnovne šole. 
Duhovita in priznana avtorica 
Berta Golob predstavlja osnov
ne slovnične pojme (črka, sta
vek, poved, stavčni členi, ločila 
...) v 21 pesmicah. Vsaka je 
opremljena s humorno ilustra
cijo Marjana Mančka. Knjiga je 
izšla leta 1995 pri založbi Mihe-
lač in Nešovič v Ljubljani in jo 
Komisija za učbenike in učila 
priporoča kot dodatno poučno 
knjigo. 

SKLON ALI KDO 
ALI KAJ 

S K L O N se sklanja in pregiba, 
zato pa je s k 1 o n. 
Besedam spreminja zven 

in jim daje nov pomen. 

Krava, krave, kravi, kravo, 
ampak ne le za zabavo; 
za zeleno sočno travo 
in za kravje mleko pravo. 

Skloni pa niso le štirje, 
sklonov je v naši deželi šest! 
Če jih prideš pojest, 
to bo modra tvoja glava, 
to bo tvoja pamet zdrava! 

MOJA PRVA 
SLOVNICA 

je delovni zvezek za učence od 
drugega do vključno četrtega 
razreda. Za osvežitev znanja in 
ponavljanje lahko naloge iz te 
knjige rešujejo tudi učenci 
višjih razredov. France Žagar je 
sestavil slovnične in pravopisne 
vaje tako, da imajo reševalci po
polno sliko osnovnih slov
ničnih pojmov. Vse vaje so zapi

sane zelo pregledno ter so 
vabljivo ilustrirane. Prav 
ilustracije Sama Jenčiča (avtor 
Tačka iz knjig) so magnet za 
mlade bralce. Knjiga bo všeč 
tudi tistim odraslim, ki se bojijo 
debelejših in učenih slovnic, a 
imajo radi svoj materni jezik. 
Na koncu prinaša knjiga rešitve 
težjih nalog in slovarček petde
setih razumljivo pojasnjenih 
slovničnih izrazov. Knjiga je 
izšla lani pri Mladinski knjigi. 

DEŽELA 
SLOVNIČARIJA 

je še ena iz vrste odličnih knji
ga avtorskega para Golob -
Manček. Profesorica Berta Go
lob je zbrala šestintrideset krat
kih zgodbic, ki zabavno in mi
mogrede poučijo mlade bralce o 
skrivnostih dobrega izražanja in 
pravilnega pisanja. Vsaka 
zgodbica je zakjučena z uganko; 
tako je branje te knjige tudi 
igranje. Kot poudarja avtorica, 

je osnovni namen knjige otroku 
priljubiti materinščino. To vo
dilo zasledimo v drugih knjigah 
Berte Golob: Igrarije besedne 
čarovnije; Jezikovni vozli; Žive 
besede; Sporočanje v ptičjem 
logu ob povedih, tiskarskem 
škratu in slogu. Žive besede. 

Dežela Slovničarija je izšla pri 
Državni založbi Slovenije leta 
1992. 

Vse navedene knjige si lahko 
izposodite v mladinskem oddel
ku knjižnice Ivana Potrča (Mali 
grad, Prešernova 35), kjer vas 
pričakuje 32.000 leposlovnih in 
poučnih knjig. Morda še ne ves
te: vpisnine ali članarine v 
našem oddelku ni, le odrasli 
morajo izpolniti prijavnico za 
vpis. 

V decembru vabimo na razsta
vo prazničnih knjig ter na 
zadnjo pravljično uro v tem letu 
(Bratec za Jožefino, 5. dec. ob 
sedemnajstih). 

Liliana Klemenili 



OD TOD IN TAM 

CIRKULANE / IX. MEDOBČINSKA TAMBURAŠKA REVIJA 

Izkazali so se gostitelji in nastopaloii 
"Letošnja 9. medobčinska revija tamburaških orkestrov je zagotovo ena boljših v Sloveniji!" je v vlogi strokovnega ocenjevalca v soboto, 23. novem
bra, deial predstavnik ZKO Slovenije Vlado Brlek potem, ko se je na odru kulturnega doma v Cirkufanah zvrstilo vseh šest tamburaških orkestrov z 
območja ZKO Ptuj. 

D a ne gre zgolj za vljudnostno 
frazo, smo ob pozitivni dru
gačnosti letošnje prireditve v ce
loti občutili tudi sami, čeprav le 
kot poslušalci in gledalci. Že 
sam začetek, pogovor dveh os
novnošolcev, deklice in dečka, 
ki v vlogi starejših občanov in v 
domačem narečju modrujeta o 
današnjih časih, poslovita pa se z 
vabilom na revijo tamburašev, je 
bua prava posebnost; kot nekak 
avizo k prireditvi! Šele zatem je 
sledil uradni del, ko najprej nas
topijo govorci. Prvi je bil 
predsednik domačega Prosvet
nega društva Francka Kozela 
Cirkulane Miro Lesjak s pohva
lo tamburašem, "ki ohranjajo 
glasbo naših prednikov in to tra
dicijo prenašajo na mlade rodo
ve". Sledil mu je predsednik 
Z K O Ptuj F ranc L a č e n z izrazi 
zadovoljstva nad tolikšnim šte
vilom redno delujočih tambu
raških orkestrov na nekdanjem 
Ptujskem, nadaljeval pa župan 
občine Gorišnica (sem sodijo 
tudi Cirkulane) Slavko Vesen-
jak, ponosen, ker se je prav v 
"njegovi" občini ljubiteljska kul
tura tako razcvetela (dva pevska 
zbora, dve tamburaški skupini, 
ljudski pevci in godci - ponos to
rej, ki ni brez razloga! op. p.). 

Nastop tamburašev je pričel 
otroški orkes ter K U D Vito-
marci , ki se mu z vsem svojim 
bistvom že dolga leta razdaja 
upokojena učiteljica tamkajšnje 
osnovne šole Vida T o š in 
podmladek tako s pridom 
pripravlja za kasnejše igranje v 
mladinskem orkestru. Ta pa se, 
vodi ga njen nekdanji učenec 
Marjan Horvat , odlikuje z iz
redno mehkim zvenom, a se mu 
hkrati pozna, da ima zaradi te
denske odsotnosti svojih članov 
premalo možnosti za redne vaje, 
sicer bi glede na sposobnosti lah
ko dosegel veliko več! 

Orkester Kul turnega društva 
France ta Prešerna Videm pri 
Ptuju, ki je naslednik nekdanje

ga družinskega ansambla Vau-
potičevih (po domače Petelino
vih), danes ga vodi Jože Šmigoc, 
je v enem samem letu dosegel 
presenetljiv napredek tako v 
enotnosti igre, lepem in in-
tonančno čistem zvenu, kot že 
skoraj v popolnem upoštevanju 
dinamike. To pa so že prvi za
metki muziciranja! Pogrešamo 
le napetost v ri tmu, kar pa je 
brez dirigenta težko doseči, če te 
vloge drugače ne prevzamejo 
berda in bugarije. Menim, da bi 
ritmična sekcija v tem orkestru, 
s potrebno vajo seveda, bila tej 
vlogi docela kos! 

Maksu Vaupotiču, ki je vodil 
videmske tamburaše več kot 
dvajset let, petinštirideset let vo
dil tamkajšnji pevski zbor in ves 
povojni čas, tako rekoč do danes, 
tvorno vplival na oblikovanje 
glasbenokulturnega življenja v 
Vidmu, pa so ob tej priložnosti 
podelili Gallusovo listino. Po
deljuje jo Z K O Slovenije kot vi
soko priznanje za uspešno in 
dolgoletno delovanje na 
področju ljubiteljske kulture. 
Čestitamo! Žal se slavljenec po
delitve zaradi bolezni ni mogel 
udeležiti. 

Tamburaški zasedbi iz 

Gorišnice in Cirkulan, obe delu
jeta pod okriljem domačih kul
turnih društev, vodi mladi in na
darjeni Boštjan Polajžar. Pod 
njegovim vodstvom so prekalje
ni Gorišničani začeli prenavljati 
svoj repertoar (priredba ljudske 
Dober večer, ljubo dakle in vo
dilna melodija iz fuma Tretji 
človek), a da se pri tem niso iz
neverili svoji ljudski nepos
rednosti. Se več, kot poizkus so v 
zasedbo celo vnesli gosli kor 
godčevski instrument in z njim 
dosegli imeniten efekt. V iskan
ju za povsem novim izrazom, kar 
pomeni celosten odmik od dose
danjih stereotipov, pa je mladi 
Polajžar posegel po tipičnih 
ljudskih pesmih (Po cesti gre en 
stari mož in Možek ide na oran
je) ter jih s solističnim in šti-
riglasnim ljudskim petjem ob 
spremljavi tamburic priredil za 
cirkulansko zasedbo in tako po
kazal, da je mogoče tudi po naše 
- po slovensko! Z uporabo blok 
flavte kot solističnim instru
mentom v južnoameriški 
skladbi Kondorjev let, igrala jo 
je Dar ja Fišer, pa se je cirku-
lanska zasedba tako zvočno kot 
izvajalsko kar precej približala 
originalu. 

Podobno kot za Polajžarja bi 
lahko zapisali tudi za Draga 
Kle ina dirigenta tamb. orkerstra 
P D Cirkovce. Tudi Klein z upo
rabo solističnih instrumentov, 
kot so trobenta in flavta (tudi 
saksofon in pozavna) išče izhod 
iz dosedanjih že preveč ustalje
nih izraznih oblik. In da mu to v 
sedanji fazi iskanja tudi uspeva, 
sta dokaz ruska skladba Mo

notono zvenijo kraguljčki v 
Kleinovi priredbi za tamburaški 
orkester in dve trobenti ter 
južnoameriška Kondorjev let, 
tokrat v izvrstni solistični iz
vedbi mlade flavtistke Nine 
Kodrič. 

Ob koncu so vse nastopajoče 
skupine prejele pisna priznanja 
Z K O Ptuj, v imenu domačinov 
pa še majhno spominsko darilo. 

Revijo v organizaciji Z K O Ptuj 
in vzorni soorganizaciji tambu
raške skupine P D Francka Ko
zela Cirkulane (izredno domisel
na scena in tehnična izvedba re
vije!) je dokumentarno posnel 
Radio Maribor, z vso eleganco in 
pridihom duhovitosti pa vodila 
Ida Baš. 

I .e. 

G o s t i t e l j i l e t o š n j e g a t a m b u r a š k e g a s r e č a n j a s o bi l i 
C i r k u l a n č a n i . Foto: K o s i 
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Konten godalnega 
kvarieta braiov Feguš 
Pred koncertom bratov feguš, ki je bil 27. oktobra, je bila v Tedniku obiavljena slika 
s podrobnim opisom nastopajoHh, a ker do danes nisem zasledil nobene recenzije, 
sem se odloiil, da na kratko opišem svoje vtise o dobro uspelem koncertu mladega 
godalnega kvarteta bratov Feguš. 

Izvajali so: J. Haydna Kvartet v B-úuru, opus št 1, 
Wolfganga A. Mozarta Godalni kvartet v Es-duru, KV 
171, in Dmltrlja Šostakoviča Godalni kvartet, op. 110, 
št. 8. 

Mlade umetnike odlikuje predvsem prefinjen posluh, 
kar je osnovni pogoj za vsakega godalca, saj mora vsak 
zapisani ton zaslišati v sebi, še predno položi prst na 
struno in to na do skrajne natančnosti določeno mesto, 
poleg tega mora po potrebi določene tone še temperi-
rati (prilagajati), predvsem druga violina in viola, za do
sego čistih akordov (kvartet). Zanesljiv posluh je za go
dalca največji in najdragocenejši dar, ki ga lahko poda
rita starša otrokom, a le redko se zgodi, da bi bili vsi ot
roci istih staršev tega daru enako deležni. 

Feguši so se začeli učiti igranja na violino s šestimi 
leti. Prav ta doba se mi zdi, ob sodelovanju staršev, na
jprimernejša. Talent, ki ga je otroku dala mati narava, 
začnemo počasi osveščati, ga gojiti in plemenititi, z raz
vojem širiti in krepiti do največje možne popolnosti. Go-
dalci smo podvrženi absolutni intonaciji, tega je poleg 
godalcev sposoben le še človeški glas; instrumenti s 
tipkami (klavir, orgle, harmonij itd.) so uglašeni tempe-
rirano: (eis in des, dis in es, fis In ges ltd.) so enake 
tipke, pri godalcih pa so to različni prijemi, z rahlim, ko
maj zaznavnim intonančnim odtenkom. Teh slušnih fi
nes pianist ne pozna, saj jih ne potrebuje, zadeti mora 
le pravo tipko, čeprav je tudi tu za dobro obvladanje 
instrumenta trda in dolga pot. 

Čista intonacija kvarteta in solidne ustrezne tehnike 
obeh rok, hitra in čista menjava leg, do palčnih leg 
čelista, miren vibrato leve roke in lep, širok, spevno 
zveneč détaché (desna roka), ki je osnova za pridobi
vanje široke pevne linije in izraznosti tona, so^nimartel

lato in soutillé in dobro izdelano, urejeno lokovanje ce
lotnega programa dviga kakovost igranja. 

Nas poslušalce je posebno očaral nenavaden smisel 
za soigro teh mladih koncertantov, ki je izraz zrelosti, 
saj se prav v soigri skriva genij umetnosti, ki mu po 
dom.ače pravimo muzikalnost, fenomen skrivnosti, ki se 
dotika poslušalca neposredno, dokler ga popolnoma ne 
osvoji. Ta notranja poglobljenost izvajalcev se je od 
skladbe do skladbe stopnjevala. Od klasika Josipa 
Haydna, kjer ima glavno vloga vedno solistično pisana 
prva violina - od tu tudi naziv prvega violinista primarij 
kvarteta. W.A. Mozart, predstavnik rokokoja, že odmeri 
večjo vlogo vsem instrumentom. Bratje Feguš pa so se 
najbolj razživeli pri zadnji, najtežji skladbi koncertnega 
večera, godalnem kvartetu Dmitrija Šostakoviča, kije v 
dobi svojega ustvarjanja od 1930 dalje veljal za 
najhujšega modernista v Rusiji, podobno kot pri nas 
Slavko Osterc, s katerim sta bila sodobnika. Šostako-
vičeva glasba postavlja pred izvajalce velike zahteve, ki 
so jih bratje Feguš z velikim zagonom in notranjim 
žarom uspešno izvedli. 

Koncert bratov Feguš je doživel veliko priznanje in 
odobravanje med ptujskim občinstvom, ki se ni moglo 
umiriti In je zahtevalo dodatke. Sam sem se po koncertu 
napotil v garderobo in vsakemu od bratov posebej čes
tital, materi koncertantov gospe dr Fegušovi, ki se je 
zaradi vzgoje štirih sinov odpovedala zdravniškemu po
klicu, pa v znak velikega spoštovanja in priznanja polju
bil roko. Iz srca sem čistital očetu, priznanemu zboro
vodji opernega zbora in drugih umetniških ustanov, 
skladatelju gospodu Maksu Fegušu, danes docentu na 
Bed., fakulteti v MariborUr 

ANTON MARTIN SLOMŠEK - UČITELJ IN BUDITELJ SLOVENCEV / VI 

Materni ¡ezilí - naiveíja doto 
"S 0 N C E M O J E G A 
Ž I f U E N J A S E J E 
H 4 G N I L O K 
Z . T O N U . . . " 

Slomšek je bil človek, ki si zares 
ni privoščil oddiha in tudi v tem 
je potrebno iskati razlog njegove 
zgodnje izčrpanosti ter smrti. Vse 
poletje se je nekako poslavljal, v 
resnici pa je imel poslovilni govor 
v Slatini ob duhovnih vajah, ki so 
bile med 15. in 17. septembrom. 
"Sonce mojega življenja in mno
gih mojih sodelavcev se je nagnilo 
k zatonu. Čutim, da ne bom več 
dolgo med vami. Kmalu bo Gos
pod vinograda zaukazal svojemu 
oskrbniku - smrti, da nas odpo
kliče, da prejmemo zasluženo 
plačilo ..." 

Zadnje dni pred smrtjo je še op
ravil vrsto vizitacij, kar mu je 
izčrpavalo že tako načeto zdravje. 
Smrt je prišla 24. septembra 1862. 
leta. 

S 9 M Š K O V A 
Б H O V N A 
P w D O B A 

Slomšek - šolnik in pedagog, pi
satelj in pesnik, življenjepisec in 
kritik, učitelj maternega jezika, 
borec za našo narodno enakop
ravnost, rodoljub in domoljub, 

govornik in pridigar, ekumenski 
delavec, teološki učitelj slo
venskega ljudstva, duhovnik in 
škof - to so osnovne poteze njego
ve osebnosti. 

Slomšek je bil dušni pastir z 
globoko teološko izobrazbo in 
zdravo versko miselnostjo. Kot 
takšen je imel vedno pred očmi 
človeka, in to slovenskega, z vse
mi njegovimi vrlinami in slabost
mi, pod čisto posebnimi duhovni
mi, socialnimi, ekonomskimi in 
celo političnimi vplivi. Znal je 
prisluhniti temu človeku, njego
vim potrebam, vplivom okolja in 
ideološkim tokovom, ki so vdirali 
v njegovo škofijo. Do konkretnih 
razmer je Slomšek v sebi čutil živo 
versko, vzgojno, kulturno, na
rodnostno, teološko in pastoralno 
poslanstvo, zato je posegel v nje
govo zgodovino s svojim enkrat
nimi, naravnost preroškimi po
tezami, kot so pospeševanje 
šolstva, pisanje učbenikov, usta
novitev Mohorjeve družbe, pre
nos škofijskega sedeža v Maribor, 
prva visoka šola v Mariboru, vers
ka, moralna in duhovna prenova 
škofije. 

Vse to priča, da gre pri Slomšku 
za resnično izvirnega duha, ki je 
bil ves zakoreninjen v slovenskem 
ljudstvu, s katerim je živel in 
čutil. Gre za duha, ki je ob vplivih 
in pobudah svojega časa in okolja 

nastopil z ustvarjalno samosto
jnostjo, bodisi v razlagi verskega 
nauka ali pri reševanju socialnega 
vprašanja ali v kateremkoli dru
gem pogledu. Gre za osebnost, ki 
je bila obdarjena s karizmo za ves 
slovenski narod. 

Slomškovo osebnost razodevajo 
na poseben način njegova leta v 
Mariboru. Zaradi narodnostnega 
in jezikovnega vprašanja so bila ta 
leta zanj najtežja. Bil je izpos
tavljen ostrim napadom, spletkam 
in preganjanju državnih oblasti in 
domačih naščuvanih nemškutar-
jev, vendar je ostal miren, nepo-
pusdjiv in za ceno velikih žrtev 
zvest svojemu načelu: "Materni je
zik je ključ do zveličavne narodne 
omike." 

Sklenimo oris Slomška z bese
dami pisatelja Alojza Rebula, ki 
pravi: "Škof Anton Mar t in 
Slomšek ni le eden naših na
jvečjih verskih, kulturnih in na
rodnostnih buditeljev Slovencev 
- Slomšek je nedvomno tudi 
eden največjih evropskih škofov 
svojega časa. Spoštujmo ga in 
bodimo ponosni nanj." 

B E A T I F I K A C I J A 
S L O M Š K A 

Začetki postopka beatifikacije 
prvega mariborskega škofa Anto
na iMartina Slomška segajo že v 

začetek stoletja. Najprej se je ta 
misel rojevala v krogih znanega 
duhovnika in politika dr. Antona 
Korošca, nato so jo uradno 
sprožili duhovniki in člani tretje
ga reda sv. Frančiška Asiškega -
dekanije sv. Lenarta v Slovenskih 
goricah. Več let so zbirali gradivo 
in Slomškove spise. Leta 1935 so v 
Mariboru, v času škofa dr. Ivana 
Jožefa Tomažiča, v želji, da na
daljujejo Slomškov proces za bea-
tifikacijo, zbrali kar 400.000 po
dpisov. Druga vojna je žal ta 
proces zavrla, povojna leta pa niso 
dopuščala nadaljevanja dela za 
beatifikacijo. Takrat se je o 
Slomšku in njegovem pomenu za 
slovenski narod malo govorilo, 
1949. leta pa je umrl še škof 
Tomažič. Tako je šele 1962. leta 
mariborski škof dr. Maksimil jan 
Držečnik oddal Slomškove spise 
skupaj z gradivom na sedež 
kongregacije za beatifikacijo in 
kanonizacijo v Rimu. Nadaljevan
je dela je zahtevalo še veliko časa 
in truda. Mnogo sta na tem 
področju storila stolni kanonik 
Franc Hrastelj in sedanji škof dr. 
Franc Kramberger, ki je tudi sam 
veliko študiral, raziskoval ter pi
sal o Slomšku. Upamo lahko, da 
se je obdobje priprav na beatifika
cijo kmalu izteklo po zaslugi vseh, 
ki so veliko delali, preučevali ter 
pisali in da bodo že letos prvega 

mariborsko-lavantinskega 
knezoškofa Antona Martina 
Slomška razglasili za blaženega. 

V i d a T o p o l o v e c 
Povzeto po virih: 
1. Braco Zavrnik: Anton Martin 

Slomšek. Ljubljana, Založba Mla
dinska knjiga 1996. 

2. Dr. Stanko Janežič: Slomšek 
in naš čas. Šmarnice 1992. Ob 
130-letnici Slomškove smrti. Ma
ribor, Slomškova založba 1992. 

3. Slomškovo berilo. Izmed 
Slomškovih spisov zbrala Vinko 
Škafar in Jakob Emeršič, jezikov
no pripravil dr. Janko Čar. V Cel
ju, redna zbirka Mohorjeve 
družbe 1991. 

4. Anton Martin Slomšek: Blaže 
in Nežica v nedelji šoli. Celovec, 
1857. 

5. Dr. Franc Kramberger in 
Miha Herman: Anton Martin 
Slomšek, božji služabnik slo
venske zemlje. Maribor, 
Slomškova založba 1995. 

6. Ivan Stopar: Slomškova Poni
kva. V Celju, Mohorjeva družba 
1990. 

7. Vili Vuk: S Slomškom skozi 
19. stoletje. Razstava v Pokra
jinskem muzeju Maribor, 1992. 

8. Anton Martin Slomšek, prvi 
mariborski škof, narodni buditelj, 
vzgojitelj in pisec, 1800-1862. 
Publikacija izšla ob slovesnosti 
odkritja spomenika škofu 
Slomšku 29. septembra 1991. 

9. Dr. Franc Kramberger: 
Slomškovo delo za edinost krist
janov. Ekumenski zbornik Edi-

S l o m š k o v k i p ( d v o j n i k t i 
s t e g a p r e d m a r i b o r s k o 
s t o l n i c o , v e n d a r v m a r 
m o r j u ) v c e r k v i s v . M a r t i 
n a n a P o n i k v i , v o z a d j u 
t a b l a , n a k a t e r i j e z a p i 
s a n o S l o m š k o v o i m e . T j a 
j o j e z a č a s n o p o s t a v i l a 
m a r i b o r s k a u n i v e r z a , k a 
s n e j e b o n a š l a s v o j e m e 
s t o n a n j e g o v i r o j s t n i h i š i . 

nost, 1994. 
10: Dr. Anton Medved: 

Knezoškof lavantinski Anton 
Martin Slomšek. Revija Družina 
in dom, Celovec, 1995/96. 

11. Sašo Radovanovič in Dušan 
Tomažič: Anton Martin Slomšek 
in Slovenci v 19. stoletju. Mari
borčan, maj 1996. 







EAMIMIVOSTI, RÊPOUrAIÊ 
PTUJ / ARHEOLOŠKO DELO MED IZKOPAVANJEM ZA PODVOZ 

Odkrili srednjeveško mesftio obzidje 
Med strojnimi zemeljskimi deli za gradnjo ptujskega podvoza so sredi prejšnjega tedna ob mino-
ritskem samostanu pod sedaj že bivšo magistralno cesto odkrili del srednjeveškega mestnega 
obzidja s konca 13. stoletja ter nekaj manjših, a po svoje zanimivih najdb: največ keramike, nekaj 
steklenih predmetov in zelo dobro ohranjeno črno keramično pipo. 

Kot je povedala Marija 
Lupš ina - Tušek , arheologinja 
s ptujske enote Zavoda za 
varstvo naravne in kul turne 
dediščine Maribor, je bil prav 
na mestu, kjer je sedaj nadvoz z 
zvezno cesto, dokaj dobro oh
ranjen del srednjeveške bastije z 
vmesnimi zidovi, ki je bil pri iz
kopih v precejšnji meri poško
dovan, del pa je za vedno ostal 
pod betonom novega nadvoza. 
Vse najdbe so dokumentirali in 
geodetsko posneli, upajo pa le, 
da ne bo večjih posegov na 
bližnji Bakhov trg, kjer je še 
dobršen del ohranjenih temeljev 
srednjeveškega Ptuja. 

Marija Lupš ina - T u š e k je o 
teh zanimivih najdbah poveda
la: 

'Tri izkopu ob minoritskem 
samostanu so v času od 8. do 12. 
novembra gradbeni stroji raz
krili dobršen del ptujskega 
srednjeveškega mestnega 
obzidja s konca 13. stoletja ter 
nanj navezujoči se jugozahodni 
del pentagonalne kazematirane 
renesančne bastije iz druge po
lovice 16. stoletja. V tem času je 
bil Ptuj moderneje urejen, imel 
je grajski kompleks, dve bastiji, 
velik stolp, župnijski oziroma 
mestni stolp, oba vodna stolpa 
in popravljeno obzidje, kot kaže 
Montecuccolijev načrt sto let 
kasneje (iz leta 1657 - Abriss 
von Pettaw, ki ga je izdal M. 

Steier). Vanj so vrisani obram
bno pomembni elementi mesta: 
obzidje in grad, oba samostana -
dominikanski na severozahodu 
in minoritski na jugovzhodu, 
obzidana farna cerkev sv. Jurija 
s pokopališčem in stolpom, bas-
tija pri Novih vratih, minorits-
ka bastija in velik okrogli stolp 
ob Dravi. 

Načrt oziroma skica naj bi 
služila kot podlaga za posodobl
jeno ureditev mesta po basti-
jonskem zvezdnem sistemu za
radi obetajoče se turške ofenzive 
v Podonavje, vendar do realiza
cije ni prišlo. Po bitki pri 
Monoštru 1. avgusta 1664, po 
naslednji avstrijski ofenzivi ter 
končni odvrnitvi turške nevar
nosti so novi fortifikacijski uk
repi postali nepotrebni. Spomla
di 1664 je dal mestni sodnik 
Franc Guffante le popraviti 
mestno obzidje. Obnovo obzidja 
se je začela v Pivski ulici ter se 
nadaljevala okoli vsega mesta, 
tako da sta vzhodni bastiji dobi
li kamnite stražarnice, severov
zhodni del obzidja pa novi zidni 
venec. Obzidje je doseglo po
vprečno višino 14 čevljev (okrog 
4,5 m) in debelino 4 čevlje 3 
cole (okrog 1,30 m). Ob tej pri
ložnosti je bil popravljenm 
most, vpadna mreža pri ogrskih 
vratih ter palisade ob rečnem 
bregu med mesarskimi lopami 
in velikim stolpom. Mestni po

veljnik, general Spork, je dal 
požgati in odstraniti vsa pred
mestja, verjetno tudi vse lope, 
prislonjene na obzidje. Mestne 

utrdbe so popravljali še za bojev 
s Kruci pomladi 1. 1704 ter leta 
1759." 

M e d izkopavanjem ste odkri
li tudi nekaj drugih zanimivih 
najdb ter drobnih predmetov. 
J ih lahko nekaj navedete? 

"V tlorisu 65 m dolgega in 
približno 12 do 15 m širokega 
izkopišča za novo cesto v 
podvoz smo evidentirali še zi
dane temelje treh manjših ob
jektov, naslonjenih na zunanji 

steni obzidja, ter linijo obram
bnega jarka, ki ga je nekoč za
polnjevala voda, speljana iz Gra
jene. Ta se je nekoliko vzhodne-

je zlivala v Dravo. V ruševins-
kih plasteh večkrat porušenih 
stavb zunaj obzidja (v času vsa
ke nevarnosti) ter v zasipu 
obrežja mestnega obrambnega 
jarka smo našli veliko polomlje
nega, odvrženega srednje- in no
voveškega posodja ter kostnih 
ostankov mnogih živalskih vrst 
(goveda, perjadi, svinj, lovnih 

živali, želv in školjk), ki so 
nekoč zapolnjevale jedilnik tu v 
bližini živečih mestjanov, mino-
ritov, ter po službeni dolžnosti 
prisotnih vojakov na obzidju. 
Med odpadke je verjetno zašla 
tudi izredno lepa črna kera
mična pipa s konca 17. in 
začetka 18. stoletja, ki je verjet
no nekemu vojaku ali celo 
višjemu častniku po kdove 
kakšni nerodnosti padla čez 
obzidje. Prav gotovo ima svojo 
zgodbo." 

Glede na to, da gradnja hi tro 
napreduje, ali boste uspeli še 
kaj raziskati ali boste morali 
zemljišče prepust i t i gradbeni
kom? 

"Gradbene in materialne osta-
line smo ustrezno dokumentira
li po arheološki metodi, s 
pomočjo geodetskega podjetja 
Meril-o iz Ptuja pa tudi vnesli v 
katastrsko mrežo. Sama arheo
loška dokumentacijska dela no
vih gradbenih del niso ovirala. 

Ko bi bile ostaline obzidja in 
minoritske bastije v tlorisu di
menzijsko ustrezno dokumenti
rane že pri izgradnji mostu in 
magistralne ceste proti Ormožu 
v letih 1957-59 (takrat je bil po
seg le 0,60 m v globino), bi bilo 
pri sedanjih novih gradbenih 
posegih na tem območju 
mogoče točno predvidevati po
tek pomembne srednjeveške 
fortifikacije ter rešiti in ohraniti 
vsaj del mestnega obzidja ob 
minoritskem samostanu. Omili
li bi eno od nesmotrnih urba
nističnih dejanj povojnega časa. 
Ker pa je navadno tako, da se 
vsaka napaka spremeni v še 
večjo, bo končni rezultat takšen, 
da bo dobršen del jugovzhodne 
ptujske vedute za vedno 
okrnjen. Želim in upam le, da 
ne bo prevelikih posegov na 
Bakhov trg, saj je tudi tam še 
dobršen del ohranjene fortifika
cije." 

- O M 

A r h e o l o g i n j a M a r i j a L u p š i n a - T u š e k m e d a r h e o 
l o š k i m r a z i s k o v a n j e m p t u j s k e g a s r e d n j e v e š k e g a 
o b z i d j a . 

M e d z a n i m i v e j š i m i n a j d b a m i j e ( d e s n o ) t u d i č r n a 
k e r a m i č n a p i p a . F o t o : M . O z m e c 

BLED / DRUGO MESTO ZA RECEPTORKO BRANKO SERBAN 

"De/o opra^jam z veseljem" 
Branka S e r b a n iz M e z g o v c e v je od leta 1994 receptorka v 

ptujsk ih T e r m a h . Javi la s e je na razpis za n o v a d e l o v n a 
m e s t a , ki ga je ptujsko zdrav i l i šče objav i lo o b odprtju n o 
v e g a apartmajskega nase l ja . N j e n a s p e c i a l n o s t je a n g l e š k i 
jezik, zato ga je tudi pr iče la študirat i , da bi ga n e k o č 
p o u č e v a l a . N a n e s l o pa je drugače . 

Dve leti je v OŠ Domava fa
kultativno poučevala angleški 
jezik, po razpisu ptujskih Term 

in uspešno opravljenem preiz
kusu pa je pričela delati v njiho
vi recepciji. Po dve letih in ne
kaj mesecih dela ni več 
prepričana o tem, ali je njeno 
mesto še v šoli. Delo v recepciji 
jo je tako prevzelo, da je delo v 
šoli več ne veseli. "Čeravno si 
nekdo misli, da je delo receptor-
ke enolično, moram povedati, 
da je zmeraj novo, ker vsak gost 
pove nekaj novega. Prihajajo iz 
različnih držav, z različnimi 
kulturami, spoznanji. Ko se z 
gostom pogovarjaš, v bistvu 
obnavljaš svoje znanje tujih jezi
kov. Poleg angleščine obvladam 

tudi nemščino, osnovne infor
macije pa lahko turistom posre
dujem tudi v francoskem in ita

lijanskem jeziku. Če se zmotiš, 
te gost popravi, ker le gre za nje
gov materni jezik. Delam zjutraj 
ali popoldne. Slabih trenutkov 
pri našem delu praviloma ni, saj 
delamo po načelu, da ima gost 
zmeraj prav. Večina je zadovol
jnih s tistim, kar jim ponudimo, 
ponudimo pa jim vedno tisto, 
kar imamo, in skušamo dati na
jboljše informacije. Se pa vedno 
najdejo tudi taki, ki jim tudi na
jboljše ni prav. 

Ptuj vse goste očara, skoraj ni 
gosta, ki ga enkrat obišče, da se 
ne bi vrnil. K nam prihajajo za
radi zdravja, vode in zaradi le

pot Ptuja in okolice: turističnih 
kmetij, vinskih cest, vinskih 
kleti. Mesto bo za goste še bolj 
privlačno, ko bo zgrajen most za 
pešce čez Dravo." 

Branko Serban je za tekmo
vanje receptorjev v angleškem 
jeziku prijavila njena šefica. 
Bilo jo je strah, ker ni vedela, 
kako tekmovanje poteka, saj no
bena izmed receptork ptujskih 
Term še ni bila na podobnem 
tekmovanju. Ker dela v majhni 
recepciji, je bil to hkrati tudi 
strah pred velikimi z več 
izkušnjami. Pisni del tekmovan
ja je obsegal odgovor na potrdi
lo o rezervaciji. Ni bil težek, 
malo več treme in strahu je pri
nesel ustni del, ki je potekal ob 
improvizirani recepciji ob 
navzočnosti komisije in izp
raševalcev ter tistih, ki so ta 
preizkus že opravili. "Obreme
nitev je bila večja že zaradi gle
dalcev. Ker pa si postavljen 
pred dejstvo, daš vse od sebe. 
Vprašanja so bila različna. Gost 
je prišel v recepcijo in želel to in 
ono, od sobe naprej. Ni bil 
športni tip, zato mu je bilo 
potrebno dati informacije o mu
zejih v Ptuju, vinski kleti, gos
tinski ponudbi in še čem. Kaže, 
da sem uspešno odgovarjala, us
pela prepričati komisijo z nasto
pom, sproščenostjo in iznajdlji
vostjo. 

Povedati moram, da svoje delo 
z veseljem opravljam, po dru
gem mestu in srebrni medalji na 
gostinsko-turističnem zboru pa 
je izziv še večji. Sicer pa je tako: 
če smo mi veseli, so tudi gostje 
zadovoljni." 

M G 

B r a n k a S e r b a n n a s v o j e m d e l o v n e m m e s t u v 
p t u j s k i h T e r m a h . 

KACJEK PRI ZGORNJI 
LOŽNICI / NAD STO 
LET STARA VINIČARIJA 

Biser 
kmeikega 
s t î Ê v b a r s t v a 

N e k d a n j a p o d o b a n a š e g a podeže l ja 
čedal je bolj izginja. V s e m a n j je p r i m e r o v 
s tarega k m e č k e g a stavbarstva, ki je v pre
t ek los t i s o o b l i k o v a l o n a š e podeže l j e . V 
s lovenjeb i s tr i šk i o b č i n i ob v e l i k e m š tev i 
lu varovan ih s p o m e n i k o v naravne in kul
turne d e d i š č i n e , b l izu 600 jih je, žai n i 
starih z idan ic , ki sod i jo v v i n o r o d n o oko l 
je m e d P o h o r j e m in H a l o z a m i . R e d k i o s 
tanki s o pravi b i ser i s tarega k m e č k e g a 
s tavbarstva in bi jih b i lo p o t r e b n o že iz 
tega vidika ohranit i p o z n e j š i m r o d o v o m . 

Na Kacjeku oziroma Vinarju, razpotegnjenem 
grebenu z okoli 380 metri nadmorske višine, ki 
se razprostira v gričevnatem svetu podpohors-
kega pogorja med potokoma Čadramščico ini 
Lozico in kjer prevladujeta vinogradništvo in 
sadjarstvo, je bilo v preteklosti več takšnih zida
nic. V novejšem času so mnoge med njimi 
podrli in namesto njih zgradili nove, ki pa se po 
svoji obliki in načinu gradnje ne vključujejo v 
prijetno okolje goric. 

J u r k o v a v i n i č a r i j a - e n a z a d n j i h , k i 
š e s p o m i n j a j o n a n e k d a n j i K a c j e k . 

F o t o : VT 

Naša lepotica je stara preko sto let s kletjo, ki 
je deloma vkopana, ter seveda obvezno brajdo 
okoli hiše. Upajmo, da ne bo prehitro omagala 
pod težo časa. 

V i d a T o p o l o v e c 

S. BISTRICA / DAN ODPRTIH VRAT TOVARNE O U A GEA 

Ттадџјто s kakovostjo 
Slovensko združenje za kako

vost je bilo organizator ev
ropskega tedna kakovosti v Slo
veniji, ki je s sloganom Kako
vost v Evropi - zmagujmo skupaj 
potekal med 11. in 17. novem
brom. V slovenjebistriški GEI 
so se odločili, da se bodo s svoji
mi aktivnostmi vključih v ta te
den, saj menijo, da je osnovni 
pogoj za uspešno trženje in 
poslovanje ravno kakovost nji
hovih izdelkov ter poslovanje v 
celoti, za kar so v skladu z 
mednarodnim standardom pre-

jeU certifikat ISO 9001. 
V okviru tega tedna je bil minu

lo sredo pri njih dan odprtega te
lefona, v petek pa dan odprtih 
vrat. Da je med potrošniki veliko 
zanimanje za izdelke bistriške ol
jarne, povedo številni klici iz vse 
Slovenije in lepo število tistih, ki 
so prišli minuli petek na ogled to
varne. Potrošniki so povedali, da 
so zadovoljni s kvaliteto olj, 
predvsem so pohvalili dvolitrske 
plastenke in dali nekatere predlo
ge za novo embalažo, še posebej 

pri hladno stiskanih oljih. Želijo 
pa, da bi Tovarna olja GEA na 
svojih proizvodih še bolj poudari
la znak varovanega živila. 

Številni, ki niso mogli priti ali 
poklicati po telefonu, so napisali 
prijazna pisma, v katerih je pisalo 
vse - od zgodovine olj do raznih 
verzov, ki jih bo Tovarna olja Gea 
lahko koristno uporabila. Tako je 
Marjana Ocvirk iz Ljubljane zapi
sala: "V zdravo, veselo in dolgo 
življenje olje GEA vas popelje." 

v i d a T o p o l o v e c 



NASVETE 

Kuharski nasveti 
»Zeije« 

P r i s p e v e k j e t u d i t o k r a t n a m e n j e n a z e l j u - d a n e s p r i p r a 

v i r d e č e g a i n k i s l e g a z e l j a . 

Rdeče zelje, pr ikupno zaradi 
svoje barve, je lahko kakor belo 
zelje okroglo ali ovalno, vendar 
je nekoliko sladkastega okusa in 
ga moramo zaradi tega kuhati 
nekoliko dlje. Pr imerno je za 
enolončnice, ki se kuhajo dolgo 
in počasi. Če pripravljamo rdeče 
zelje v solati, ga takoj, ko smo ga 
narezali, pokapljamo s kisom ali 
že prej, kot ga narežemo, splak-
nemo liste z vrelo vodo in kisom, 
da zelje ohrani barvo. Enako vel
ja tudi za sladko zelje, ki ga 
pripravljamo kot prilogo k 
pečenicam, divjačini, raci, goski 
ali svinjski pečenki. Sladko 
dušeno zelje pripravimo tako, da 
takoj, ko smo ga narezali, doda
mo nekaj kapljic kisa ali limoni
nega soka in dobro premešamo; 
barva postane še bolj izrazita. 
Nato na maščobi prepražimo 
sladkor, in ko porjavi, dodamo 
fino sesekljano čebulo, za boljši 
okus bi lahko dodali še na kocke 
narezano slanino, potem pa pri-
sipamo narezano zelje, temeljito 
premešamo, prilijemo malo juhe 
ali vode, dodamo še kumino in 
sol ter dušimo do mehkega. Če 
smo zelju dodali l imonin sok ali 
kis, ne bo po toplotni obdelavi 
oziroma dušenju, tudi če nekaj 
časa stoji, postalo temno modre 
ali celo sivkasto črne barve in 
tako ga tudi tisti gosti, ki pona
vadi zamujajo, z veseljem 
zaužijejo. 

In še o kislem zelju. Takoj ko 
so temperature nekoliko nižje, je 
v naši prehrani vedno več zelja. 
Glede na svojo hranilno 
vrednost je zelo priporočljivo, 
saj vsebuje veliko pomembnih 
vitaminov in mineralov, ki nas 
varujejo pred prehladi, istočasno 
pa ima zelo majhno energijsko 
vrednost, zato vsi tisti, ki pazite 
na povišano telesno težo, 
vključite v prehrano tudi kislo 
zelje. Kislo zelje so znale pripra
vit že naše prababice. Pripravi
mo ga lahko tudi v manjših 
količinah, tako da niso potrebne 
zelo velike lesene kadi, v katerih 
pripravimo količine, ki zadostu
jejo še vsaj za 3-4 gospodinjstva. 
Za pripravo kislega zelja 
potrebujemo 2,5 kg svežega bele
ga zelja, 60 g grobe soli in žlico 
začimb. Začimbe lahko 
pomešamo s soljo. Uporabimo 
kumino, brinove jagode, lovor-
jev list, brinove jagode pa lahko 
zamenjamo tudi z zrni celega 
popra. Trd im zeljnatim glavam 
odstranimo zunanje liste, in gle
de na to, da so zeljnati glavi lah
ko skriti različni zajedalci, je 
priporočljivo zelje narezati na 
štiri enakomerne dele, po želji 
pa odstranimo trdi del oziroma 
stržen. Dobro ga operemo in ga 
lahko za 20 minut namočimo v 
hladno vodo, ki ji dodamo malo 
kisa, da morebitni zajedalci pri
lezejo iz zelja. Če ste prepričani. 

da v zelju ni zajedalcev, ta del 
izpustite. Naribano zelje damo v 
veliko skledo in mu dodamo sol 
ter začimbe, temeljito 
pomešamo in počakamo 
približno 5 minut . Nato ga v 
plasteh nalagamo v čist lonec, po 
možnosti iz bele gline ali druge 
primerne posode. Vsako plast te
meljito potlačimo z lesenim 
betičem. Med vrhnjo plastjo zel
ja in zgornjim robom lonca pus
timo približno 5 do 8 centimet
rov prostora. Zelje obtežimo z 
krožnikom, na krožnik lahko 
daste kakšen težek predmet, 
nato pokrijemo s prtičem in pos
tavimo na hladno. Po enem 
tednu prtič in krožnik dvignemo 
in poberemo z zelja nastalo 
peno. To ponavljamo vsak dan 
oziroma dokler nastaja pena. Ko 
pena neha nastajati, je kisanje 
končano in zelje je primerno za 
uporabo. Nato ga lahko 
naložimo v manjše kozarce in 
postavimo na hladno. Tako ga 
lahko hranimo do 2 meseca, če 
pa pred polnjenjem kozarce ste
riliziramo v vreli vodi, lahko zel
je ohranirrio tudi do eno leto. 
Kislo zelje se odlično poda k 
pečenicam, krvavicam, le kdo ne 
pozna segedin golaža, sarme in 
še bi lahko naštela. 

Še enkrat vabim vse, ki doma 
pripravljate jedi iz zelja, da nam 
vsaj en recept napišete in nam ga 
čim prej pošljete na naslov: Ra-
dio-Tednik, Raičeva 6, Ptuj . V 
prihodnji oddaji bom en recept 

nagradila. 
•> N a d a P i g -
n a r , u č i t e l j i c a 

k u h a r s t v a 
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Ifrgo/Ci Ir odpornosti 
do potrošnišlie družbe 
2. nadaljevanje 

Strokovnjaki vedo za več 
rešitev, kako počlovečiti proiz
vodnjo. Ena izmed rešitev je 
npr. makroekonomska: preko 
državnih finančnih regulati-
vov nizka stopnja inflacije, ne-
naraščanje cen, nedvigovanje 
plač - to potegne sicer za sabo 
zmanjšano število zaposlenih v 
storitvenih dejavnostih, a 
odpiranje novih delovnih mest 
za nove, evropsko konku
renčne in koristne dejavnosti. 

Druga možna rešitev je zago
toviti vsem ljudem minimalen, 
a za skromno življenje potre
ben dohodek, ne glede na to, 
ali delajo ali ne. O posledicah 
lahko diskutiramo, toda 
vsakdo bi se lahko izpolnjeval 
po mili volji, iskal delo, ki mu 
ustreza, živel svobodno po 
lastnih idealih, konkurenca in 
rivalstvo med ljudmi bi se 
zmanjšala, nizek standard ne 
bi pomenil nizke sposobnosti 
ali lenosti, nadalje bi s tem 
odpravili marsikatero obliko 
odvisnosti ipd. Višina takega 
minimalnega zagotovljenega 
dohodka bi morala biti seveda 
dosti pod povprečjem plač za
poslenih. Komur takšen skro
men standard ne bi bil všeč in 
bi hotel udobneje živeti, bi se 
pa zaposlil. Taki zagotovljeni 
letni dohodki bi bdi pomem
ben regulator gospodarstva, 
hkrati pa bi bdi načeli prisile 

potrošniške družbe. 
Bojazen, da v takih razmerah 

nazadnje nihče ne bi delal, češ 
saj so ljudje po naravi leni, ni 
točna. Človek je aktivno bitje 
in lenoba je bolezenski simp
tom. V današnjih razmerah (še 
bolj pa v razmerah prisilnega 
dela včasih) delo marsikoga ne 
zadovolji in zato se mu tudi 
marsikdo želi izogniti. Če bi 
vsakdo lahko delal tisto, kar si 
želi, in tisto, kar ga veseli, bi 
bilo bolj malo takih, ki ne bi 
delali. 

Borba proti potrošniški mi
selnosti in družbi mora poteka
ti na več bojiščih in je zaplete
na zaradi velikih ekonomskih 
razlik v svetu (v velikem delu 
sveta nimajo niti osnovnih po
gojev za življenje, drugod pa 
vlada izobilje). V deželah izo
bilja je potrebno ponovno defi
nirati pojma "potreba" in 
"sreča". Kot je razlagal Fromm, 
moramo ločiti egoistične in 
humane potrebe. Slednje so 
tiste, ki služijo rasti in veselju 
ljudi. Prav tako ne bi smeli 
imenovati sreča občutkov, ki 
spremljajo takojšnjo in brez
mejno zadovoljitev subjek
tivnih potreb; kot občutek 
sreče smemo šteti le čustva ob 
zadovoljevanju tistih potreb, ki 
so koristne za celotno 
človeštvo - tako pravi Fromm. 

V potrošniških razmerah se 
producira le manj kvalitetno 
blago (da se prej obrabi), zato 

je potrebno potrošnike vzgaja
ti, da bodo izostrili svoj okus in 
zahtevali zgolj kvalitetne stva
ri. Upreti se je treba tudi preti
rani, lažni sugestivni - hipno
tični reklami, posebno če gradi 
na človekovih čustvih in jih 
izigrava. Nadalje je potrebno 
ljudem stalno prikazovati nara
vo potrošniške družbe, uvesti 
kontrolo nad tem, kaj se proiz
vaja in prodaja, in jih opozarja
ti, da z malikovanjem pot
rošniškega blaga nikoli ne 
bodo zadovoljili svojega 
človeškega hrepenenja. Učiti 
jih je treba skromnosti in soli
darnosti s tistimi, ki so v 
današnjem svetu prikrajšani, 
predvsem pa se moramo priza
devati ustvariti ljudem take po
goje, da se bodo v resnici rea
lizirali kot ljudje. Vsa ta vzgoja 
mora potekati v družini, šoli in 
družbi kot celoti. Še danes se 
čudimo srednjeveškim ljudem, 
da so mirnega srca gledali 
sežiganje čarovnic, nekoč pa se 
bodo čudili naši nečlovečnosti, 
ko bodo brali, da so trpele na 
eni strani miljarde ljudi zaradi 
lakote, na drugi strani pa eni 
niso mislili na nič drugega, kot 
samo s katerim tipom avtomo
bila bi se postavljali pred okoli
co. Ali res moramo kot ljudje 
plačati vsako ceno? 

Naslednjič pa o vzgoji za 
zdravo storilnostno motivacijo, 

m a g . B o j a n S i n k o 

B A R B A R I N M O D N I K O T I Č E K 

Puloverji 
Osnovna linija je čista oblika, prefinjena arhitekturna krea
cija pa združuje predpise ravnotežja in harmonije. Lahko bi 
rekli, da so to večna pravila k las ične lepote . 

Mimimalizem je princip obli
kovanja, ki dobiva svoje raz
sežnosti v novi dobi oblikovan
ja in se uporablja kot protiutež 
sodobnemu načinu življenja. 
Takšen princip oblikovanja pa 
zagotovo dobi svojo izraznost 
prav pri zimski kolekciji, saj 
enostavnost omogoča veliko 
kombinacij. Materiali, ki so po
zimi debelejši pa veliko lepše 
držijo obliko, če so njihove li
nije preproste. 

Pulover - ta pletena skulptu
ra, ki je del vsake garderobe, pa 
naj si bo to moška ali ženska. 
Med prelomom stoletja so ga 
nosili za športne aktivnosti. 
Med prvo svetovno vojno so jih 
ženske pletle za vojake, v 20. le
tih pa so postali moderni pulo
verji, pleteni z vzorcem ali brez 
njega, z različnimi vratnimi iz
rezi in obrobljeni s kontrastni
mi tkaninami, pogosto tudi s 
krznom. Na koncu 30. let so 
bili modni večerni pidoverji, 
obrobljeni s sifonom ali kre-
pom in vezani z dragulji, v 40. 
so prevladovale kratke 
različice, v 50. pa dolgi in širo
ki puloverji. 

In vse to je vplivalo na pulo
ver danes. Poglejmo samo nje
govo široko uporabnost. Opri
jet, ne predebel, je primeren za 
pod kostim, k hlačam ga lahko 
oblečemo za vsako priložnost, 
vendar bodite pozorni, da vam 
ne gleda izpod jakne. Fina pre-
jica, spletena s kovinsko nitjo, 
pa je primerna za svečane pri

ložnosti. Največ pa ga upo
rabljamo kot športno oblačilo. 
In tisti, ki ga največ uporablja
jo, so mladi saj se lepo poda k 
jeansu in tako upodabljajo "ca

sual" stil , ki je najprimernejši 
za njihova leta. 

Pletenje že samo po sebi 
ustvarja določene strukture, 
zato je enostavnost linije toliko 
pomembnejša. Vratni izrezi 
lahko imajo dodan puli ovrat
nik ali so rahlo pleteni na V-iz- | 
rez ter imajo dodan polo ovrat
nik. 

Struktura pletenja je večino
ma gladka, pojavljajo se manjše 
rebre, redkeje kite. Dolžine pa 
so od najbolj kratkih do tistih, 
ki segajo čez boke in do sredine 
stegen. V njih se boste počutili 
prav ugodno, če ne boste izbra
li čiste volne, ki ni vrhunsko 
obdelana, saj ta zaradi vsebnos
ti trših delcev pika in nam lah
ko povzroča manjša vnetja na 
koži. Če izberemo takšno pleti
vo, naj bo mešano s sintetiko, 
saj ta daje mehkost in volj nost. 

B a r i r a r a P l a v e č 

P O S T O P E K Z A U S T A N O V I T E V N O V I H O B Č I N 
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Nadaljevanje iz prejšnje številke 
Razen pravkar naštet ih pogojev pa mora biti izpolnjen tudi po
goj iz 13 a čl. Z L S , ki določa, da mora občina imeti najmanj 
5000 prebivalcev. Zaradi geografskih, obmejnih, na
rodnostnih, zgodovinskih ali gospodarskih razlogov s m e imeti 
občina izjemoma tudi manj kot 5000 prebivalcev. 

Predlagatelji za izločitev naselja 
iz stare občine zaradi ustanovitve 
nove občine ali zaradi priključitve 
k sosedni stari občini morajo pred
ložiti tudi podatke, iz katerih je 
razvidno, da preostali del občine, 
iz katere se naselje izloči, še 
izpolnjuje prej navedene z ustavo 
in zakonom določene pogoje. Če se 
predlaga ustanovitev občine na 
območju z manj kot 5000 prebival
cev, morajo biti v predlogu nave
deni prej omenjeni razlogi, ki ute
meljujejo ustanovitev nove občine 
na takem območju. 

1 Kaj stori DZ s predlogi, ki so 
jih vložili pod črkami a), b) in č) 
navedeni predlagatelji 

Glede na določbo v 10 čl. ZPUO-
DO pošlje DZ take predloge v 
mnenje občinskim svetom priza
detih občin. 

i Kaj morajo storiti občinski 
sveti (čl. 10) 

Občinski sveti morajo najprej 
poskrben, da se bodo ti predlogi 
obravnavali na zborih občanov, 
nato pa v roku 30 dni poslati svoje 
mnenje. 

Čeprav v zakonu ni določbe, ali 
morajo občinski sveti pri podajan
ju svojega mnenja upoštevati skle
pe zborov občanov, mislim, da če 
teh sklepov ne bi upoštevali, mora
jo navesti svoje razloge in jih pos
redovati v svojem mnenju, posla
nem DZ. 

i Komu pošlje DZ predloge in 
mnenja predlagateljev, navede
nih prej pod črkami a), b), c) č) 
(11. čl.) 

Vse to pošlje DZ vladi, ki pred
loži DZ svoje mnenje in predlog. 

1 Kdo obravnava mnenje in pred
log vlade skupaj s predlogi in 
mnenji prej omenjenih predlaga
teljev (12. čl.). 

To obravnava matično delovno 
telo, ki nato predloži DZ poročilo 
s svojim mnenjem. 

1 Kdo in kdaj ugotovi, ali posa
mezni predlog izpolnjuje v ustavi 
in v zakonu določene pogoje (13 
čl.) 

Ker v prej navedenih določbah, 
ki jih vsebujejo čl. 10, 11, 12 
ZPUODO, ni zapisano, da bi DZ, 
vlada in matično delovno telo mo
rali zahtevati od prej omenjenih 
predlagateljev, da bi v primeru, če 
njihovi predlogi ne vsebujejo vseh 
podatkov, zahtevanih po 9. čl. cit. 
zakona, zahtevali dopolnitev pred
logov, se da zaključiti, da DZ dobi 
v odločitev po vsebini take predlo
ge, ko so jih sestavili predlagatelji. 
Tak zaključek sledi tudi iz določbe 
13 čl. cit. zakona, ki pravi, da v pri
meru, če DZ ob obravnavi posa
meznih predlogov oceni, da niso 
izpolnjeni z ustavo in zakonom 
določeni pogoji za ustanovitev 
občine oziroma za spremembo 
območij starih občin, to ugotovi s 
svojim aktom, ki ga pošlje predla
gatelju. 

1 Določitev referendumskega 
območja in razpis referenduma 
(14 čl.) 

Če državni zbor ugotovi, da so 
izpolnjeni z ustavo in zakonom 
določeni pogoji za ustanovitev 
nove občine oziroma za spremem
bo območij starih občin, določi re
ferendumsko območje in razpiše 
posvetovalni referendum. 

1 Kateri predpisi se nanašajo na 
referendum, razpisan po 14 čl. 
ZPUODO 

Tudi ta referendum se izvede po 
določbah zakona o referendumu in 
o ljudski iniciativi - skrajšano 
ZRLI (Ur. 1. RS št. 15/94, št. 13/95 
- Odločba US št. U-I-47/94-12 št. 
34/96 - Odločbo US št. U-I-201/96, 
št. 38/96, št. 43/96 - Odločba US št. 
U-I-265/96). ZPUODO vsebuje v 
čl. 16-24 skoraj enake določbe o re
ferendumu, kot jih ima ZRLI. 

1 Sprejem zakona o ustanovitvi 
novih občin oziroma o spremem
bi območij starih občin 

Ustrezne določbe vsebuje 26 čl. 
ZPUODO, ki se glasi: 

"Z zakonom se lahko ustanovi 
občina oziroma spremenijo 
območja občin, če se je za to na us
treznih referendumskih območjih 
izrekla večina volivcev, ki so glaso
vali. Ne glede na določbo prejšnje
ga odstavka se z zakonom lahko 
ustanovi občina oziroma spreme
nijo območja občin, če državni 
zbor oceni, da je potrebno območja 
občin uskladiti s pogoji, ki jih 
določata ustava in zakon." 

1 Postopek konstituiranja no
voustanovljenih občin 

V postopku konstituiranja no
voustanovljenih občin se izvolijo 
in konstituirajo njihovi organi ter 
sprejmejo statut in drugi akti, 
potrebni za delovanje občine. Za
devne določbe vsebujejo čl. 27-37 
ZPUODO. 

1 Sprememba imena in sedeža 
občine (38 in 39 čl.) 

Na pobudo občinskega sveta lah
ko predlagatelji zakona, ki so po 88 
čl. ustave: vlada, vsak poslanec ali 
najmanj 5000 volivcev, predlagajo 
spremembo imena ali sedeža 
občine. O tem predlogu se izvede 
referendum po določbah ZPUO
DO. 

M i r i c o K e s t a n j e v e c 



ZANIMIVOSTI, RBPOKTAŽM 

KIDRIČEVO / NEKDANJI PONOS KRAJA JE PADEL 

Po pol sfelef|ci /e dimnik odslužil 

Letošnj i tovarniški praznik 
so v k idr ičevskem T a l u m u 
proslavili svojrvrstno, 
predvsem pa glasno, saj so na 
sam praznik, v četr tek, 21. no
vembra, ob koncu dopoldanske 
delovne izmene, po tem ko je 
zatulila s i rena, na tanko ob mi-
nito čez 15. uro porušili dolgo
letni s imbol Kidričevega, 143 
m visok tovarniški d imnik, ki 
so ga med drugo svetovno vo
jno, leta 1943, pričeli graditi 
Nemci . 

Poleg mojstrov zidarjev, bojda 
so bili Nizozemci in Cehi, so 
dimnik gradili tudi poljski ujet
niki. Vanj so vgradili skoraj 
4.000 kubičnih metrov gradbe
nega materiala, v glavnem 
samotnih zidakov, v spodnjem 
delu pa tudi železobetona. Zgra
jen je bil za kotlovnico, ki je bila 
potrebna pri proizvodnji glinice 
in aluminija. Tedanja tovarna v 
Strnišču, poznejšem 
Kidričevem, je sodila v projekt 
tovarne letal v Mariboru in 
elektrarn ob Dravi. 

Dimnik je bil svojevrsten teh
nični dosežek, saj je bil dolga 
leta najvišji zidani dimnik v Ev
ropi. Od daleč se je vzpenjal sre

di borovcev in je bil viden skoraj 
po vsej severovzhodni Sloveniji. 
Dokler je obratovala stara kot
larna, je letno bruhal več kot 
25.000 ton pepela in okoli 7.500 
ton žvepla, že dobri dve leti pa ni 
služil namenu, zaradi česar se je 
v zgornjem delu vidno ukrivil in 
s tem ogrožal okolico. Do sedaj 
so ga že dvakrat temeljito obno
vili, ker pa bi bila ponovna 
obnova izredno draga, ga je bilo 
ceneje porušiti. Za to so seveda 
pridobili soglasje Zavoda za 
varstvo naravne in kulturne 
dediščine in odločbo Oddelka za 
okolje in prostor pri Upravni 
enoti Ptuj. 

Rušenje so odlično opravili 
strokovnjaki družbe Minervo iz 
Ljubljane, ki so v dimnik zvrtali 
več kot 120 lukenj in ga minirali 
s 86 kilogrami gospodarskega 
razstreliva, tako da se je po prvi 
eksploziji v sredini prelomil in 
se sesul vase. 

Svojevrstno medijsko atrakci
jo si je v tovarni ogledalo nekaj 
sto gostov, Talumovih delavcev 
in novinarjev, rušenje so snema
li tudi z letalom, zmajem in balo
nom, padec velikana pa je bil 
lepo viden tudi s Ptujske Gore in 

PTUJSKE LEPOTICE: RAMONA SEKA 

Ko dekle Ше službo 
Ramona Seka je 20-letna Ptuj-

čanka, ki je končala ekonomsko-
komercialno šolo in pripravni
štvo, a kot še veliko mladih ne 
najde zaposHtve. Pri iskanju ji 
tudi končano pripravništvo dosti 
ne pomaga, saj si vsi želijo 
izkušene kadre. Pričakovala je, 
da ji bodo pomagale tudi izkušnje 
iz dela v trgovini, pa nič. 

Da bi ji čas iskanja zaposlitve 
hitreje minil, se je na spodbujanje 
domačih odločila obiskovati ma-
nekensko šolo. Sama se zanjo ne bi 
odločila, ker je bolj majhne rasti, 
zdi se ji, da je primernejša za fot-
model kot manekenko. V mane-
kenski šoli ji gre dobro, 
pravzaprav izstopa, o obetih pa v 
tem trenutku ne želi govoriti. Šola, 
ki je v svojem bistvu šola za 
življenje, ji bo prav gotovo veliko 
pomagala, saj bo pridobila 
potrebno znanje o modi in 
oblačenju, obnašanju in ličenju, 
kar naj bi znal vsak mladi človek. 

Ramona najraje obleče dolge 
večerne obleke, tudi v vsa
kodnevnem oblačenju rada sega po 
bolj izzivalnih oblačilih. Pri bar
vah ne izbira, skoraj vse ji ugajajo, 
tudi s težo nima težav, saj je bila 
vedno suha (najraje je zelenjavo, 
mesa pa bolj malo). Najbolj si želi, 
da bi dobila dobro službo in da bi 
pričela delati kot manekenka, saj 
se ji zdi preoblačenje in oblačenje 
različnih oblek zabavno in prijet
no. Njena velika ljubezen so majh
ne živali; doma ima kodra in belo 
miško. 

M G 



PORTOROŽ / PRVI SLOVENSKI VINOGRADNIŠKO-VINARSKI KONGRES 

Vinogradništvo in idnarstvo na pragu svetovnega trga 
Od 4. d o 6. d e c e m b r a b o v Portorožu prvi s l o v e n s k i v i n o -
gradni ško-v inarsk i k o n g r e s , katerega g lavni organizator je I 
S l o v e n s k a v inska akademija Ver i tas iz Ptuja. Ideja o kon- -
gresu je bi la v zraku v s e od u s t a n o v i t v e S V A Ver i ta s le ta ; 
1994, k o s o njen i us tanovi te l j i spozna l i , da p o m e m b n a veja -
s l o v e n s k e g a gospodars tva - gre za v i n o g r a d n i š t v o in v inarst - : 
v o - n i m a s i s t e m a t i č n o urejene p o d a t k o v n e baze o t i p i č n o ' 
v i n o g r a d n i š k i h p o v r š i n a h in n e v i n o g r a d n i š k e g a katastra. 
Pojavi la s e je š e ce la vrsta izz ivov in ideja o organizaci j i ! 
k o n g r e s a je zaž ive la že v le tu 1995. Prvi k o n g r e s i m a tako! 
n a l o g o anal iz irat i v i n o g r a d n i š k o - v i n a r s k o p a n o g o v t e m 
č a s u , t r i d n e v n o dogajanje pa naj bi kot t e m e l j n o n a l o g o 
začrta lo tudi strategijo n jenega razvoja. 

Prvega kongresa se bo udeležil 
vrh vinogradniško-vinarske 
stroke iz Slovenije, pomembni 
gostje pa bodo prišli tudi iz tuji
ne. Organizatorji so pritegnili k 
tesnemu sodelovanju strokovno 
drtištvo vinogradnikov in vinar
jev Slovenije, Poslovno skup
nost za vinogradništvo in vi
narstvo Slovenije in Zvezo 
društev vinogradnikov Sloveni
je. Strokovni nosilci kongresne
ga dogajanja bodo najbolj reno
mirani strokovnjaki na področju 
vinogradništva, vinarstva, vin
skega marketinga in vinske za
konodaje. 

Kongres bo p o l ^ plenarnega 
dela delal v štirih skupinah. 
Prva se bo ukvarjala z vinograd
niškimi vprašanji, torej z vsem, 
od česar je odvisen osnovni pro
dukt panoge, torej vino. To sku
pino razpravljalcev bo vodil 
mag. Boris Koruza, renomiran 
strokovnjak s tega področja. V 
drugi, vinarski skupini, bo imel 
najpomembnejšo nalogo dr. Ju
lij Nemanič, ki je prevzel vodst
vo kongresnih enoloških raz
prav. Poudarek kongresa bo na
dalje na vinskem marketingu in 

trženju vina. Smo namreč pred 
evropskim in svetovnim izzi
vom in vemo, da je v svetu kme
tijske pridelke lažje pridelati kot 
prodati. Zaradi tega bo trženju z 
vinom namenjen poseben kon
gresni poudarek v skupini, ko jo 
bo vodila dr. Katja Vadnal. 
Četrto pomembno področje 
kongresnih razprav pa bo zako
nodaja z vinogradniško-vinar-
skega področja in zaščita geo-
grafekega porekla. To skupino 
bo vodila Špela Т ф 1 п z mi
nistrstva za kmetijstvo, goz
darstvo in prehrano. 

Poleg teh strokovnih dogajanj 
bosta potekali še dve okrogli 
mizi: prva bo na mednarodni 
ravni govorila o vrednosti 
zaščite porekla in blagovnih 
znamk, na njej bodo sodelovali 
tudi strokovnjaki mednarodne
ga urada za zaščito intelektualne 
lastnine iz Ženeve. Tema druge 
okrogle mize bo sedanje stanje v 
vinogradniško-vinarskem izo-
biBŽevanju v Sloveniji. 

Štirinajst dni pred kongresom 
se je na kongres prijavilo že oko
li tristo posameznih udeležen

cev. Kongres je zastavljen kot 
interdisciplinarno do^janje. 
Nanj torej niso povabljeni samo 
vinogradniki in vinarji, tržniki 
in tisti, ki se ukvarjajo z zaščito 
porekla in vinsko zakonodajo, 
povabljeni so tudi predstavniki 
panog, ki so kakorkoli povezane 
z vinogradništvom in vinarst
vom 

Organizacijsko pripravlja prvi 
vinogradniško-vinarski kongres 
Slovenska vinska akademija Ve
ritas s sedežem v Ptuju. Ustano
vili so poseben organizacijski 
odbor, ob njem pa še častni od
bor kongresa, ki ga, skupaj z ne
katerimi drugimi znanimi ime
ni, vodi predsednik republike 
Slovenije Milan Kučan. Organi
zatorjem je tispelo v kongresno 
dogajanje vključiti dejavnosti, ki 
na prvi pogled z vinograd
ništvom in vinarstvom nimajo 
povezave, dejansko pa se s sado
vi panoge srečujejo na vsakem 
K O R A K I L Med pokrovitelji kon
gresa so tako Perutnina Ptuj, Ti
skarna Florjančič iz Miklavža, 
hoteli Bernardin Portorož, Vina 
Koper, mednarodno podjetje 
Proreklam Europlakat iz 
Ljubljane, časopisna hiša Delo 
in Probanka Maribor. 

Vinogradniško-vinarski kon
gres v Portorožu ne bo enkratno 
dejanje, torej le dogodek treh de
cembrskih dni. Gre za začetek 
sistematičnega pogleda na pano
go in njeno priravo na gospodar
jenje v novih evropskih in sve
tovnih gospodarskih razmerah. 
Reztiltate prvega bodo spremlja
li vsi naslednji kongresi. Takoj 
po kongresu bodo organizatorji 
izdali kongresno resolucijo skle
pov strokovnih in poljudnoz
nanstvenih razprav. To bo doku

ment, s katerim bo mogoče pre
verjati, kako smo v Sloveniji 
uspeli znanstvena spoznanja 
uveljaviti v praksi. Na osnovi 
kongresnih ugotovitev bodo v 
naslednjih mesecih potekali ožji, 
znanstveno usmerjeni simpoziji, 

ki bodo na neki način že pripra
va na naslednji vinogradniško-
vinarski kongres. 

Osrednje kongresno dogajanje 
v Portorožu bo spremljala vrsta 
vzporednih prireditev. Pripravl

jena bo razstava dejavnosti, ki so 
posredno ali neposredno poveza
ne z vinogradništvom in vinarst
vom, razstavi bo namenjen celo
ten predprostor hotela, v kate
rem bo kongresno središče. Pred 
hotelom bodo razstavljali proiz
vajalci opreme za vinograd
ništvo oziroma vinarstvo. Ti 
bodo lahko v določeni dvorani 
uporabnost svojih izdelkov pri
kazali udeležencem kongresa. 
Na prvi kongresni večer, 4. de
cembra, bodo okronali sloven
sko vinsko kraljico za leto 1997. 
Drugi večer bo namenjen pove
zavi med vinom in ktilturo,"ko se 
bo gledališče Ptuj predstavilo s 
predstavo Krčmarica. Razglasili 
bodo tudi vinarja leta 1996, ude
ležence kongresa pa čaka še 
spoznavanje strokovnih osnov 
vinogradništva in vinarstva v 
koprskem vinorodnem okolišu. 
Za popolnejšo doživetost zakl
jučka kongresa se bodo ude
leženci zadnji dan zbrali še v kle
ti Vinakoper. 

J . Bračič 

Branko Vodušek, diplomirani sociolog z dvanajstletno novi-' 
narsko prakso, direktor Slovenske vinske akademije Veritas, 
vinski sodnik v Evropskem redu vitezov vina in vitez Šampanj- \ 
skega reda s sedežem v francoskem mestu Reims. 

O D T O D I N T A M 
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V S O B O T O K R A J E V N I 

P R A Z N I K 

V letošnjem letu so se v Vito-
marcih lotili obnove in dogra
ditve mrliške vežice. Kot je po
vedal Albin Druzovič, je vred
nost do sedaj izvedenih del 2 
milijona tolarjev. Polovico sred
stev je namenila krajevna skup
nost, ostala pa so zbrali krajani z 

Vitomarško mrliško vežico obnavljajo. Foto: Zmago Šalamun 

grobarino, ki je v letošnjem letti 
znašala 3.500,00 tolarjev. Dela 
naj bi končali v prihodnjem letu. 

Končujejo pa tudi asfaltiranje 
2,5 kilometra krajevnih cest, 
vendar jim dokončanje del pre
prečuje slabo vreme. 

V soboto, 30. novembra, pa 
bodo s slavnostno sejo in 
krajšim kulturnim programom 
praznovali krajevni praznik. 
Praznovanje se bo končalo s far
nim žegnanjem ob andraševski 
nedelji. 

Zmago Šalamun 

DESTRNIK • 

Otvoritev 

asfaltiranih C E S # 

V soboto, 23. novembra, so na 
Destmiku pripravili otvoritev 
novo asfaltiranih krajevnih cest. 
Vsi, ki so sodelovali v akcijah, so 
se zbrali v gasilskem domu 
Destmik. Prisotnim so govorili 
predsednik sveta KS Destmik 
Branko Sirec, župan občine 
Destmik - Trnovska vas Franc 

Pukšič in Drago STRAFELA, ki je 
nadzoroval delo. 

V akciji, ki so jo imenovali 
"POLETJE 96", so asfaltirali 
15,5 kilometra krajevnih cest, 
preplastili 2,5 kilometra krajev
nih cest in kilometer lokalne 
ceste. Asfaltirali so tudi prostor 
pred mrliško vežico (1150 m2) 
in pred občinsko stavbo (150 
in2). Zemeljska dela so bila v 
pristojnosti vaških in gradbenih 
odborov. Krajani so veliko del 
ob CESTI opravili S prostovoljnim 

delom. Ob tem pa jih je priprava 
cest do asfaltiranja stala 70 mili
jonov tolarjev. KS Destmik je fi
nancirala asfaltno prevleko. 
Vrednost teh del znaša dobrih 54 
milijonov. 

V KS Destmik imajo 60 kilo
metrov krajevnih cest, po akciji 
'POLETJE %" pa jim še vedno 
ostaja neasfaltiranih slabih 20 
kilometrov. 

Zmago Š^amun 

GOČOVA Ф 

Divje odlagališie 

lioristen prostor 

Dolgo časa je asfaltna ploščad, 
namenjena za nakladanje slad-
kome pese, ob glavni cesti Len
art - Ptuj burila duhove 
vaščanom Gočove, saj jo je mar
sikdo uporabil kot odlagališče 
odpadkov. Sedaj kaže, da dolga 
zgodba dobiva svoj zaključek. 
Krajani so namreč podali pobu
do, da se prostor ogradi in s tem 
prepreči odlaganje odpadkov. Z 
omenjenim predlogom se je 
strinjal svet KS Sv. Trojica, svoj 

blagoslov je dodal tudi občinski 
svet občine Lenart. Gočovski ga
silci so se skupaj s krajani lotili 
akcije. Občina Lenart je financi
rala nabavo materiala za ogradi-
tev ploščadi v vrednosti dobrih 
300.000 tolarjev, krajani pa so s 
prostovoljnim delom s treh stra
ni postavili visoko ograjo. S tem 
so preprečili dovoz in odlaganje 
odpadkov. Res je tudi, da so se 
pojavili posamezniki, ki so vsee
no poskušali odpadke odložiti 
(zapeljati prek njive), vendar jim 
to ni uspelo, saj ki^jani budno 
spremljajo dogajanje ob 
ploščadi. 

Sedaj je potrebno odpeljati še 
odpadke. V bodoče bo prostor 
služil za pripravo gasilskih dese
tin na tekmovanja, razmišljajo 
pa tudi o postavitvi golov za no
gomet, saj tamkajšnji otroci dru
gega igrišča nimajo. Najpo
membnejše pa je, da bo prostor 
dajal prijeten videz, kajti do se
daj si turisti najverjetneje ob 
pogledu na ploščad niso znali 
razložiti slogana: "Slovenija -
lepa, urejena in čista." 

Zmago Šalamun 

DESTRNIK -

TRNOVSKA VAS ф 

Razmišljajo o us

tanovitvi obiinske 

gasilske zveze 

s spremembo lokalne samou
prave in novo zakonodajo je 
prišlo tudi do sprememb v orga
niziranosti gasilcev. Zveza gasil
skih društev Ptuj se je razformi-
rala in sedaj nastajajo nove 
občinske zveze. V občini Destr-
nik - Tmovska vas obstajajo štiri 
prostovoljna gasilska društva: 
Biš, Desenci, Destmik in Vito-
marci. Tako so vsa štiri društva 
skupaj imenovala iniciativni od
bor za ustanovitev občinske ga
silske zveze. Kot je povedal 
predsednik odbora Alojz Fekon-
ja, je odbor pripravil osnutek 
statuta, osnutek pogodbe o usta
novitvi in predlog organov (po
veljstvo, predsedstvo, nadzorni 
odbor, častno razsodišče in ko
misije). Omenjeno gradivo so 
dali društvom v javno razpravo. 
Društva naj bi konec decembra 
imela izredne občne zbore, na 
katerih bi uskladila svoje akte. 
Predvidevajo, da bo ustanovni 
občni zbor občinske gasilske 
zveze v januarju 1997. 

Zmago Šalamun 

GORNJA RADGONA / SEDME VITEŠKE SVEČANOSTI 

Sreccfff/e ilanov fvrop-
skega reda vitezov vina 
M E D V E Č K O T 1 6 0 U D E L E Ž E N C I I N V I S O K I M I G O S T I S T A B L U T U D I S L O V E N 
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Prejšnji petek so bile v Gomji 
Radgoni sedme viteške 
svečanosti, ki jih je za Evropski 
red vitezov vina pripravilo 
Društvo vinogradnikov Radgon-
sko-kapelskih goric. Nekateri 
člani so napredovali, sicer pa je 
bila slovesnost novo sporočilo o 
nujnosti graditve mostov med 
ljudmi in narodi. To so zapisali 
tudi v publikaciji, ki sta jo pri
pravila in iu"edila Ivan Kovač in 
Milan Nekrep. 

Viteške svečanosti v mestu ob 
Muri so veliko priznanje za tam
kajšnje vinogradnike, ki nadal
jujejo bogato tradicijo in dosega
jo izjemne uspehe. 

Evropski red vitezov vina (do 
pred kratkim Gradiščansko-pa-
nonski red vitezov vina) je med
narodni red in je bil ustanovljen 
v minoritskem samostanu na 
Ptuju 27. septembra 1991. Nje
gov konzulat je bil sploh prvi 
konzulat na slovenskih deh po 

naši osamosvojitvi. Zdaj je v 
redu 88 hospites (gostov), 20 
vinskih svetnikov, 10 vinskih 
sodnikov in 10 vitezov vina. 
Častna viteza sta slovenski pred
sednik Milan Kučan, ki se je 
udeležil petkovih svečanosti, in 
madžarski predsednik Arpad 
Gnc. Ta viteški red gradi mosto
ve med ljudmi in narodi na te
meljih humanizma in stфnosti, 
ne pozna nacionalnih, verskih in 
političnih razHk med člani. 
Sprememba imena reda ni bist
vena, potrjuje pa evropsko pos
lanstvo, ki ga nosi red v svojih 
načelih, to pa je povezovanje in 
širjenje vinske kulture ter 
čaščenje in razglašanje plemeni
tih lastnosti vina po vsej Evropi. 
Zmanjševanje pomena meja 
mora postati odločilni dejavnik 
povezovanja med ljudmi v svetu, 
še posebej v Evropi, je bilo eno 
od sporočil svečanosti v mestu 
ob Muri, ki so vzbudile pre
cejšnjo pozornost javnosti. 

Ob tej priložnosti so se vitezi 
vina seznanili z naravnimi 
značilnostmi Kapelsko-radgon-
skih goric, spoznali pa so tudi 
razvoj vinogradništva v tem 
obrobnem delu Slovenskih go
ric, ki se že odpira v Panonski 
svet. 

M . T O Š 



TOVARNA SLADKORJA ORMOŽ / VEČ KOT POLOVICO 
PREDELANE LETOŠNJE PESE 

Ormož želi popoi' 
no oslrrfio Slovelif /e 

v t o v a r n i s ladkorja v O r m o ž u so p r e d e l a l i ž e v e č k o t 
150.000 t o n s l a d k o r n e p e s e o d s k u p n i h 300.000 t o n 
d o m a č e p e s e , p o l e g t e g a pa b o d o u s l u ž n o s t n o p r e d e l a l i 
še 40.000 t o n s l a d k o r n e p e s e i z M a d ž a r s k e , v e n d a r m o r a j o 
b i t i s l a d k o r i n s transki p r o i z v o d i i z t e p r e d e l a v e p r o d a n i 
i z v e n S l o v e n i j e . P o iz jav i p r e d s e d n i k a u p r a v e Jurija 
D o g š a j e k v a l i t e t a p r e s e n e t l j i v a . 

V predkampanjskih analizah, 
ki so jih opravili v avgustu, je 
kazalo na bistveno nižjo vseb
nost sladkorja. Ko pa so pričeli 
spravilo, se je izkazalo, da je 
sladkorna stopnja zelo lepo na
predovala in je sedanje àievno 
povprečje okrog 16 stopinj. 
Tudi hektarski donos je zelo do
ber: strokovnjaki iz surovinske
ga sektorja napovedujejo, da se 
bo gibal med 45 in 50 tonami po 
hektarju. 

Težave pa so pri tržnem redu 
za sladkor. Bistveni napredek so 
dosegli pred dvema letoma, ko 
so se z državo uspeli dogovoriti 
za uvedbo tržnega reda, v kate
rem se določi cena sladkorne 
pese, sladkorja in količina slad
korja, proizvedenega v Sloveni
ji. Zadnjega septembra je prene
hal veljati lanski tržni red in iz 
tovarne so že v avgtistu poslali 
predlog tržnega reda, bistvo ka
terega je, da želijo prevzeti po
polno oskrbo Slovenije s slad
korjem. Na ta način se želijo 
pripraviti na vstop v Evropo, 
kjer veljajo predpisane kvote za 
proizvodnjo sladkorja, ki se 
bodo obračunavale na pov
prečju zadnjih petih let proiz
vodnje in porabe pred vstopom 
v Evropsko skupnost. Velika 
proizvodnja seveda znižuje 
stroške po enoti proizvoda, na 
drugi strani pa bi dobili večjo 
kvoto in bi imeli boljše konku
renčne sposobnosti v primerjavi 

z evropskimi konkurenti. Poleg 
tega pa je sladkorna pesa trenut
no tudi zelo donosna glede na 
druge kulture. Predlog cene so 
pripravili v tovarni, v inštitutu 
za kmetijstvo in pri specializira
ni zadrugi za pridelavo pese. 
Cene so bile približno enake, 
podobna pa je tudi cena, ki jo je 
sprejela vlada. Kilogram slad
korne pese stane pri 16 odstot
kih sladkorja 7,82 tolarjev. 
Težave pa so pri trenutni ceni 
sladkorja (92 tolarjev za kilo
gram pri 50-kilogramskem pa
kiranju), ki se ni spremenila od 
maja lanskega leta in zaradi tega 
izgublja tovarna znatna sredst
va. Vladi so predlagali, da naj 
cena sladkorja spretnija stopnjo 
inflacije, in upajo, da bo v no
vem tržnem redu veljal dogovor 
o korekciji cene sladkorje 
večkrat letno. 
Jurij Dogša je v juniju prevzel 

vodstvo tovarne in to je njegova 
prva kampanja v funkciji pred
sednika upravnega odbora. De
jal je, da revolucionarnih spre
memb ni bilo, ker niso bile po
trebne. Da bi delavcem olajšali 
delo in podaljšali počitek po 
nočni izmeni, so prešli na delo v 
štirih izmenah z enakim števi
lom zaposlenih. Na vprašanje, v 
kakšnem odnosu so z zdrugo, je 
Dogša dejal, da so odnosi dobri. 
Meni pa, da bi bilo potrebno us
tanoviti združenje pridelovalcev 
pese, v katerem bi imele enako

pravno vlogo tudi zadruge, ki bi 
na svojem področju organizirale 
pridelavo pese. Vendar bi mora
la biti pridelava pese poslovni 
interes zadrug. Sicer pa pridelo
valci lahko podpišejo pogodbo o 
pridelavi pese z zadrugo ali pa 
direktno s tovarno. 

Že od maja, ko je bila tovarna 
olastninjena in registrirana kot 
delniška družba, razmišljajo 
tudi o nujnih investicijah v po
sodobitev tovarne. V preteklosti 
je bilo manj možnosti za 
spremljanje trendov in novosti, 
saj so bili nenehno obremenjeni 
s krediti. Izdelan je bil investi
cijski plan, ki je pokazal, v kate
re segmente je potrebno vlagati, 
koliko in kateri način vlaganja 
bi bil najugodnejši. Odločili so 
se za dokapitalizacijo, ker se ka
pital uporabi za vlaganje v to
varno, bistveni del pa bi morali 
uporabiti za trajna obratna 
sredstva tovarne, ki so že ves čas 
poslovanja problem. 

Danes je v Sloveniji neiz
bežno, morda malce para
noično, vprašanje tujih vlaganj. 
Na to je Jurij Dogša dejal: "To
varna mora biti odprta tudi za 
tuja vlaganja. Pri izbiri partner
ja, pa se je treba odločiti za vla
gatelja, ki želi proizvodnjo na
daljevati, posodobiti, seveda pa 
želijo vsi vlagatelji zaslužiti. Se
veda bi bila najleoša rešitev, če 
bi imeli domači vlagatelji dovolj 
sredstev, vendar najbrž ne bo 
tako. V tovarni imamo precej 
tujih obiskovalcev, ki se infor
mirajo o naši proizvodnji - veli
ke sladkorne korporacije iz Ho-
landije, Anglije, Italije in tudi 
Avstrije." 

vild UemeiKÜ 

PTUJ / OB 50-LETNICI GRADBENEGA PODJETJA PTUJ 

Obetavni nairti 
v r o m a n s k e m p a l a c i j u p t u j s k e g a g r a d u so 22. n o v e m b r a 

o b n a v z o č n o s t i p r e d s t a v n i k o v m e s t n e o b č i n e P t u j , s o 
s e d n j i h o b č i n , p o s l o v n i h par tner jev , i n v e s t i t o r j e v i n d r u 
g i h s i m p a t i z e r j e v G r a d b e n e g a p o d j e t j a P t u j o d p r l i r a z 
s t a v o fo tograf i j n a j p o m e m b n e j š i h o b j e k t o v , ki j i h j e t o 
p t u j s k o g r a d b e n o p o d j e t j e z g r a d i l o o d le ta 1946 d o d a n e s . 

Takšen bo nov trgovsko-poslovni center ob Osojnikovi cesti 
v Ptuju. Foto: Langerholc. 

Podjetje, ki je bilo eden stebrov 
gradbene operative v tem obdobju 
na območju bivše občine Ptuj in 
širše, je v petdesetih letih zgradilo 
čez 1$00 objektov. Na razstavi po
sebej predstavljajo projekte trgov-
sko-poslovnega centra Ptuj ob 
Osojnikovi ulici. To je eden izmed 
konkretnih načrtov Gradbenega 
podjetja Ptuj za prihodnost. Tre

nutno delajo na desetih objektih v 
Ptuju in okolici. O prehojeni poti 
je na slovesnosti govoril direktor 
podjetja Borut Bernhard in med 
drugim povedal, da imajo kot 
gradbeniki posebno srečo, da za 
njimi ostajajo dela, opredmetena v 
objektih, ki jih je mogoče videti in 
v njih občutiti zadovoljstvo, žal pa 
kdaj tudi kot skupek drobnih na

pak, ki izzovejo jezo in nelagodje 
in zato potrebujejo opravičilo. 

Za izjemne dosežke na 
določenem področju dela (kot je 
zapisano v odloku o priznanjih 
mestne občine Ptuj) je podjetju ob 
50-letnici župan mestne občine 
Ptuj dr. Miroslav Luci podelil pla
keto mestne občine. V kulturnem 
programu so nastopili flavtist Cve
to Kobal, čembalist Milko Lazar 
in gledališki igralec Tadej Toš. 
Razstava ob 50-letnici Gradbenega 
podjetja Ршј v romanskem palaci
ju ptujskega gradu bo na ogled do 
jutri, 29. novembra. Spremlja jo 
zloženka, ki jo je po podatkih Zgo
dovinskega arhiva Ptuj sestavila 
inženirka Nada Vamberger. 

MG 

PTUJ/OB TEDNU KARITAS 
Kontert xa 

otroke v stiski 
Ta teden je v znamenju Kari

tas, ko naj bi se spomnili vseh 
tistih, ki so v materialni ali 
drugačni stiski. Tudi na Ptuju 
in v okolici bo Karitas organi
zirala zbiranja živil po trgovi
nah in drugih oblik pomoči. 

Dekanijska Karitas Ptuj pri
pravlja dobrodelni koncert, ki 
bo v petek, 29. novembra, ob 
19.uri v refektoriju minoritske
ga samostana v Ptuju. Izku
piček koncerta bodo namenili 
za otroke v suski, (MS) 

VIDEM/ USTANOVILI GASILSKO ZVEZO 

Zveza šf/r/ft namesto potili društev 
v ga s i l skem d o m u V i d e m 

j e bi l v p e t e k u s t a n o v n i 
o b č n i z b o r Gas i l ske z v e z e 
V i d e m . P o l e g p r e d s t a v n i k o v 
druš tev ustanovi te l j ic z v e z e 
so se u s t a n o v n e g a z b o r a 
u d e l e ž i l i tud i preds tavnik i 
sosednj ih o b č i n s k i h gas i l 
skih z v e z in nekater i drug i 
gostje . Gas i l sko z v e z o V i 
d e m so us tanovi la štiri gas i l 
ska društva: L e s k o v e c , V i 
d e m , T r ž e č in Sela. 

V občini Videm sicer deluje pet 
prostovoljnih gasilskih društev. 
Poleg omenjenih je še gasilsko 
društvo Podlehnik, ki sodi po šte
vilu članov med večja društva. 
Kaže pa, da je prišlo do zapletov v 
odnosu med tem društvom in ini
ciativnim odborom, nesoglasja so 
predvsem kadrovske narave. Pred
stavniki Gasilskega društva Pod
lehnik z.ato niso podpisali usta
novne pogodbe. Predstavniki Ga

silskega društva Podlehnik so se 
sicer udeležili začetka občnega 
zbora kot gostje, vendar so ga že 
pri prvi točki zaradi neusklajenih 
stališč zapustili. Njihova zamera 
zvezi je v tem, da pri kadrovanju ni 

upoštevala njihovega predloga za 
poveljnika nove občinske gasilske 
zveze. C^ozorili so na dejstvo, da 
so kar tri funkcije zaupane članom 
GD Leskovec, in menili, da je s 
tem dana enemu društvu možnost 
preglasovanja drugih. To je neko
liko pokvarilo slovesno ustanovi
tev gasilske zveze, ki pa je društvu 
Podlehnik, kot so večkrat poudari
li, pustila odprta vrata za vstop v 
njihove vrste. Predstavniki štirih 
društev, ustanoviteljic Gasilske 
zveze Videm, so bili na občnem 
zboru povsem usklajeni in vse 
odločitve so bile sprejete soglasno. 
Izvolili so organe zveze, sprejeli 
smernice programa dela in smer
nice finančnega programa. 
Predvsem pri slednjem računajo 
na pomoč občine Videm, župan 
Franc Kirbiš, tudi sam dolgoletni 
gasilec, pa je pomoč v okviru 
možnosti tudi obljubil. 

Za predsednika Gasilske zveze 
Videm so izvolili magistra Janeza 
Merca, za poveljnika pa Janka Ko
zela. 

J. BraiU 

Predsednik Gasilske zveze 
Videm, mag. Janez Mere 

PTUJ / ŠOLSKI CENTER USTANOVIL SKLAD 

Za ureditev oliolja ientra 
KDOR NIMA NOBENEGA PRIJATELJA, TAVA KOT TUJEC PO ZEMLJI, KAJTI 
MAJHNE USLUGE PRIJATEUSTVA OBOGATIJO TISTEGA, KI PRIJATEUA IMA 

Sprejeta šolska zakonodaja 
omogoča šolam, da tudi same 
pridobivajo sredstva za nadstan-
dardne programe, izboljšanje 
učno-vzgojnega procesa, dvig 
kvalitete življenja in podobno. 
Sredstva lahko šola pridobiva s 
prodajo storitev, za katere je re
gistrirana, lahko pa tistanovi 
SKLAD, ki pridobiva sredstva 
z donacijo, prispevki staršev, 
zaptiščinami in drugimi prilivi. 

Ker državni proračun zagotav
lja le sredstva za osnovno dejav
nost, smo se odljxili, da ustano
vimo SKLAD ŠC Ptuj. Z njim 
želimo pridobiti dodatna sredst
va za izvajanje nadstandardnih 
dejavnosti in dviga kvalitete 
življenja. Sklad vodi upravni 
odbor, ki ga sestavljajo zunanji 
člani in predstavniki zavoda ŠC 
Ptuj. 

Med prvimi akcijami, ki jo 
pričenjamo, je pridobivanje 
sredstev za ureditev okolja Šol
skega centra. V ta namen smo 
izdali DARILNE BONE v 

apoenih 10(X) SIT, ki ostanejo 
donatorju/darovalcu v spomin, 
pritivrednost bona pa lahko do-
nator/darovalec uveljavlja pri 
olajšavi najave dohodnine. 

Trenutno končujemo drugo 
fazo gradnje ztmanjih športnih 
objektov, ki bodo svojo končno 
podobo dobili šele s kvalitetno 
ozelenitvijo in zasaditvijo okol
ja igrišč. Prepričani smo, da 
bomo z urejenim okoljem pris
pevali k dvigu kvalitete življen
ja v ŠC Ptuj in njegovi okolici. 

Ob tej priložnosti vabimo vse, 
da паш s svojim prispevkom po
magajo uresničiti zastavljene 
cilje. Menimo, da nam bo sku
paj uspelo. 

Prispevke lahko vplačate vsak 
delavnik v tajništvu ŠC Ptuj 
oziroma v soboto, 30. novem
bra, na stojnici Rotary kluba 
pred Blagovnico na Ptuju. 

Hvala! 
za SKLAD ŠC Ptuj 
Branko KUmn, direkior 

г т г т 
Rotarijanci so v ormoški 

občini izvedli humano akcijo 
in elektrificirali hišo starejši 
ženici. V naši rubriki pa bi radi 
spodbudili dobre ljudi, da da
rujejo za rotarijance. Iz pris
pevkov širokosrčnih ljudi bi 
jim kupili nove ure, ki so jih 
močno potrebni. Tako pri
hodnjič tiskovna konferenca 
ne bo zamujala. 

Odkar je na sejah ormoškega 
občinskega sveta prisoten tudi 
poslanec, se je marsikaj spre
menilo. Med drugim smo pos
tali celo novinarji deležni po
sebne pozornosti. Ne, niso nam 
kupili dodatne mize, da bi 
lahko - kot normalni ljudje -
opravljali svoje delo in pisali za 

mizo. Ne, baje bomo postali 
pravi frajerji! Tako kot kolegi, 
ki pokrivajo dogodke v držav
nem zboru, bomo menda tudi v 
Ormožu po novem imeli akre-
ditacije! Z akreditacijo pa je se
veda običajno, da se piše na ko
lenih, saj tako delajo tudi v 

Ljubljani. Ampak potem, pro
sim, brez pripomb o nizki rav
ni poročanja. 

Najbolj na udaru pa je bila na 
pretekli seji ormoška kabelska 
televizija. Nekateri svetniki so 
se pošteno razburili, češ da sne
majo kar tako, vsepovprek. Za 
tem pa je najbrž spet narcisoid
nost nekaterih, ki bi se želeli 
na televiziji gledati pet ur in ne 
le minutko ali dve v Utripu 
Ormoža. Mogoče pa snemanja 
ne želijo zato, ker bi tako žene 
in možje lahko natanko kon

trolirali, ali je bil njihov svet
nik ali svetnica zares na seji ali 
ne. Morda pa se preprosto boji
jo, da bi kdo slišal mojstrovine, 
ki jih izvajajo v intimnem kro
gu za debelimi grajskimi zido
vi. 

Svetnike bi kazalo kar prei
menovati v cvetnike. To pa 
zato, ker ne svetujejo, ne sveti
jo, niso svetniki, pa tudi sveti 
niso. Cvetk pa na vsaki seji pri
delajo dovolj za dobro založeno 
cvetiičamo. 

Obvestilo rokometašem Veli
ke Nedelje! 

S prihodnjim tednom se red
ni treningi pričnejo v sportili 
dvorani Hale Tivoli v Ljublja
ni. Udeležba je obvezna. 



VIDEM / 2 1 . SEJA OBČINSKEGA SVETA 

Tokrat la delitveno Mamo 
Svetniki občine Videm so končno opravili z delitveno bilanco Z I 

bivšo občino Ptuj. Ustrezni sklep pa so tudi tokrat sprejeli precej ^ 
težko, nekateri še vedno v dvonuh, da gre za dokiunent, ki je nji-. 
hovo občino prikrajšal za marsikaj, kar je bilo prej z denarjem' 
davkoplačevalcev ustvarjeno v skupni občini. ^ 

V razpravi so nizali vrsto dvo
mov v realnost predlagane delit
vene bilance. Za pogajanja o de
litvi bivšega skupnega občinskega 
premoženja je bil na eni začetnih 
sej sveta imenovan posebni odo-
bor, svetniki pa so na 21. seji po
grešali njegovo poročilo. Razpola
gali so tudi z informacijami, da so 
imeli svetniki v drugih občinah 
na voljo obsežne materiale in so 
se tako lažje odločili. V ospredju 
je bilo vprašanje, kaj občina Vi
dem z deli tveno bilanco pridobi 
in kakšne obveznost i sprejema. 
Po nekaj intervencijah župana in 
predsednika sveta, ki sta postre
gla z dodatnimi informacijami in 
s trditvijo, da je občina s pogajan
ji dosegla maksimalno mogoče, so 
svetniki glasovali za sprejem de
l i tvene b i lance . Za m o r e b i t n e 
dvomljive postavke v njej pa ob
staja še dvoletno obdobje dodat
nega preverjanja in spodbijanja 
njene vsebine. 

Precej časa so videmski svetni
ki nameni l i obravnavi predloga 
odloka o k o m u n a l n i h taksah v 
občini Videm. Prvič zato, ker se 
je predlog od osnutka spremenil, 
in d r u g i č , ker so m e n i l i , da so 
obremenitve v odloku previsoke. 
Gre namreč za plačevanje komu
na ln ih t aks , ki b remeni jo 
predvsem podjetnike. Tudi v sve
tu občine Videm je nekaj podjet
nikov, ki so postregli s podatkom, 
da bi bile obremenitve po tem od
loku višje ko t v sosednj ih 
obč inah in v prejšnj i skupn i 
občini Ptuj. Tudi nasprotni argu
menti župana pri tem niso zalegli 
in p red log odloka so sve tn ik i 
zavrnili. Zaradi nepopolnosti so 
iz procedure sprejemanja izločili 
predlog pravilnika komunalne in-

fras t rukture . So pa pri tej točki 
podpr l i predlog o organiziranju 
pluženja cest v letošnji zimi. Na 
podlagi razpisa naj bi pluženje 
potekalo po lani p re izkušenem 
sistemu, zato je možno obnovit i 
pogodbe z l ansk imi izvajalci 
pluženja. Brez razprave so potrdi
li predlog odloka o komunaln ih 
o d p a d k i h v občin i Videm. Ta 
med drug im zahteva sor t i ranje 
odpadkov na njihovem izvoru, za 
kar zaenkrat še ni pogojev, te po
goje pa je po t rebno , po besedah 
župana, čimprej zagotoviti. Sledi
la so poročila posameznih komisij 
in odborov. Svojevrsten incident 
je izzval predsednik občinskega 
odbora SDS, ki je prebral dopis, s 
katerim omenjeni odbor predlaga 
sočasno z referendumom o volilni 
zakonodaji 8. decembra izvedbo 
ankete v krajevni skupnosti Pod
l e h n i k o tem, ali so tamkajšnj i 
občan i zadovol jni s sedanjo 
obč ino ali ne. Gre za odmev na 

nov ice o zače tem p o s t o p k u za 
izločitev KS Podlehnik iz občine 
V idem in us t anov i t ev obč ine 
P o d l e h n i k - Zetale . Svetniki iz 
KS Podlehnik so ostro protestira
li zaradi vnašanja politike na sejo 
občinskega sveta, obenem pa opo
rekali pravico poli t ični s t ranki , 
da preverja voljo občanov na nji
hovem območju. Na zahtevo svet
nikov iz KS Podlehnik je svet v 
dodatni točki razpravljal o neure
jenih zadevah v Gruškovju. Gre 
za sporno gradnjo novega objekta 
za brezcarinsko prodajalno, ki je 
po njihovem mnenju zgrajena na 
obč insk i zemlj i , p ro t i volji 
občanov in na osnovi dvomljive 
dokumen tac i j e . P r i tem so 
spraševali , zakaj ni bilo s s t rani 
obč ine p r i t ožbe na lokaci jsko 
dovoljenje, zakaj niso ukrepale 
inšpekc i j ske s lužbe in zakaj 
župan ni vložil tožbe proti gradi
telju. Zahtevali so najem nevtral
nega pravnega s t rokovnjaka 
(ptujski zaradi udeleženosti v do
sedanjih postopkih niso nevtral
ni), ki naj zadevo preveri in uredi 
v korist občine. Svetniki so njiho
vo zahtevo soglasno podprli. 

J . Bračič 

DORNAVAI VABILO NA KONCERT 

Zo obnovo gradu 
Dornavčani so zelo ponosni na najpomembnejši kulturni spome

nik - grad iz obdobja baroka. Toda njegova prihodnost je zaradi do
trajanosti stavbe precej negotova. Sklenili so, da ne bodo le nemi 
opazovalci propada, zato so se odločil i , da to na naki način pre
prečijo. V septembru so organiziral i prvi dobrodelni koncert in 
mnogi so jih takrat finančno in moralno podprli. Drugi dobrodelni 
koncer t bo v petek, 29. novembra, ob 19. uri v grajski dvorani 
baročnega gradu v Domavi . Gostoval bo Ptujski nonet Območne 
obrtne zbornice Ptuj, ki letos praznujejo 20-letnico delovanja. Tako 
želijo tudi oni prispevati, da ostane grad živ. Program bo povezova
la Danica Godec. 

Vstopnice po 500 tolarjev lahko kupite tudi pred pričetkom kon-
cena. 

M S 

PTUJ / NOVI ČASI ZA GRAJSKI HRIB 

Denaí¡onalaaí¡¡ske ovire ni vei 
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O B Č I N E 

Od začetka denacionalizacije je nad grajskim hribom in tam
kajšnji objekti zaradi zahtevka grofov Herberstein po vrnitvi 
(trije upravičenci, eden je umrl med vojno) visela negotovost, ki 
je tudi preprečevala vlaganje družbenih sredstev na to območje. 
V letošnjem proračunu je bilo za lu^ditev celotne infrastruktiure 
na grajskem hribu (plinovoda, vodovoda in kanalizacije) na
menjenih 29.094.000 tolarjev. Ker se zaradi denacionalizacij-
skega zahtevka na grajskem hribu letos ni nič delalo, so jih 
preusmerili oziroma porabili drugje, v programu za prihodnje 
leto pa ostajajo. 

Kot je znano, ureditveni načrt 
za grajski hrib obstaja, potrebno 
pa bo poiska t i inves t i tor ja . V 
prejšnj ih časih so ga nekoč že 
iskal i z na teča jem, m o r d a bo 
tako tud i sedaj . Od loč i tve bo 
potrebno sprejeti čimprej, da ne 
bo šla še ena tur is t ična sezona 
po zlu. 

Reševanje denacionalizacijskih 
zahtevkov je dolgo in zapleteno, 
kar potrjuje tudi primer Herber
stein, ki so ga z veliko zavzetost
jo pomagali reševati tudi v Zgo
dovinskem arhivu v Ptuju, kjer 
so po besedah Metoda Graha, 
načelnika Upravne enote Ptuj, 
zbrali odločilne dokaze o držav
l janstvu grofov. Brez n j ihove 
pomoči teh postopkov sploh ne 
bi mogli izpeljati, zato se jim za
hvaljujejo. 

Zah teva za denac iona l izac i jo 
mora vsebovati priloge. Ena naj
bistvenejših je potrdilo o vpisu 
upravičenca za denacionalizaci
jo v evidenco o državl janstvu, 
kar pomeni , da bi moral pred
ložiti po t rd i lo , da je bil v času 
podržavljanja premoženja jugos
lovanski državljan. Če stranka 
tega potrdila ne predloži, organ, 
ki vodi denacionalizacijski pos

topek, zahteva od organa, ki je 
pristojen za notranje zadeve, da 
izda ugo tov i tveno odločbo o 
državljanstvu upravičenca. Od 
takrat naprej teče postopek po 
uradni dolžnosti. V tem prime
ru je lastnik Josef von Herber
stein umrl pred 28. 8. 1945, ko 
je bil sprejet zakon o držav
ljanstvu FLRJ (namreč 25. maja 
1944). Po zakonu o denacionali
zaciji so uprav ičenc i njegovi 
dediči in ti so samo na območju 
nekdanje ptujske občine zahte
vali vračilo grajskega hriba, gra
du s p remičn im premoženjem, 
30 s t anovan jsk ih oz i roma go
spodarskih poslopij, 800 hekta
rov kmetijskih zemljišč z vino
grad i . Denac iona l i zac i j ske 
zah tevke pa so imel i tud i na 
območju občin Maribor in Len
art. Ker se šteje, da je bilo nji
hovo premoženje podržavljeno, 
je b i lo t reba zanje ugo tov i t i 
državljanstvo. Če se z odločbo 
ne da ugotoviti, da so bili upra
vičenci jugoslovanski državlja
ni , je vloga nepopolna in se za
radi tega zavrže ter se o vsebini 
zahtevka upravičenca sploh ne 
razpravlja. Pr i ugotavljanju ju
goslovanskega državljanstva je 
bistveno, da je bil nekdo držav

ljan Kraljevine Jugoslavije (da 
je imel tudi domovinsko pravi
co), da je takrat, ko je vstopil v 
veljavo zakon o državljanstvu, 
tu p reb iva l , p o m e m b n o pa je 
tudi državljanstvo v času vojne. 
V zadevi H e r b e r s t e i n je bi lo 
vprašanje, ali so imeli domovin
sko pravico v Jugoslaviji. Bist
vena ugotovitev je, da ni doka
zov, da bi imel i d o m o v i n s k o 
pravico v ptujski občini in imeli 
državljanstvo Kraljevine Jugos
lavije, ampak so tu živeli ko t 
tujci. V ptujski Upravni enoti so 
izdal i od ločbo o tem za t r i 
upravne enote (Ptuj, Maribor in 
Lenart) , ker so z Mariborom in 
Lenar tom sklenil i sporazum o 
krajevni pr is to jnos t i . Grofom 
Herbersteinom so jo poslali 20. 
novembra. Kot je povedal načel
nik upravne enote Metod Grah, 
je pričakovati , da se bodo Her-
bersieini na odločbo pritožili na 
ministrstvo za notranje zadeve. 
Ko bo o pr i tožb i odloč i lo mi
n i s t r s t vo , bo odločba p tu j ske 
upravne enote pravnomočna. Z 
njeno p ravnomočnos t j o pa so 
podani pogoji, da se zahtevek po 
denacionalizaciji zavrže kot ne
popoln. 

Posebej velja poudar i t i , da vse 
zadeve, v katerih se ugotavlja ju
goslovansko državljanstvo, gre
do v posebno kontrolo državne
mu tožilcu in ministrstvu za no
tranje zadeve, ki vodi o tem in
terno kontrolo in je tudi pregle
dalo vse dosedanje odločbe ptuj
ske Upravne enote , ki j ih je ta 
izdala o državljanstvu. 

M G 

SLOVENJA VAS / PODPIS POGODBE O OSKRBI Z VODO 

Ptuiska voda za obiino Starše 
ž u p a n o b č i n e Starše Vi l i D u c m a n in direktor K o m u n a l n e - i 

ga podjetja Ptuj Jože C v e t k o sta o b pr i so tnos t i ž u p a n a 
m e s t n e o b č i n e Ptuj dr. M i r o s l a v a Luc i ja v torek, 26 . n o 
vembra , v g o s t i š č u S l o v e n s k i h r a m v S lovenj i vas i s v e č a n o ; 
podp i sa la k o n c e s i j s k o p o g o d b o za o s k r b o z v o d o v o b č i n i | 
S tarše . D o s l e j s o z v o d o iz ptujskega s i s t e m a oskrboval i l e 
nase l je Zlato l i č je , o d s l e j pa jo b o d o pi l i p o vse j občini^ 
Starše . i 

Župan občine Starše Vili Duc
man je poudaril, da so se za 
priključitev na ptujski vodo-
oskrbni sistem odločili 
predvsem zaradi tega, ker so v 
vseh pogledih v ptujskem Ko
munalnem podjetju ugodnejši, 
ter dodal: "Analize so pokazale, 
da je Komtmalno podjetje Ptuj 
edino, ki distribuira neklorirano 
vodo. V pogodbi, ki smo jo pod
pisali, pa je med drugim zapisa
no, da bo izmed 100 vzetih vzor
cev najmanj 97 neoporečnih, da 
bo vodni pristisk najmanj 3 bare 
ter da ob mmorebitnih okvarah 
stanovalci ne bodo brez vode več 
kot 8 tu- na dan. Na dmgi strani 
nam ne ustreza, da mariborski 
vodovod zahteva okoli 24 milijo
nov za priključitev vodnih virov 
v Loki, Rošnji in Staršah. Po 
sklepu sveta občine Starše bomo 
celotno območje naše občine 
priključili na omrečje Komimal-
nega podjetja Ptuj. Zaradi tega je 
Mariborski vodovod zahteval ar
bitražo za ugovitev izvora lastni
ne vodovodne infi-astmkttire in 
morebitno povmitev odškodni
ne. O tem se bomo še pogovarjali 
v okviru delitvene bilance." 

Podpis pogodbe je bil prijetno 
poslovno doživetje za Jožeta 
Cvetka, direktorja Komunalne
ga podjetja Ptuj: "Pridobitev 
koncesije za opravljanje gospo

darske javne službe je zagotovo 
precej zahtevna, saj ne gre za po
sel, ki ga skleneš prek noči. Kon
cesijo smo sicer dobili za obdob
je petih let, vendar smo pre
pričani, da bo posel dolgoročen, 

ker so okrog še naselja, ki trenut
no niso oskrbljena z našo vodo. 
Gre torej za zagotavljanje stal
nosti v oskrbi in kvalitete pitne 
vode, kar ptujski vodooslcrbni 
sistem nedvomno nudi. Predvi
devamo, da bomo za kompletno 
oskrbo občine Starše z vodo v 
končni fazi porabili letno okoli 
150.000 kubičnih metrov vode. 
Na srečo imamo zadostne 
količine kvalitetne vode, sistemi 
pa se dajo dograjevati po želji in 
ekonomski sposobnosti porabni
kov." 

M . O Z M E C 

1 . DECEMBER - SVETOVNI DAN AIDSA 

Doslej 60 primerov aidsa 
L e t o š n j i prvi d e c e m b e r , ki je že d e v e t o l e to tudi s v e t o v n i 
dan a idsa , i m a g e s l o En svet - eno upanje, s ka ter im žel i jo 
opozori t i , da s e m o r a m o v boju proti a idsu združit i , pri 
t e m pa skupaj podpirat i v s e o k u ž e n e in o b o l e l e . 

Gre nantreč za to, da se sku
paj borimo proti oktižbi z vim-
osm HTV, ne pa proti ljudem, 
ki so se okužili. Od leta 1986 
do 20. novembra letos je bilo 
Inštitutu za varovanje zdravja 
Republike Slovenije na osnovi 
zakonske obveze prijavljenih 
skupno 60 primerov aidsa. 
Pred širjenjem oktižbe z viru
som HIV ni varen noben posa
meznik, vsako minuto se na 
svetu z njim okuži pet ljudi. 
Lani je bilo v Sloveniji prijav
ljenih 14 novih primerov aidsa, 
zaradi aidsa pa je v tem obdob
ju lunrlo 11 ljudi. 

Ob svetovnem dnevu aidsa 
bodo po vsej Sloveniji potekale 

številne prireditve. Inštitut za 
varovanje zdravja je med dru
gim izdal posebno zloženko o 
rdeči pentlji, ponatisnili so 
knjižico Pogovarjajmo se o aid
su in jo bodo razdelili tudi med 
predšolske otroke. 

V referatu za zdravje ptujske
ga zdravstvenega doma so po
vedali, da aktivnosti ob svetov
nem dneva aidsa, zlasti v šolah, 
potekajo že ves teden. Stopnja 
aktivnosti pa je odvisna od 
tega, kako v nekem okolju čuti
jo pomen tega dneva za 
osveščanje mladih. 

M G 

ORMOŽ / 2 1 . SEJA OBČINSKEGA SVETA 

Pogodba za parkirisie 
Tokratna seja ormoškega 

sveta je obetala spremembo v 
razmišljanju, da seja, ki ne 
vsebuje vsaj 20 točk dnevnega 
reda, ni seja. Kljub temu da 
na prvi pogled med 11. 
točkami ni bilo nobene, ki bi 
lahko razvnela mnenja svet
nikov, so razpravljaU skoraj 
pet ur. 

Med pomembnejšimi odločit
vami je gotovo ustanovitev sve
ta za preventivo in vzgojo v 
cestnem prometu. Omenjeni 
svet je med drugim pristojen 
tudi za ugotavljanje ogroženos
ti vamosti učencev na poti v 
šolo. Na podlagi mnenja tega 
sveta bodo učenci, ki so od šole 
oddaljeni manj kot 4 kilometre 

in zato niso upravičeni do brez
plačnega prevoza v šolo, imeli 
to ugodnost zagotovljeno na 
podlagi ogrožene vamosti. 
Račun bo plačalo ministrstvo 
za šolstvo in šport. 

Svetniki so dali svoj blagos
lov tudi na pogodbo, ki sta jo 
sklenila občina Ormož in pod
jetje Klas. V njej se omenjeno 
podjetje zavezuje, da bo na 
zemljišču, ki ga je občina kupi
la od kmetijske zadruge, v pri
hodnjih dveh letih zgradila 
dvoetažni javni parkimi pros
tor. Občina je zemljišče v cen
tru mesta kupila za 10 milijo
nov tolarjev, podjetje Klas pa je 
primaknilo polovico denarja. 

Svetniki ponovno niso 
potrdili odloka o ustanovitvi 
zdravstvenega doma. Izbrali pa 
so izvajalca za obnovo stano
vanjske hiše v Veliki Nedelji in 
kot že nič kolikokrat je bil nji
hov izbor v nasprotju s 
poročilom strokovne komisije. 
Za izvajalca del so izbrali 
domačega gradbenika. Tudi pri 
naslednji točki, ko so odločali o 
obnovi fasade in ostrešja, so 
svetniki ignorirali odločitev 
komisije in predlagali 
domačega izvjalca, ker pa ta ni 
v celoti izpolnjeval zahtev, so 
se odločili razpis ponoviti. 

viiú Memenčič 

JURŠINCI / SEJA OBČINSKEGA SVETA 

Zdelitevno bilamo ne soglašalo 
Juršinski občinski svet je na 

zadnji seji minuli ponedeljek z 
nekaterimi pripombami sprejel 
osnutek rebalansa proračima 
za letos, nekaj nestrinjanja pa 
so svetniki ponovno povedali v 
razpravi o delitveni bilanci. 
Razdelili so sredstva za razvoj 
na področju podjetništva, obrt
ništva, gostinstva in tiuizma, 
potem pa srejeli sklep, da v pri
hodnjem letu pripravijo vso po
trebno dokiunentacijo za 
gradnjo šolskega prizidka. 

Ravnateljica juršmske šole je 
svetnikom poročala o delu na 
podočju izobraževanja za lansko 
šolsko leto ter predstavila neka
tere smernice iz novega letnega 
načna. Sicer pa jtu^šinski svetni-
l̂ i tokrat niso predolgo razpravl

jali o vse potrebnejši gradnji šol
skega prizidka s telovadnico, ki 
ga bodo za 9-letno šolanje potre
bovali do leta 2000. Že v pri
hodnjem letu naj bi zbrali vso 
potrebno dokumentacijo, spreje
li pa so sklep, da se gradnja pri
zidka začne v letu 1998. 

Za razvoj in pospeševanje 
drobnega gospodarstva, turizma 
in podjetništva so razdelili 2 mi-
hjona tolarjev, potem pa so v do
datni točki potrdili še predlog 
odbora za kmetijstvo, ki bo v 
prihodnjih dneh razdelil še dru
gega od treh finačnih paketov za 
razvoj kmetijstva. Zadnja raz
vojna sredstva na področju kme
tijstva bodo delili še v decembru. 

Na seji se je zataknilo pri 
obravnavanju sprememb in do

polnitev prostorskih sestavin 
dolgoročnih in srednjeročnih 
planov za jiu^šinsko občino. Vla
da je v sklepu jtu-šinski občini 
posredovala informacijo, da dve 
spremembi kmetijskih zemljišči 
nista v skladu z zakonom. Svet
niki so po pozneje sprejeli sklep, 
da se bodo na enega od vladnih 
sklepov pritožili, od druge pos
tavke pa bi lahko odstopili. Med 
drugim so tudi sklenili, da 
občina pristopi k stalni konfe
renci lokalnih skupnosti. Pač pa 
se juršinski svetniki niso strinja
li z novim predlogom delitvene 
bilance. Ostajajo namreč še zme
raj pri tistih zahtevah, ki so jih 
sprejeli na oktobrski seji občin
skega sveta. 

T . M O H O R K O 



PTUJ / 18 LET OS OLGE MEGLIC 

Ob prazniku pre-
novliena telovadnÌ€a 
O b l e t o š n j e m d n e v u p t u j s k e o n o v n e š o l e O l g a Meglic s o 
k o n e c p r e j š n j e g a t e d n a pr iprav i l i v e č p r i r e d i t e v . T a k o s o 
v č e t r t e k , 2 1 . n o v e m b r a , o d p r l i p r e n o v l j e n o t e l o v a d n i c o , 
č e z d a n p a i z v e d l i š p o r t n a t e k m o v a n j A z a p o k a l šo l e . V 
p e t e k j e b i l d a n o d p r t i h vrat , p r e d s t a v i l i s o t u d i 
v k l j u č e v a n j e s taršev v š o l s k e d e j a v n o s t i , o d p r l i k l u b s k i 
p r o s t o r i n pr ik l juč i l i šolski r a č u n a l n i k na Internet , z a 
n a m e č e k p a pr ikaza l i še l judske ob iča je in d o m a č e k o l i n e . 

Osrednja slovesnost z bogatim 
kulturnim programom pa je bila 
v petek zvečer v prostorih pre
novljene telovadnice šole. O 
uspehih, težavah in željah učen
cev ter učiteljev po novi, pros
tornejši šoli je zbranim govoril 
ravnatelj Ervin Hojker. Zapeli 
so kar trije zbori, otroški in mla
dinski šolski zbor ter kot gostje 
člani moškega komornega zbora 
iz Ptuja, ki so ob koncu zapeli 
skupaj s šolskim zborom. Spom
nili so se tudi delovnih jubilejev 
zaposlenih: za 30 let dela sta pre
jela priznanji ravnatelj Ervin 
Hojker in učiteljica glasbe Mag
da Damiš , za 20 let Vesna Plajh 
in Vida Grdiša, za 10 let pa Lili-
jana Brgiez, Darja Lipovec in 
Darja Sprah. Slovesnost je zani
mivo in prijetno vodila članica 
sveta staršev Tjaša Mrgole -
Jukič. 

- O M 
Neumorna Magda Damiš že tri desetletja uspešno skrbi za 

svoje pevce. Foto: M. Ozmec 

ORMOŽ / AKCIJA ROTARY CLUBA 

Pri Franaški Ozvatii zasvetila lui 
P r v o o b l e t n i c o p o l n o p r a v n e g a d e l o v a n j a 
v s v e t o v n i ro tar i jansk i d r u ž i n i so p t u j s k i 
i n o r m o š k i ro tar i janc i o b e l e ž i l i s p o s e b 
n o h u m a n o akc i jo . N a p o b u d o R o m a n a 
Z l i č a r j a s o e l ek tr i f i c i ra l i h i š o 7 2 - l e t n e 
F r a n č i š k e O z v a t i č v S t a n o v n e m . 

Akcijo je vodil dr. Jože Bešvir, ki je povedal, da 
so zbrali okrog 600.000 tolarjev prostovoljnih 
prispevkov in da so v svojih prizadevanjih pov
sod naleteli na odprta vrata in ljudi, pripravljene 
pomagati. Z denarjem, delom ali materialom so 
tako pomagali občina Ormož, KS Ivanjkovci, 
podjetja Jeruzalern in Elektro iz Ormoža, obrtnik 
Danilo Ivanuša ter centra za socialno delo iz Ptu
ja in Ormoža. Vsa zahvala gre tudi najbližjima 
sosedoma Frančiške Ozvatič Jožetu Salaju in 
Gustiju Novaku, ki sta osamljeni ženici s 
pomočjo stala ob strani že prej. 

Rotarijanci so s to akcijo želeli prinesti luč in 
napredek v kraje, kjer je to še potrebno. Socialni 
projekti so del njihovega programa, ki se zavze
ma za socialno pravičnost in humanost. Sicer pa 
to ni edini tovrsten projekt, v katerih poskušajo 
pomagati, vzpodbuditi k pomoči in delovati kot 
nekakšna vest družbe. Zbrali so tudi 1,3 milijona 
tolarjev za obnovo Orfejevega spomenika na Ptu
ju. Z obnovo samo pa bo treba še počakati, ker 
strokovnjaki še vedno niso soglasni, kateri način 
sanacije bi bil najprimernejši. Še letos pa name
ravajo pripomoči k ureditvi zelenic okrog Šolske
ga centra na Ptuju. Seveda sodelujejo tudi z dru
gimi slovenskimi klubi, s katerimi so lani sodelo
vali na Miklavževem koncertu, spodbujajo pa 
tudi mednarodno izmenjavo absolventov medici
ne. 

Predsednik kluba Branko Vodušek je dejal, da 
so v letu delovanja sprejeli štiri nove člane in da 
so latemo, ki so jo nosili kot najmlajši rotarijan
ski klub, že predali nedavno ustanovljenemu klu
bu iz Novega mesta. 

vild Idemenčič 

Foto: Stojan Kerbler. 

95 let TUike ffelc 
V G r e g o r č i č e v e m d r e v o r e 
d u 13 v P t u j u ž i v i T i l i k a 
H o l e , k i j e 19. n o v e m b r a l e 
t o s d o p o l n i l a čas t i t l j iv ih 95 
le t . R o d i l a se j e 19. n o v e m 
bra 1901. l e t a v V i n t a r o v c i h 
pr i D e s t r n i k u . 

Življenje ji ni bilo posüano z 
rožicami, težko se je prebijala. 
Da bi se s hčerko Eriko prežive
li, je delala kot gospodinja pri 
različnih družinah, veliko je 
tudi pletla, na tisoče jopic je bilo, 
pravi. Jesen življenja preživlja 
skupaj z vnukinjo Matejo in 
hčerko Eriko. Pri 95 je še bistre
ga duha, ima dober spomin, 
pomni še vse, kar se je učila do 4. 
razreda osnovne šole (posebej še 
pesmice), po infarktu pred 12 
leti ji nekoliko nagajata sluh in 
vid, tudi hoja ji dela težave. K 
sosedi na nedeljsko kavo pa še 
vedno gre, pa tudi pot po stopni
cah iz tretjega nadstropja še 
zmore. Pražnje oblačilo za to 
priložnost si pripravi že v soboto 
zvečer. Sicer pa še v celoti sama 
skrbi zase. Vstaja ob desetih, po
navadi zajtrkuje belo kavo s kru
hom. Želja nima veliko, želi si. 

da bi jo hčerka zmeraj imela tako 
rada, kot jo ima sedaj, saj ji vse 
naredi, da bi dočakala sto let, ker 
ji bo ob stoletnici sosed podaril 
sto litrov vina, ob 90-letnici jih 
je podaril 50, in da bi bili vnuki 
zdravi, da bi se izšolali ter imeli 
zaposlitev. Rada pa bi dočakala 
tudi pravnuke. 

Lepi spomini so prekrili 
žalostne, in ko ponoči ne more 
spati, jih obnavlja. Naša jubi-
lantka je veliko potovala, še pri 

70 letih je obiskala Lurd, pri 71 
pa Rim. Danes je zadovoljna 
tudi zato, ker je vdiko bolj zdra
va, kot je bila v mladosti, ko ji je 
vedno nekaj manjkalo. Zdravila 
se je z domačimi zdravili. Vsake 
težave se je lotila z domačimi 
zelišči. Tudi hčerka Erika rada 
nabira zelišča, na policah ima 
vedno okrog 30 vrst čajev. 

Tiliki Hole ob jubileju tudi 
naše iskrene čestitke. 

M G 

Tilika Hole z vnukinjo Matejo in hčerko Eriko. Foto: M. Ozmec \ 

SEDEM (NE)POMEMBNIH DNI SEDEM (NE)POMEMBNIH DNI 

Dva glavna pretendenta za 
mandatarja za sestavo nove slo
venske vlade dr. Janez Drnovšek 
(LDS) in Marjan Podobnik 
(SLS) sta v teh dneh v središču 
pozornosti domače in tuje jav
nosti. Različnim ocenam 
(ne)pristranskih opazovalcev pa 
brez kakšnih posebnih zadržkov 
dodajata lastna mnenja, pri 
čemer se ne izogibata tudi samo
hval in (ne)prijetnih pripomb na 
račim drug drugega. Lahko bi le 
dejali, da je pri tem Drnovšek 
manj diplomatski in bolj "direk
ten", medtem ko se Podobnik 
trudi, da bi ostal "nežaljiv" in 
"lepo vzgojen". 

KDO IZGUBLJA ŽIVCE 
Seveda je vprašanje, ali je po

trebno, da se v slovensko politi
ko vnašajo "dvobojevanja", ki so 
predvsem žalitve (političnih) na
sprotnikov in manj dialog argu
mentov. Še posebej nenavadno 
je, da se v to spušča predsednik 
(sedanje) vlade in predsednik 
Liberalne demokracije Slovenije 
dr. Janez Drnovšek, ki je sicer 
znan po svoji umirjenosti, "do
brih živcih" in velikih sposob
nostih stфnega zakulisnega po
litičnega delovanja in iskanja 
kompromisov. Vsekakor je 
čudno, da dr. Drnovška ravno 
Marjan Podobnik že nekaj časa 
spravlja "iz tira". Tako je pred 
časom Podobnik v neki televizij
ski oddaji dr. Drnovška spravil 
ob živce do takšne mere, da mu 
je le-ta svetoval, "naj gre domov". 
Tudi v eni izmed zadnjih pred
volilnih televizijskih oddaj je 
Drnovška "napravila" jeznega in 
nervoznega predvsem Podobni
kova "nestrokovnost". 

Doslej je veljal za cinika in 
glavnega dajalca "nizkih udar
cev" v političnih obračiuiih 
predvsem Janez Janša s svojim 
krogom Iz zadnje volilne kamp
anje je ostal še posebej v spomi
nu dr. Miha Brejc, eden izmed 
najtesnejših Janševih sodelav
cev, ki je dr. Janeza Drnovška 
pošiljal za "arhivarja v Zagorje". 
Eden izmed komentatorjev je ob 
tem ugotovil, da takšne in po
dobne "domislice" Drnovškovih 

kritikov še največ povedo 
predvsem o njihovi "omejenos
ti". Drnovška so "pošiljali" v Za
gorje ravno v času, ko so se po 
svetu pojavile ideje o njegovi 
kandidaturi za generalnega se
kretarja OZN. 

KDO SE SPREMINJA 
Agencija Reuter je pred nekaj 

dnevi zapisala, da "Drnovšek 
vzbuja spoštovanje kot uspešen 
manedžer, ki je ohranil demo
kracijo in olajšal pot Sloveniji v 
tržno gospodarstvo med depresi
jo, ki je sledila razglasitvi neod
visnosti /..f. Italijanski II Pic
colo pa je Marjana Podobnika 
predstavil kot človeka, ki ima 
"čist obraz, predvsem pa čisto 
preteklost" in uteleša slovenski 
nacionalni ideal: mašanico 
kmečkih izročil, družinskih 
vrednot in katolicizma. Vendar 
pa je za II Piccolo in za mnoge 
tuje opazovalce Podobnik za raz
liko od Drnovška, ki ga imajo 
vsi za "Evropejca", predvsem 
tudi simbol slovenskega strahu 
pred Evropo. Zato seveda ni nič 
čudnega, da Podobnik zadnji čas 
na veliko dopoveduje, da ni pro
ti vključevanju Slovenije v Evro
po. "Nikoli nisem rekel, da sem 
proti vstopu Slovenije v Evrop
sko zvezo, vedno pa smo poudar
jali, da je treba delovati pre
mišljeno. Zlasti moramo biti po
zorni na to, kaj se bo dogajalo s 
kmetijstvom, demografsko 
ogroženimi območji in drobnim 
gospodarstvom, pa tudi z obmej
nim območjem," je dejal v pogo
voru za IMmorske novice. 

Komentator Dela piše, da v 
naši "evropeizaciji" vendarle ni 
vse tako idilično, kakor se mor
da zdi na prvi pogled. "Podobni
kova 'pleteničenja' o ohranitvi 
narodove identitete in samobit
nosti so morda na prvi pogled 
res demagoška in populistična, 
vendar ima tudi neki svoj prav -
pravzaprav ne potrebujemo svo
je države, če se bo na hitro razto
pila v prostoru nekje med Dima-
jem in Rimom, širše pa med Pa
rizom, Brusljem in Bonnom" 
Republika pa v najnovejših 
domnevnih Podobnikovih izja

vah tujim diplomatom in novi
narjem, da bi kot mandatar v 
zvezi z Evropo spoštoval obvez
nosti, ki jih je sprejela dosedanja 
vlada, vidi spreminjanje njego
vih dosedanjih stališč oziroma 
sprenevedanje. Po mnenju tega 
lista se namreč ne more hkrati 
govoriti za Evropo in hkrati na
sprotovati španskemu kompro
misnemu predlogu za sprejem 
Slovenije v pridruženo članstvo, 
na katerega je pristala 
Drnovškova vlada in za katerega 
je dobila podporo tudi v dose
danjem parlamentu. Na spre
minjanje prejšnjih Podobniko
vih stališč namiguje tudi ko
mentator Dnevnika. Podobnik 
naj bi v intervjuju za hrvaški list 
Nacional govoril o hrvaško-slo-
venskih odnosih enako stфno in 
neodločno kot premier dr. 
Drnovšek ali nekdanji zunanji 
minister Thaler (iz LDS), češ da 
se je treba o vsem pogovarjati in 
pogajati razumno, brez napetos
ti, čeprav je ravno takšni "pozi" 
slovenske zimanje politike prej 
"ogorčeno očital neodločnost, 
nestrokovnost in neupoštevanje 
nacionalnih interesov". 

HVALISANJE ITD. 
Sicer pa dr. Drnovšek in Po

dobnik ta čas še naprej merita 
moči v zvezi z mandatarstvom 
Podobnik je v intervjuju za 
Dnevnik na vprašanje, kdo bo 
mandatar slovenske vlade, izja
vil, da na to vprašanje nima za
nesljivega odgovora. "S podporo 
treh strank slovenske pomladi 
sem kot predsednik najmočnejše 
stranke iz kroga slovenske pom
ladi eden od kandidatov. Drugi 
kandidat je predsednik Liberal
ne demokracije dr. Janez 
Drnovšek. Kdo bo predsednik, 
bo odvisno od večine v držav
nem zboru, delno morda tudi od 
odločitve predsednika države, 
komu bo prvemu dal pri
ložnost." 

Dr. Drnovšek pa je na svoji ti-
I skovni konferenci izjavil, da je 

"edino logično, da dobi manda-
tarstvo nove vlade LDS, saj bi 
vsaka drugačna rešitev pomenila 
nadaljnjo korekcijo volilni re

zultatov in volilno prevaro." Po 
mnenju predsednika LDS dr. 
Drnovška je tudi nesprejemljiva 
ponudba pomladnih strank o 
tako imenovani koaliciji 3 plus 
1, v kateri naj bi se Slovenski 
ljudski stranki. Slovenskim 
krščanskim demokratom in So
cialdemokratski stranki Sloveni
je kot četrti partner pridružila 
Liberalna demokracija, seveda 
pod pogojem, da bi sprejela 
mandatarstvo Marjana Podobni
ka. 

Dr. Drnovšek misli, da Slove
nija potrebuje trdno in stabilno 
vlado, ker jo čakajo ravno nas
lednja štiri leta številne preiz
kušnje na poti v Evropo in v na
daljnji razvoj. Boji se, da bi se 
vlada s prevladujočo vlogo pom
ladnih strank preveč ukvarjala s 

preteklostjo in "ideološkimi" 
vprašanji, z delitvami, namesto z 
združevanjem. Prav tako je pri
pomnil, da svet ne pozna prime
ra, da bi "zmagovita stranka na 
volitvah odstopila mandatarstvo 
kateri drugi stranki, prav to pa 
zdaj zahtevajo od LDS pomlad
ne stranke". 

Lider SLS Marjan Podobnik 
takšnih Drnovškovih pojasnil 
ne sprejema in dokazuje pred--
nosti pomladanskih strank. Na 
vprašanje, kako si predstavlja 
Drnovška kot šefa opozicijske 
stranke, pa odgovarja: "Malce 
težko si ga predstavljam kot šefa 
opozicijske stranke. Mislim, da 
si tudi on tega ne želi Upam, da 
bo prej ali slej prišlo do dogovo
ra, da bo predsednik državnega 
zbora ali zunanji minister. Če je 

ponudba Združenih narodov za 
Drnovškovo kandidaturo za ge
neralnega sekretarja resna, po
tem je to takšna priložnost za 
Slovenijo, ki presega vse 
možnosti, ki jih je doslej imela. 
Zato bi bilo prav, da bi se o tem 
skupaj dogovorili." Podobnik 
pravi, da zares iskreno misli, da 
je to enkratna priložnost za Slo
venijo in za I>novška in da ni 
po sredi želja, da bi se otresel 
konkurenta. Dr. Drnovšek pa 
poudarja, da ne načmije nobene 
kandidature za 2^družene naro
de, ker je "kandidiral v tej 
državi, na naših volitvah" in so 
zanj "absolutna prednost Slove
nija in obljube, ki jih je dal slo
venskim državljanom pred volit-
vanii." 

JakKoprivc 
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ŠMARTNO NA POHORJU / NA OBISKU PRI VERBEKOVIH TROJČKIH 

Prvi ro/sftif dan Mat¡oith Matka in Heiia 
v n e d e l j o , 17. novembra , j e b i l o pri Verbeitovih v Š m a r t -
n e m n a P o h o r j u 4 nadvse v e s e l o . V krogu s o r o d n i k o v i n 
z n a n c e v so pros lav i l i kar trojni j u b i l e j . Prvo o b l e t n i c o 
rojstva so praznova l i d a n e s že pravi k o r e n j a k i - trojčki 
Mat jaž , M a t i c in Aljaž. 

Danes 29-letni oče Drago in 
štiri leta mlajša mamica Jožica 
se nista iskala daleč naokoli. 
Dragu je bila všeč kar punca iz 
sosednje vasi Kalše, oddaljene 
komaj nekaj več kot kilometer. 
Ljubezen na prvi pogled je 
kmalu prinesla spoznanje, da 
se jima bo družina povečala. 
Kot večina družin sta tudi 
Drago in Jožica Verbek 
pričakovala enega novega 
člana. Presenečenje in tudi ve
selo spoznanje je bilo dru
gačno: dobila sta kar tri krepke 
fantke. Za starša se je pričelo 
novo, naporno, vendar srečno 
življenjsko obdobje. Medtem 

ko Drago še vedno odhaja na 
delo v podjetje Steklarna v Slo
vensko Bistrico, kjer je zapos
len kot steklopihalec, se je mla
da mamica v celoti posvetila 
vzgoji otrok. Kljub temu da sta 
ji že od prvega dne rojstva 
trojčkov priskočili na pomoč 
Dragova mama Polona in 
Jožičina mama Antonija Majal, 
je dela tudi za 24 ur preveč. 
Pridne roke očeta Draga so, 
čeprav žuljave od napornega 
dela v tovarni, doma nežne in 
skrbne. Ob vsej skrbi za 
malčke pa je potrebno opraviti 
še veliko kmečkih opravil na 
njivah, travnikih in še kje. 

Pri Verbekovih ugotavljajo, 
da sami vseh stroškov za potre
be otrok ne bi zmogla, saj so 
vezani v največji meri na plačo 

očeta Draga, medtem ko Jožica 
prejema 17.000 tolarjev bol
niške in nekaj tolarjev 
otroškega dodatka. Občasne 

pomoči, ki jih dobivajo (jd de
lovne organizacije Steklarna, 
občine Slov. Bistrica, Svobod
nih sindikatov Slov. Bistrica, 
Območne organizacije RK 
Slov. Bistrica, lokalnega časo
pisa Panorama, Foto studia 
Brbre, Gostišča Jakec in še ne
katerih posameznikov, so jim 
tako v veliko pomoč. Med tisti
mi, ki posvečajo posebno po
zornost zdravju trojčkov, sta 
dr. Kurt Kancler in sestra Mi
lena Frankič iz mariborske 
bolnišnice. Območna organi
zacija RK Maribor je letos v 
poletnih mesecih omogočila 
15-dnevno letovanje v 
otroškem letovišču v Punatu 
na otoku Krku otrokom in 
mami. 

Kljub nekaterim otroškim 
zdravstvenim težavam so 
trojčki danes zdravi. V pov

prečju tehtajo 8 kg in se že 
preizkušajo v hoji. Kakšen 
"promet" je sedaj v stanovanju 
Verbekovih, si ni težko zamis
liti, posebno ker je prostora ve
liko premalo. V šali starša po
vesta, da bodo ob napredovan
ju pouka hoje potrebovali kar 
semaforje. Tudi "zgovorni" že 
postajajo, pa so tako njihove 
želje in potrebe kar glasno 
izražene, saj med drugim zelo 
radi jedo in to kar velikokrat. 
Nahraniti tri usta hkrati pa je 
kar zahtevno delo. Kljub temu 
mamica Jožica pove, da je naj
hujše bilo v prvih šestih mese
cih, sedaj pa je že lažje. Čeprav 
so že dobili prve zobke, Matic 
jih ima že kar osem, imajo naj
raje sadne jogurte in čoko-
lešnik. 

Fotografija in tekst: 

V i k t o r H o r v a t 

O d leve: Aljaž z m a m o Jožico, Mat ic z babico Polo
no in Neje z babico Antonijo. Ata je bil v č a s u obi 
s k a v službi. 

FOTOZAPIS 

1̂  Slovenskih^ gonVoA /e 
iedaiie mani divjadi 

Jesenski meseci so že od nek
daj pravi čas za člane zelene 
bratovščine, ki so radi prirejali 
skupne love na malo divjad. 
Tudi v osrednjih Slovenskih 
goricah se starejši lovci še radi 
spominjajo časov, ko so na ve
liko lovili zajce in fazane, 
včasih pa še jerebice. Te divja
di zdaj praktično ni več, spre
membe v okolju so opravile 
svoje. Prav zato so na svetu le-
narškega lovskogojitvenega 
bazena sklenili, da skupne je
senske love omejijo na mini
mum in da divjadi ne bodo lo
vili. Tako se vse skupaj začne 
in konča kot oblika prijetnega 
druženja. Tu in tam še poči 
puška, kot na primer na tradi
cionalnem love na race v Ko-
marniku pri Črnem lesu, ki ga 

je tudi letos pripravila LD 
Lenart. Prišlo je veliko lovcev, 
tudi lastniki psov iz sosednje 
Avstrije, ki imajo šolane štiri-
nožne prijatelje za delo v vodi. 

Žal so se letos tudi psi bolj 
sprehajali, kot pa iskali ustrel
jene race. 

Besedilo in posnetek: M. T o š 

PTUJ / IŠČEMO IZVIRNI D O M A Č I CAJ ALI SOK 

Za vse, lil SI zeff|0 
idrav naiin druienia 

D r . Z la ta Ive t i é -Drahotusky iz š o l s k e g a d i spanzer ja v P tu 
j u i n R d e č i Križ S loveni je - o b m o č n a o r g a n i z a c i j a Ptuj s ta 
organ iza tor ja akci je "Iščemo izvirni d o m a č i čaj a l i sok", 
ki j e hl irat i o srednja akt ivnost na o b m o č j u m e s t n e o b č i n e 
Ptuj v okviru m e s e c a boja proti a l k o h o l i z m u , kar j e n o 
v e m b e r že vrsto let . V akc i jo so vkl juč i l i vse š o l e v okviru 
Š o l s k e g a centra v Ptuju , o s n o v n e š o l e , Klub zdrav l jen ih 
a l k o h o l i k o v , Druš tvo n e k a d i l c e v Ptuj in o d r a s l e , ki n e pi
j e j o , n e kadi jo i n tudi s i cer živijo zdravo, o z i r o m a vse , Id 
s o s i i zbra l i zdrav n a č i n ž ivl jenja. 

Akcijo so začeli 11. novem
bra, ko so v grajski kavarni 
odprli razstavo o domačem 
čaju, ki jo je pripravil prof Ig
nac Janžekovič in bo trajala do 
konca meseca; dodej bo odprta 
tudi razstava o domačem čaju. 
Del akcije poteka tudi v slad-
ko-mJlečnem butiku. Organiza
torja akcije pričakujeta od so
delujočih, da bodo pripravili 
čajne kotičke (čaj je mogoče 
dobiti na sedežu Območne or
ganizacije RK v Ptuju), organi
zirali čajanke, mlade pa naj bi 

akcija predvsem spodbudila, 
da bi se o njeni vsebini in cilju 
pogovarjali s starši, od katerih 
bi tudi skušali čim več izvede
ti, kakšen čaj pijejo oziroma so 
ga pili nekoč, in pridobiti re
cept za njihovo pripravo, prav 
tako sokov, ki so jih pili nekoč. 
Recepte pričakujejo na sedežu 
Območne organizacije 
Rdečega križa v Ptuju, kjer 
bodo tudi izbrali najboljše 
domače čaje, nagrade pa pode
lili na proslavi ob 130-letnici 
Rdečega križa. Da bi imela ak
cija čim boljši odziv, so v graj

ski kavarni pripravili več pre
davanj prof Ignaca Janžeko-
viča o čajih. Prvo je bilo 13. no
vembra, drugo 20., zadnje pa 
včeraj, 27. novembra. 

Akcija v mesecu boja proti 
alkoholizmu ima globlje kore
nine. Spodbudile so jo ugoto
vitve dr. Ivetičeve, ki se kot 
šolska zdravnica srečuje z vse
mi negativnimi posledicami 
alkoholizma, ki ga na Ptuj
skem ni malo. Akcije med 
osnovno- in srednješolci, ki 
imajo namen, spodbujati zdrav 
način življenja (brez alkohola, 
cigaret in drugih drog), izvaja 
že od leta 1983. Skupaj z vsemi, 
ki mislijo enako kot ona, si pri
zadeva, da bi mestna oblast v 
Ptuju končno spoznala, da je 
njena prednostna naloga ure
ditev prostorov za mlade in 
kjer se bodo sestajali vsi tisti, 
ki ne pijejo in ne kadijo. 

M G 

SLOVENSKA BISTRICA / EKSKURZIJE ZGODOVINSKEGA DRUSWA 

Kspomemkom sredn¡ega veka 
Kustos Narodne galerije v Ijubijanî Ferdo Šerbelj, domačin iz Sloven
ske Bistrice, ki Districane često razveseli z raznimi odmevnimi pre
davanji, bo v soboto, 30. novembra, popeljal zainteresirane na eks
kurzijo ob spomenikih srednjega veka v občini Slovenska Bistrica. 

če ne bo snega, jih bo pot 
vodila do Šmartna na Pohor
ju, kjer si bodo ogledali 
župno cerkev sv. Martina, 
nato v Slovensko Bistrico, od 
tod na Prihovo, kjer je zna
menita cerkev Marijinega 
vnebovzetja, naprej do Bar
bare, kjer bo ogled po
družnične cerkve, posvečene 
tej svetnici. V Oplotnici si 
bodo ogledali župno cerkev 
sv. Janeza Krstnika in se po
peljali do Koritna nad Oplot-
nico do zanimive romanske 
cerkve sv. Miklavža. Po tem 
ogledu si bodo udeleženci v 

Oplotnici nekoliko oddahni
li, nato pa nadaljevali pot do 
Keblja, kjer bo ogled župne 
cerkve sv. Marjete in Zbego-
vega gradu. Pot jih peljala še 
do Tinja in Urha, dan pa 
bodo sklenili v Turiški vasi. 

Če pa bo ta dan sneg, se 
bodo zjutraj odločili za tako 
imenovano 'nižinski varian
to', prvotno pa opravili v 
pomladnih mesecih. Pot po 
tej drugi varianti se bo 
pričela na Črešnjevcu, dalje 
proti Spodnji Polskavi, 
Frajštajnu, Ješovcu, Štaten-
bergu in Studenicam. 

Kot so se dogovorili na 
izvršnem odboru Zgodovin
skega društva, v okviru kate
rega bo potekalo to zgodo
vinsko spoznavanje občine, 
bodo spomladi spoznali še 
umetnostne spomenike v sa
mem mestu Slovenska Bi
strica. Takrat si bodo temel
jito ogledali žitni stolp, grad 
Slovenska Bistrica, župno 
cerkev sv. Jerneja, znamenito 
podružnično cerkev sv, 
Jožefa na hribu nad mestom 
ter samostan in cerkev Mari
je sedem žalosti. 

V i d a T o p o l o v e c 

DOMAČA ZABAVNA GLASBA / USPEHI PTUJSKIH PEi; 

2/fffff kaseta in CO 
Letošnje leto je bilo za 
a n s a m b e l Ptujskih 5 
leto u s p e h o v in pred 
kratkim s o za svojo 
ustvar ja lnost prejeli 
nekaj velikih priznanj. 
V D o m ž a l a h j e b i la 18 . o k 
t o b r a p r o g l a s i t e v na jbo l j 
p r i l jub l jen ih a n s a m b l o v v 
Sloveni j i - nas l ov S L O 
VENSKI S L A V Č K I . 
S r e b r n e g a s l a v č k a je z a 
le to 1 9 9 6 p re je l t u d i n a -
r o d n o z a b a v n i a n s a m b e l 
Ptu jsk ih 5. Na jv iš ja p r i z 
n a n j a j e s v o j i m i z v a j a l c e m 
pode l i l a t ud i z a l o ž b a 
M a n d a r i n a iz L jub l j ane . 
Pri te j z a l o ž b i s o P tu jsk ih 
5 izdal i ž e tri k a s e t e in 
C D . Z a k a s e t o Pa b r e z 
z a m e r e s o dob i l i z l a t o k a 
s e t o , e n a k o z a C D , k a s e 
t a B iser o b Drav i p a j e b i la 
s r e b r n a . 
S e d a j , k o s e je Na ta l i j a 
v rn i la v a n s a m b e l , p r i d n o 
s n e m a j o n o v e s k l a d b e z a 
p e t o k a s e t o , ki b o izš la , 
č e b o v s e p o s r e č i , t ako j 
p o n o v e m le tu . S i ce r p a 
s t a d v e nov i s k l a d b i c i ž e 
n a kase t i Na j na j 10 , ki s e 
l epo p r o d a j a . 



Š P O R T N E 
N O V I C E 

TENIS •Uspešna 
turneja N. Vukasovič 

Piuj čanka Ncua Vukasovič, 
članica Teniškega kluba Branik 
iz Maribora, je uspešno igrala 
tudi na drugem turnirju z na
gradnim skladom 10.000 dolar
jev v Ismailiji v Egiptu. V prvem 
kolu je premagala jugoslovansko 
igralko Grujičevo s 6:4, 6:0, v 
drugem Nedevo iz Bolgarije s 
7:6, 6:4, v četrfmalu je bila 
uspešnejša od Nizozemke Kout-
staalove, izid srečanja je bil 2:6, 
7:6,6:4, v polfinalu pa je žal klo
nila proti Avstrijki Schwartzevi 
z reziiltatom 6:2,1:6,2:6, čeprav 
je v začetku vodila. Uspešne igre 
na dveh turnirjih v Egiptu 
(obakrat je prišla do polfinala) so 
ji prinesle nove toČke na 
račtmalniški lestvici in uvrstitev 
pod 500. mestom. Samo 
vprašanje časa je, kdaj bo Neni 
tispela uvrstitev v finale nekega 
tiu-nirja. Do odhoda v Egipt je 
bila na 560. mestu. Decembra se 
bo Nena udeležila teniškega tur
nirja z nagradnim skladom 25 
tisoč dolarjev v Salzbiu-gu v Av
striji, kjer bo najprej igrala kva
lifikacije za uvrstitev na glavni 
turnir. 

M G 

KOŠARKA C SKL VZHOD 
# Ptuj - Pivovarna 
Haler Podčetrtek 74:73 

Izredno pomembno tekmo z 
edino še neporaženo ekipo v ligi 
so dobili Ptujčani in tako ostali v 
boju za vrh prvenstvene lestvice. 

Domači igralci so goste presene
tili z zavzeto in borbeno igro. Z 
meti na koš z razdalje se je izka
zal Damiš, z odličnimi skoki 
pod obema košema in z dobro 
igro v napadalnih akcijah pod 
košem pa Tadej Bojnec. Prvi del 
tekme so v svojo korist odločili 
Ptujčani z rezultatom 41:32. Po 
odmoru so gostitelji prvih nekaj 
minut'povečali razliko, nato so 
pobudo pričeli prevzemati gost
je, v razburljivi in dramatični 
končnici tekme pri rezultatu 
73:73 pa je Robert Kotnik 
odvzel žogo gostujočim igralcem 
in z enim zadetim prostim me
tom odločil o zmagovalcu. 

Koše so dosegli: Bojnec 18, 
Damiš 18, Rojko 17, Kotnik 9, 
Čabrijan 5, Amuš 4, Hodnik 2, 
Kostanjevec 1. 

V soboto, 30. novembra, se 
bodo ptujski košarkarji pomerili 
z eno boljših ekip v ligi - Duple-
kom 

MG 

ŠKL-SREDNJEŠOLEC 
II. ginrnazija Maribor -
Ginmaziia Ptuj 44:24 

Mariborčani so ponovno upra
vičili vlogo favorita v Maribor -
II. ligi Šolske košarkarske lige. V 
4. kolu so z zmago nad Ptujčani 
iztržili novi dve točki in tako os
tajajo edino neporaženo moštvo. 
Ptujčani so srečanje začeli zelo 
agresivno in obetaven začetek je 
vzbudil upanje, da se bodo gostje 
lahko enakovredno kosali z Ma
riborčani. Toda domačini, ki 
imajo v svojih vrstah 5 kadet
skih in mladinskih državnih re-
prezentantov, so prešli v vodst
vo. Svoj delež sta prispevala tudi 
sodnika, ki sta z nekaj očitnimi 
napakami oškodovala Ptujčane. 
Polčas se je končal z rezultatom 
19:10 v korist Mariborčanov. V 

drugem polčasu se je razlika 
samo še povečala. Pri domačinih 
se je najbolj izkazal Nachbar, ki 
je z doseženimi 12 točkami 
zapečatil usodo Ptujčanov. II. 
gimnazija je tako slavila z rezul-
mtom 44:24. 

Točke za Ptujčane so dosegli: 
Centrih 7, Frangez 7, Ilijevec 4, 
Sujoldžič 4, Jagarinec 2. 

M G 

BADMINTON 
v nedeljo, 17. novembra, je bil 

na OŠ Breg v organizaciji Bad
minton kluba Ptuj 2. "C uirnir 
štajerske regije v sezoni 19%/97 
za jakostno lestvico Badminton
ske zveze Slovenije. Igrali so 
moški in ženske posamezno. 
Tiunirja se je udeležilo 35 igral
cev in igralk klubov iz Maribora, 
I^ndave, Zagreba in Ptuja. Re-
ztiltati: 

moški: 1. Novak, Mladost 
laudava, 2. Tomažič, Maister 
Maribor, 3. Renčelj, Maister Ma
ribor. Igralci Ptuja so se uvrstili: 
13.-16. Bosilj, 17.-24. Ber, Čeh, 
Trafela, Težak, Radičevič; žen
ske: 1. M. Nad, Mladost Lenda
va, 2. R Gytirkas, Mladost Len
dava, 3. M Bukovec, Mladost 
Lendava, 4. J. Bezjak, Ptuj. 

Dušan Bosil¡ 

PLANINSKI KOTIČEK • 
Decembrski izleti 
PD Ptuj organizira v decembru 

tele izlete: 
14.12. Mrzlica - vodi B. Koled-

. nik 
21. 12. jama Belojača - vodi S. 

Kelnerič 
26. 12. Donačka gora - vodi T. 

Purg 
28. 12. Peca - vodi B. Hedl 

Odbor za informiranje in 
propagando PD Ptuj 

L SIOVEHSKA LIGA 
Rezultati 17. kroga: Maribor -

Primorje 1:0, Gorica - Korotan 
2:0, Olimpija - Publikum 2:1, 
Rudar - Beltinci 5:0, Mura -
Koper 1:0. 
1. PRIMORJE 17 10 4 3 34:10 34 
2. MARIBOR 17 9 5 3 3414 32 
3. GORICA 17 7 6 4 24;17 27 
4.RUDAR 17 7 5 5 21:20 26 
5. PUBLIKUM 17 6 5 6 28:25 23 
6. OLIMPIJA 17 6 5 6 23:21 23 
7. MURA 17 6 5 6 21:26 23 
8. BELTINCI 17 5 3 9 18:36 18 
9. KOROTAN 17 3 5 9 10:24 14 
10. KOPER 17 3 3 11 11:31 12 

Pari z a d n j a jesenskega kro
ga (1. 12. ob 13.30): Primorje -
Gorica, Beltinci - Maribor, Ru
dar - Olimpija, Korotan - Mtira 
in Koper - Publikum. 

2. SLOVENSKA LICA 
Rezultati 15., zadnjega jesen

skega kroga: Drava - BS Teh
nik 0:0, Dravograd - Naklo 2:1, 
Piran - Nafia 4:1, Ljubljana -
SET Vevče 1:3, Zagorje -
Šmartno LO, Jackan - Želez
ničar^ 1:2, Šentjur - Rudar (T) 
0:3, Črnuče - Goriške opekarne 
1:1. 
I.DRAVA 15 8 5 2 23:11 29 
2. DRAVOGRAD 15 9 2 4 19:15 29 
3.SETVEVČE 15 8 4 3 22:11 28 
4. NAFTA 15 8 4 3 23:18 28 
5. GORIŠKE OPEK. 15 7 4 4 21:13 25 
6. RUDAR (T) 15 7 3 5 20:14 24 
7. ŠENTJUR 15 7 3 5 19:19 24 
8. ZAGORJE 15 6 4 5 17:14 22 
9. ČRNUČE 15 6 4 5 14:16 22 
10. ŽELEZNIČAR 15 6 3 6 21:14 21 
11.BSTEHNIK 15 5 4 6 17:15 19 
12. ŠMARTNO 15 5 3 7 23:20 18 
13. NAKLO 15 2 7 6 13:17 13 
14. PIRAN 15 3 2 10 10:31 11 
15. JADRAN 15 2 3 10 12:30 9 
16. UUBUANA 15 1 5 9 10:26 8 

DRAVA-
BS TEHNIK 0:0 

Mestni stadion v Ptuju, gle
dalcev 600, sodnik Matjaž Bo
hinc (Škofja Loka). 

DRAVA: Jaoanavič, Volk, 
Bkmdek, A. Vršič, Karanovič, T. 
Vršič, Mlakar, Čeh, Emeršič 
(Kfižanič), Zec, Vesenjak 
(Plošnik). 

V zadnjem jesenskem krogu 
so kljub hladnemu vremenu 
številni gledalci videli res do
bro nogometno tekmo, morda 
najboljšo doslej, pa čeprav 
domačim jesenskega naslova ni 
uspelo potrditi z zmago proti 
izjemno čvrsti in borbeni enaj-
sterici iz Domžal. Oboji so igra
li izjemno borbeno v obrambi, 
zato si je bilo težko priigrati 
priložnosti za zadetek. Za 
nameček pa je v 35. minuti 
domači branilec Karanovič pre
jel drugi mmeni karton in je 
Drava 55 minut igrala z igral
cem manj. Kljub vsemu pa so 
domači imeli vrsto zrelih pri
ložnosti, a jih na svojo in žalost 
gledalcev niso uspeli spremeni
ti v tako želeni zadetek. Takoj v 
začetku^ sta se dve ponudili 
Nastji Čehu in ena Vesenjaku, 
vendar sta dva strela^grešila za 
malo, pri prodoru Č-eha pa je 
gostujoči vratar s hrabrim pos
redovanjem preprečil vodstvo 
Drave. Nastja je v nadaljevanju 
imel še eno priložnost in znova 
je njegov strel zgrešil le za malo. 

V drugem polčasu so bili 
domači kljub igralcu manj veli
ko boljši od gostov, to pa so do
segli z izjemno veliko tekanja 
in menjavanjem mest. Čvrsta 
obramba gostom ni dovolila 
niti ene zrele priložnosti, v na
padu pa kljub veliki želji niso 
uspeli, pa čeprav so bili Blou-
dek, Volk, Plošnik, Ceh in 
Križanič v ugodnih priložnos
tih. 

Kljub vsemu si igralci in 
vodstvo zaslužijo čestitke tako 
za nedeljsko tekmo kot za je
senski naslov, ki so si ga zas

lužili predvsem zaradi uspešnih 
iger na gostovanjih. Glede na 
gnečo na vrhu bo spomladanski 
del še zelo zanimiv, tudi zato 
ker bodo v Ptuju gostovali tako 
Dravograd kot SET Vevče in 
Nafta. Skratka, privlačnega no
gometa bo še veliko! 

I . I r o f a r 

MALI HOGOMET 
Rezultati 7. kroßa: Juventus 

Krošelj - Domel Železniki 5:3, 
Poetovio Mila - Assaloni Co
smos 3:5, Marmor Hotavlje -
Puntar 0:4, Interier MF - Ca-
rioce 4:3, Agencija Luvin -
Vuko Rogič 4:7. 
1.VUK0R0GIČ 7 6 0 1 32:17 18 
2. JUVE. KROŠEU 7 5 1 1 35:20 16 
3. ASSALONI COS. 7 4 2 1 24:10 14 
4.D0MELŽELEZNI.7 4 2 1 27:18 14 
5. INTERIER MF 7 4 0 3 17:27 12 
6. PUNTAR 7 3 0 4 17:18 9 
7. MAR. H0TAVUE7 2 1 4 20:27 7 
8. POETOVIO MtU\ 7 2 0 5 19:36 6 
g.CARIOCE 7 1 1 5 27:32 4 
10. AGENC. LUVIN 7 0 1 6 17:30 1 

Pari 8. kroga: Assaloni G> 
smos - Puntar, Poetovia Mila -
Juventus Krošelj, Carioce -
Marmor Hotavlje, Domel 
Železniki - Agencija Luvin, 
Vuko Rogič - Interier MF. 

POBTOVlO MILA -
ASSALONI COSMOS 
3:5(0:1) 

Strelci: 0:1, Tesko (14), 0:2 
Barbek (46), 1:2 Klinger (47), 
2:2 Klinger (50), 2:3 Tanko 
(53), 2:4 Fele (54), 2:5 Tanko 
(57), 3:5 Klinger (58). 

POETOVIO MILA : Komik, 
Ozis, Lazič, Ramšak, Najvirt, 
Vrbanec, Straus, Milidragovič, 
Klinger, Leben, 

Danilo EOa¡nsel€ 

PLAVANJE 

Prvm medalla na med' 
narodnem tekmovan¡u 
ž e nekaj mesecev trenira v PK Terme Bojana Kološič, ki pod 
budnim očesom očeta in hkrati trenerja niza uspehe na naj
večjih tekmovanjih v sovji "specialni" disciplini, ki jo plavalci, 
ker je ena najtežjih, izgovarjajo s spoštovanjem: 200 m delfin. ' 

Na mednarodnem tekmovanju 
Mladost 9. in 10. novembra se je 
v konkurenci 26 klubov iz 5 
držav (nastopilo je 460 plaval
cev), uvrstila v finale in si pri-
pravala 4. mesto v tej disciplini. 
Ker je za tretjeuvrščeno zaostala 
samo za 13 stotink sekimde, smo 
z velikim optimizmom pričako
vali višjo uvrstitev na nas
lednjem tekmovanju. 

Priložnost za kolajno je prišla 
že čez 14 dni, ko je na medna
rodnem mitingu za pokal mesta 
Olja plavala več kot odlično in s 
časom 2:38,14 dosegla 3. mesto. 

Ti rezultati so vzpodbuda za 
prihodnje vsakodnevno garanje, 
ker samo na takšen način se bo 
izpolnila velika želja, t.j. imeti 
predstavnika na mladinskem ev
ropskem prvenstvu, ki bo avgus
ta prihodnje leto v Glasgovm. 

Bojana Kološič, plavalka PK 
Ptuj 

Franjo Rozman 

PREDTEKMOVANJE 
DRŽAVNEGA 
PRVENSTVA 

V Mariboru se je minuli teden 
končalo, I. kolo državnega 
prvenstva. Plavalni klub Ptuj, ki 
je pridobil nekaj novih perspek
tivnih plavalcev predvsem v 
mlajši konkurenci, se ga je ude
ležil s kar 31 predstavniki. Na 
takšnih kolih tekmujejo plavalci 
po posameznih regijah. Naš klub 
je v štajersko-koroški regiji v 
družbi z Branikom iz Maribora, 

Fužinarjem z Raven in Velen
jem iz Velenja. 

Med mladinci si je dve prvi 
mesti na 100 m delfin in 100 m 
mešano priplaval Mitja Ličen. 
Ob prisotnosti najboljših je Ma
tevž Božičko med dečki s časom 
37,28 dosegel 1. mesto na 50 m 
prsno, le dve stotinki za njim je 
bil na drugem mestu Ptujčan 
Uroš Gojkovič. Deseterico naj
boljših je zaključil Boštjan 
Maračič. Miha Sajko je bil v 
isti disciplini med plavalci, roje
nimi leta 1988, s časom 52,44 
prav tako prvi. Imeli smo pred
stavnike tudi med "srednjepro-
graši', kjer so Bemi Pihler, Rok 
Kropej in Aleš Pilinger iz
boljšali osebne rekorde za veČ 
kot 3 sekunde. Za zaključek 
uspešnega dneva je poskrbela 
ptujska štafeta, ki je v sestavi 
Gojkovič, Bžičko, Ličen, To
plak na 4x50 m mešano zmagala. 

Za takšen napredek po rezulta
tih kot tudi po doseženih mestih 
gre zahvala ne samo plavalcem, 
ki del treninga opravijo tudi v 
Mariboru, in trenerjem v klubu, 
ki prosti čas porabijo za delo z 
mladimi plavalci, ampak tudi 
Športnemu zavodu, ki klub stro
kovno in finančno podpira. Da ti 
reztiltati niso samo "naključni", 
ampak prvi rezultati desedetne-
ga projekta VIZIJA PTUJSKE
GA PLAVANJA, bo potrdilo 
sprintersko prvenstvo v soboto, 
kjer po analizi rezultatov 
pričakujemo boj ptujskih plaval
cev za najvišja mesta. 

Franjo Rozman 

ODBOJKA / 1.B 
LIGA - ŽENSKE 
Morse/ Ptuj -
Hit Gorita 3:2 

Rezultati 10. kroga: SOU Kaepa 
Vitalfrupi - LIK Tilia - nœdigra-
no, Prevalje - ŠD Tabor 1:3, Mar-
sel Ptuj - Hit Gorica 3:2, ŽOK So
bota prosta. 
1. ŽOK SOBOTA 8 7 1 23:5 14 
2.MARSELPTUJ 9 6 3 19:15 12 
3.Š0U KAEPA VIT. 8 5 3 19:12 10 
4. ŠD TABOR 8 4 4 14:15 8 

5,PREVAUE 9 3 6 13:20 6 
6.UKT1UA 7 2 5 10:16 4 
7. HIT GORICA 9 2 7 9:23 4 

Pari 11. kroga: LIK Tilia - Hh 
Gorica, Žok Sobota - Prevalje, ŠD 
Tabor - SOU Kaepa Vitalfrupi, 
Marsel Ptuj prost. 

Po odmevni zmagi v Murski So
boli v preteklem kolu proti vodeči 
ekipi so domače igralke tekmo 
proti zadnjeuvrščeni ekipi iz 
Nove Gorice vzele preveč lagod
no. Rezultati posameznih nizov: 
16:14, 15:17, 15:2, 10:15, 15:8. S 
to zmago še naprej ostajajo kandi

datke za drugo mesto v 1. B. 
DOL. 

Marsel: Vindiševa, Zenuno-
vičeva, Habjaničeva, Emeršičeva, 
Mas tenova, Klajdaričeva, Li-
povčeva, Godčeva, Gosakova, In-
tiharjeva, Prauhariova in Merhar-
jeva. 

3. LIGA MOŠKI • 
Savinja Celje -
Kurent 2:3 

v 7. krogu so odbojkarji ptuj
skega Kurenta gostovali v Celju. 

Njihova zmaga po več kot dveh 
urah igranja je zaslužena. Omeni
li velja, jih je spremljalo več kot 
30 navijačev, ki so ludi veliko pri
pomogli z navijanjem, da so 
Ptujčani prišli do druge zmage v 
tem delu prvenstva. 

V soboto bodo odbojkarji Ku
renta v športni dvorani Mladika 
ob 15. uri gostili odbojkarje Mis-
linje. 

Kurent : Bračko, Selišek, 
Krajne, Travnikar, Janžekovič, 
Spari, Bedrač, Zoreč, Cafuta, 
Murko, G. in D. Kodi la. 

Danilo Majnšek 

BOKS/REVIJA V PERNICI 

Pred Zlata rolrcwfco 
VZPODBUDNA PRIPRAVA BOKSARJEV NA 16. MEDNARODNO BOKSARSKO PRIREDI
TEV V PTUJU - ZLATO ROKAVICO 

Preteklo nedeljo so se zbrali na 
boksarski reviji v Pernici naj
boljši in najobetavnejši boksarji 
Slovenije. Nastopilo je tudi pet 
boksarjev ptujskega boksarskega 
kluba. Vsi so pokazali dobro pri
pravljenost, odlično boksali in 
dosegli dobre rezultate. 

Posebej sta se izkazala Dušan 
Rakuš in Boštjan Kenn. Dušan 
je prejel pokal in bil prograšen 
za najboljšega mladinca. 

Tekmovalci so pokazali kako
vosten boks, to pa je tudi njihova 
vstopnica za tekmovanje na 16. 
tradicionalni boksarski priredit
vi Zlata rokavica, ki bo v soboto, 
7. decembra, ob 16. uri v dvorani 
Center. To je največja in najka
kovostnejša bolgarska priredi
tev Slovenije in se po kakovosti 
lahko primerja s podobnimi pri
reditvami v tujini. 

Trener kluba Albin Mere z 
zagnanostjo pripravlja za 
srečanje najboljše boksarje raz
ličnih kategorij. BKPtuj je nam
reč že tretje leto zapored ekipni 
državni prvak in vodstvo kluba 
si prizadeva, da to mesto tudi 
obdrži. 

Janko Mlakar Levo Kokoi, desno Hole 
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ŽENSKI ROKOMETNI KLUB PTUJ 

Dobre igre mladih rokometaiii 
R o k o m e t a š i c e Ženskega rokometnega kluba Ptuj so v prvem 
delu tekmovanja v 2. državni ligi - vzhod za ž e n s k e presenet i 
le i n o s v o j i l e prvo m e s t o . Izgubi le n i s o n o b e n e g a srečanja , 
s a m o dvakrat so igrale n e o d l o č e n o . T o je vel ik u s p e h za mla
do r o k o m e t n o vrsto ptujskih rokometaš i c . O n j i h o v e m delu 
s m o s e pogovarjali s predsedn ikom kluba Petrom Petkom. 

# Po jesenskem delu tekmo
vanja ste osvojili prvo mesto. 
Kako bi ocenili ta del tekmo
vanja? 

"Moram reči, da se pozna kvali
tetno delo po odcepitvi od Roko
metnega Wuba Drava. Trenerji 
so se ujeli. Pozna se lansko delo 
trenerja Alojza Klanečka. Letos 
pa je to dopolnil trener Grego
rin, ki je znal povezati, igro v 
obrambi in napadu." 

# Malce nepričakovano ste 
na prvem mestiL Kaj je vzrok 
zato? 

"To je plod izredno trdega dela 
in velike borbenosti naših mla
dih igralk." 

# Vemo, da imate v svojem 
programu zapisano, da naj bi 
dolgoročno le zaigrali v 1. ligi. 
Če bi do tega prišlo, ali bi se 
odločili za igranje v višjem ran
gu tekmovanja? 

"Mislim, da bi to bila odločitev 
trenerjev, saj oni vodijo ekipo. 
Ne bi pa smeli iti v ligo, da bi 
bili topovska hrana, kot je sedaj 

ekipa Polja. Morali bi nekako 
ostati v drugi Ugi, da bi prišli do 
prepotrebnih izkušenj, in šele 
takrat iti v prvo ligo." 

# Vaše igralke so izredno 
mlade. . . 

"Res, ekipa je izredno mlada. O 
okrepitvah od drugod sedaj še ne 
razmišljamo. Enostavno ni de
narja. Sicer se trudimo, da bi do
bili sponzorje, vendar sedaj še 
nismo naleteli na razumevanje. 
Kot vam je znano, pa stroški 
tekmovanja niso majhni. Mo
ram povedati, da trenerji in vse 
vodstvo delamo brezplačno. 
Igralke ne dobivajo nobenih na
domestil. Klubske so le žoge in 
dresi. Imamo težave s termini za 
vadbo. Po različnih posredo
vanjih smo le prišli do tisklaje-
nih terminov z moškim rokome
tom in nogometom" 

# Kako bodo potekale pri
prave na drugi del prvenstva? 

"Naredili smo premor, da si 
igralke odpočijejo. Priprave so 
se pričele 25.novembra, seveda 
pa so še tukaj tekmovanja nižjih 
selekcij. Posebej v kadetskem 
tekmovanju imamo visoke am
bicije. Radi bi prišli v sam vrh 
tega tekmovanja." 

# Ste pred nadaljevanjem 
prvenstva optimist? 

"Ženski rokomet se igra že od 
1948. leta. Nikoli nisem bil opti
mist, ampak zagovornik dela, to 
je truda igralk in trenerja. Vse to 
skupaj pa daje rezultate." 

Danilo Klajnšek 

Predsednik Ženskega rok
ometnega kluba Peter Petek 

NAMIZNI TENIS / PRVA DRŽAVNA LIGA ŽENSKE 

Pefom bo prezimila na ieMem mestu 
Tokrat so igralke imele srečo, 

da so srečanje z Rakekom 
sploh lahko odigrale, saj je bila 
dvorana Mladika zasedena. 
Tekma odbojkaric se je nam
reč tako zavlekla, da so morale 
tekmo prve državne namizno-
teniške lige odigrati v pre
majhni klubski dvorani, kjer je 
prostor komaj za dve mizi, gle
dalci pa so morali ostati pred 
vrati dvorane. Tudi brez 
pomoči gledalcev pa so bile 
domačinke premočne nasprot
nice za gostje iz Rakeka in so 
zmagale z rezultatom 6:1. Edini 
dvoboj je izgubila Zalezina z 

Rusinjo Moskalenko. Tako so 
igralke N T K PETOVIA 
končale jesenski del prvenstva 
na četrtem mestu s šestimi 
točkami. 

Posamezni izidi: Golič - Pavlic 
2:0, Zalezina - Moskalenko 1:2, 
Lukner - Isentič 2:1, Golič, Lu-
kner - Moskalenko, Isentič 2:1, 
Golič - Moskalenko 2:0, Lukner 
- Pavlic 2:0, Mojsilovič - Isentič 
2:L 

Vrstni red: 1. Ilirija - Melitrade 
12,2. Kajuh - Slovan 12,3. Šam-
pionka 10,4. Petovia 8,5. Vektor 
- Olimpija 6, 6. Rakek 4, 7. 
ŽNTK Ljubljana 3,8. Merkur 0. 

SPEIA LUKNER PRVA 

Špela Lukner, igralka NTK 
Petovia, je zmagala na državnem 
selekcijskem tiuiiirju za pionir
ke v Novi Gorici in dokazala, da 
je v tem trenutku najboljša pio
nirka v Sloveniji. Dvanajstletni 
Danilo Piljak se je udeležil po
dobnega turnirja v Logatcu. 
Med starejšimi pionirji je v dru
gi jakostni skupini zasedel dru
go mesto, kar mu v prihodnje za
gotavlja udeležbo v prvi skupini. 

UR 

STRELSTVO 

I DRŽAVNA LIGA • Slovenske 
Konjice - Ииј 1679:1658 

Vodilna ekipa prve državne strelske lige Slo
venske Konjice je v četrtem krogu gostila solid
ne Ptujčane. Konjičani so imeli izreden dan, 
zmagali so z 21 krogi razlike. Najboljši Konjičan 
Cveto Ljubic je na tekmi izenačil državni rekord 
z zračno pištolo 582 krogov in posamezno zma
gal. Drugi rezultat si je priboril Janez Sttihec. 
Najboljša strelka Ptuja Majda Raušl je dosegla 
odličnih 546 kr., Franc Bedrač pa 544 kr. 

Po četrtem krogu je Ptuj v sredini s 6 točkami. 
Si 

11. DRŽAVNA LIGA • Mrož 11 Ve
lenje - Ииј Petlja 1572:1587 

SD Ptuj - Peüja v sestavi Milan Stražišar 540, 
Slavko Ivanovič 533 in Robert Šimenko 514 je z 
ekipno 1587 krogi kot gost premagala odlično 
ekipo Mroža iz Velenja za 15 krogov. Rujčani so 
z osmimi točkami peti v ligi. Ža ekipo Ptuj -
Pedja je^prvič, zelo uspešno, nastopil mladinec 
Robert Šimenko. Posamezno je zmagal Milan 
Stražišar, drugo mesto je zasedel Suljič iz Velen
ja, tretje pa Ivanovič. 

V petem krogu Ptujčani gostijo Biring iz Trzi
na. 

Si 
I I . POZIVNI STRELSKI TURNIR 
v nedeljo, prvega decembra, organizira v 

Ljubljani Strelska zveza Slovenije II. pozivid 
državni turnir. Strelska zveza je poklicala samoi 

strelce, ki so kandidati za državno reprezentanco 
proti Hrvaški v Zagrebu. Iz Ptuja so poklicani 
mladinka Alenka Peteršič, članica Majda Raušl, 
član Janez Štuhec in mladinec Sašo Porok. 

Si 
KONČANA MEDOBČINSKA LIGA 

Rezultati finala medobčinske hge v streljanju s 
serijsko zračno puško: 1. MIP, 918 kr., 2. Ki
dričevo, 910 kr., 3. Domava, 870 kr., 4. Željka 
Juršinci, 867 kr., 5. Gomila Juršinci, 858 kr., 6. 
Tmovska vas, 759 kr., 7. Petovia avto, O kr. 

Končni vrstni red: 
1. MIP 1 8 točk 6 5 5 6 kr. 
2 . KIDRIČEVO 1 7 točk 6 2 6 6 kr. 
3 . Ž E U K A - J U R Š I N C I 1 4 točk 6 1 6 7 kr. 
4 . DORNAVA 1 2 točk 4 9 0 4 kr. 
5. G O M I L A - J U R Š I N C I 11 točk 5 5 0 8 kr. 
6 . T R N O V S K A V A S 9 točk 5 1 2 7 kr. 
7. P E T O V I A AVTO 8 točk 5 0 8 9 kr. 

Posamezno: 1. Ludvik PŠAJD, MIP, 1728 kr., 
2. Zvonko MLAKAR, MIP, 1658 kr., 3. Mirko 
MOLEH, Željka, 1632 kr., 4. Franc LENDERO, 
Kidričevo, 1608 kr., 5. Branko ZMAUQ Željka, 
1585 kr., 6. Ivan REBREQ Željka, 1545 kr. 

iyarlío Pavlin 
DOPISNA DRŽAVNA LIGA 
v soboto, 16. novembra, so člani Strelske 

družine Željka Juršinci odstreljali prvo kolo do
pisne državne lige s serijsko zračno ptiško. Ekip
no so dosegli 1062 krogov, posamezno pa Mirko 
Moleh 365 kr., Branko Žmavc 358 kr., Ivan Re-
brec 339 kr., Anton Ciglarič 333 kr. in Darko 
Pavlin 330 kr. 

Darilo Pavlin i 

KIKBOKS / DRŽAVNO PRVENSTVO 

Ha[vei naslovov Pta^nonà 
v športni dvorani Center je bilo v odlični organizaciji 
domačega kluba državno prvenstvo v kikboksu, na katerem je 
pred 1000 gledalci nastopilo 141 tekmovalcev. V finalnih bor
bah v posameznih kategorijah so nedvonmo dominirali 
Ptujčani. Sočasno je selektor Vladimir Sitar izbiral reprezen
tanca za evropsko prvenstvo, ki bo od 27. novembra do 1. de
cembra v Italiji. 

Tekmovanje v Ptuju je bilo 
tretji ttu-nir, prejšnja dva sta bila 
v Novi Gorici in Zagorjti, kjer je 
nastopilo več kot 300 tekmoval
cev, medtem ko so na Ptuj prišli 
le tisti, ki so po prvih dveh imeli 
možnosti, da si popravijo mesta 
v končnih uvrstitvah. Uvrstitve 
na III. turnirju in končne uvr
stitve (te so v oklepaju): 

Deklice: do 35 kg Plohi, Ptuj, 
Goste, Izlake, Volgemut, Ptuj 
(Volgemut, Plohi, Goste); do 40 
kg Horvat, Izlake, Bilič, Maksi-
movič, obe Ptuj (Horvat, Bilič, 
Maksimovič); do 45 kg Kaci-
jan,Ptuj, Kolšek, Izlake, Raušl, 
Ptuj (Kacijan, Kolšek, Raušl); 
dečki: do 32 kg Prelog, Kline, 
Bilič, vsi Ptuj (Prelog, Kline, 
Vorkapič, Novo mesto); do 40 
kg Golub, Ptuj, Zec, Nova Gori
ca, Volgemut, Ptuj (Golub, Zec, 
Gomezelj, Izola); do 48 kg Ki-
movec, Ocepek, Urbanija, vsi Iz
lake (Milanovič Novo mesto, 
Brlek - Ptuj, Kimovec); do 56 kg 
Fišer, Ptuj, Grmač, Novo mesto, 
Kolarič, Ptuj (Stojšič, Maribor, 
Fišer, Krupič, Nova Gorica); do 
63 kg Petrit, Novo mesto, 
Slodnjak, Ptuj, Simonie, Semič 
(Simonie, Petrit, Kosec, 
Oriiiuž)i nad 63 kg Kovačič, 

Ptuj (Kovačič, Rebol, Izola, 
Ašamin, Celje); mladinke: do 50 
kg Plohi, Polanec, obe Ptuj, 
Vrtačnik, Zagorje (Plohi, Pola
nec, Vrtačnik); do 55 kg Pleme-
nitaš, Izlake (Nemšak, Zaje, obe 
Ormož, Plemenitaš); do 60 kg 
Erlač, Ptuj (Erlač, Kirič, 
Ormož); nad 60 kg Sibila, 
Janžekovič, obe Ptuj, Rozman, 
Izlake (Sibila, Rome, Zagorje, 
Vulovič, Celje); mladinci: do 48 
kg Rozman, Izlake, Vindiš, 
Laj h, oba Ptuj (Vindiš, Rozman, 
Brumec, Ptuj); do 56 kg Kle
men, Zagone, Bnunec, Ptuj, Ro
gelj, Nova Gorica (Burina, Za
gorje, Brtunec, Juvan, Zagorje); 
do 63 kg Rauter, Maribor, 
Krajne, Zinrajh, oba Ptuj (Rau
ter, Krajne, Tomšič, Izola); do 
71 kg Forte, Zagorje , Sibila, 
Ptuj, Flis, Nova Gorica (Sibila, 
Flis, Kocjančič, Ljubljana); do 
79 kg Bračič, Zagorje, Seme, M 
Sobota, Škorjanec, Izola (Bračič, 
Vindiš, Ptuj, Šiftar, Ljubljana); 
nad 79 kg Izlakar, Maribor, Tre-
pič, N. Gorica (Trepič, Izlakar, 
Senjtiš, Maribor); članice: do 60 
kg Ozmec, Ptuj (Ozmec, Prelog, 
obe Ptuj, Djekovič, Maribor); 
člani: do 57 kg Kaučevič, Zupa
nič, oba Ptuj, Kemik, Nova Go

rica (Kaučevič, Zupanič, Ker-
nik); do 63 kg Gabrovec, Ptuj, 
Vrbanec, Maribor, Gašljevič, 
Ormož (Gabrovec, Korotaj, 
Paušner, oba Ormož); do 69 kg 
Vidmar, N. Gorica, Korotaj, 
Ormož, Rauter, Maribor (Vid
mar, Korotaj, Rauter); do 74 kg 
Fidler, Ptuj, Makuc,N. Gorica, 
Železnik, Zagorje (Fidler, Želez-
nik, Makuc); do 79 kg Vidovič, 
Ptuj, Zelenjak, N. Gorica, Ujhič, 
Novo mesto (Zelenjak, Vidovič, 
Lukman, Ormož); do 84 kg 
Kalšek,^ Zagorje, Marenc, N. 
mesto, Šešelj, Maribor (Kalšek, 
Šešelj, Cotič, Izola); do 89 kg 
Pavlin, Maribor, Turk, Novo 
mesto, Pire, Maribor (Pavlin, 
Ttuk, Pire); nad 89 kg Ličar, N. 
Gorica, Skok, N. mesto, Krajne, 
Maribor (Ličar, Skok, Zobec, 
Maribor). 

Po končanem tekmovanju je 
selektor državne reprezentance 
Vlado Sitar pripravil seznam re-
prezentantov za evropsko 
prvenstvo. Nastopili bodo: semi 
kontakt: Ravtar, Maribor, Ga
brovec, Vidovič, Ozmec, vsi 
Ptuj, Vidmar, N. Gorica, in 
Kalšek, Zagorje; light kontakt: 
Zeljkovič, Barada, Čreslovnik, 
Pavlin, Trebše, vsi Maribor, Ko
rotaj, Fekonja, oba Ormož, Jur-
man, Izola, in Ličar, N. Gorica. 
Ob selektorju potujejo na 
prvenstvo še pomočnika Alojz 
Miklavčič in ftimož Sitkiiaič ter 
predsednik Darko Filiput. 

tonilo Klajnšek 

ROKOMET/ l .B LIGA 

Grosuplie - Drava28:24 (i 1:13) 
Rezultati 9.̂  kroga: Pomuika 

- Inženiring Šarbek 26:23, D o l 
TKI - Škofljica 24:20, Gro
suplje - Drava 29:24» Radeče 
Papir - Inles 22:27, Šešir - Go
renje B 28:22. 

1.SK0FUICA 9 7 0 2 210:191 14 
2. INLES 9 6 1 2 231:19913 
3. ŠEŠIR 9 6 1 2 206:18613 
4.BESNICA 8 5 1 2 188:18511 
5. GROSUPUE 9 4 1 4 203:198 9 
6. DRAVA 9 4 1 4 214:231 9 
7. AJDOVŠČINA 8 3 1 4 189:188 7 
8. RADEČE PAPIR 9 3 1 5 201:207 7 
9. INŽENIR. ŠARBEK 9 3 0 6 216:223 6 
10. GORENJE B 9 3 0 6 218:232 6 
II.DaTKIHRAST.9 3 0 6 210:220 6 
12.P0MURKA 9 2 0 7 201:219 4 

Pari 10. kroga: Besnica - In
les, Drava Radeče Papir, 
Inženiring Šarbek - Grosuplje, 
Gorenje B - Pomurka, Škofljica 
- Šešir, Ajdovšana - Dol TKI 
Hrastnik. 

Rukometaši ptujske Drave so 
na gostovanju pri ekipi Gro
suplje doživeli poraz, V prvem 
polčasu so dobro zaigrah v 

obrambi in napadu, kar je tudi 
prineslo vodstvo ob p o l č a s t L V 
drugem polčasu pa sodnika 
ptujskim rokometašem prak
tično nista pustila razviti igre. 
Domači so izenačili na 19:19 
štirinajst minut pred koncem 
Z diskvalifikacijo Pisarja in 
Belšaka pa je bilo praktično ko
nec sanj, da bi ptujski rokome-
taši tokrat smeh zmagati proti 
Grosupljem 

V naslednjem kolu (naslednjo 
soboto) bodo ptujski rokome-
taši gostili ekipo Radeč Papirja 
Tekme so prestavljene za teden 
dni zaradi igranja slovenske ro
kometne reprezentance. 

DRAVA: Krautiiaker, 
Zajšek, Mlakar, Pučko 5, 
Hmjadovič 8, Belšak 2, Vrtarič 
3, Potočnjak, Pisar 1, Osterc 4, 
Valenko, 

Danilo Klajnšek 

2. LIGA - VZHOD • 
Pyramidia - Krog 
22 :17 (8 :6 ) 

Rokometaši Pyramidie iz 
Moškanjcev so ponovno zma
gali. Podatek, da so gostje imeli 
32 minut izključitev, pove vse. 
Domači igralci so igrali disci
plinirano in po navodilih tre
nerja in niso nasedah provoka-
cijam Za zmago si zasltiži po
hvale celotno moštvo, izstopali 
pa so vratar Pintarič in Ivanči^ 
ter Ranfl. Tako so rokometaši 
Pyramidie iz Moškajnc še na
prej neporaženo moštvo v 2. 
SRL - vzhod. Tega pred začet
kom tekmovanja niso pričako
vali niti največji optimisti. 

Pyramidia: Pintarič, Tement, 
Rihtarič, M Sandor 4, Mar-
gu^ič 1,1. Ivančič 8, Žnidarič 2, 
F. Šandor 2, Ranfl 5, D. Ivančič 
in Cvitanič. 

i^ilo Klajnšek 

AKADEMIJA BORILNIH ŠPORTOV PTUJ 

Seminar tai tili tiiuana 
Akademija borilni športov Ptuj organizira enodnevni tečaj tai chi chuana, starodavne kitaj
ske veščine izredne terapevtske vrednosti. Tai chi je meditacija v gibanju, ki temelji na ne
motenemu pretoku bioenergije. Seminar bo vodil Bora Ranitovič, direktor zagrebškega 
Centra za terapevtske veščine. 
Znano je destvo, da imajo najbolj razvite 

države največ bolnih ljudi na svetu. Zdravniki 
ugotavljajo, da so poglavitni krivci stres, po
manjkanje telesne aktivnosti, nezdrav način 
prehranjevanja, nenehna napetost in nez
možnost popolne relaksacije. Zoper te rizične 
dejavnike se borita tako lu^dna kot altemativna 
medicina z najrazličnejšimi metodami. Ena 
takšnih metod je tai chi chuan, ki po akupimktu-
ri velja za najučinkovitejšo kitajsko terapevtsko 
metodo. 

Kitajci pravijo, da smo zdravi tako dolgo, dok
ler chi enakomemo kroži po našem telesu. Ko se 
ta krogotok prekine, zbolimo. Chi je življenjska 
energija, ki prežema ves kozmos in vse stvarstvo. 
Na vzhodu jo poznajo že tisočletja kot egipčan
ski ka, indijsko prano, japonski ki itd. Na zaho
du pa je znana kol Messmerjev magnetizem, Rei-
chova orgonska energija, kot bioenergija, geoe-
nergija in kot kozmična energija. 

Skrivnost tai chija je v timirienosti. Vsi gibi se 
izvajajo s sproščenim duhom in telesom Tai chi 
je preprost, brez odvečnih gibov, osredotočen k 
iskanju središča, ravnotežja, od koder telesni 
center postopoma vodi k duhovnemu centru. Z 
mehkimi in krožnimi gibi tunirjamo zavest, ш"-
avnovešamo svojo bioenergijo in jo povežemo s 
kozmično. Sprejemamo in širimo chi. 

Seminar bo v soboto, 30. novembra. Umik : 
11.00 - 14.00 v športni dvorani Mladika, 
Čučkova ul. 8; 16.00 - 19.00 v OŠ dr. Ljudevita 
Pivka Ptuj, Raičeva 2, Ptuj. Prijave in informaci
je po telefonu 778-036. 

Vodja seminarja Bora Ranitovič je dolgoletni 
učenec in zastopnik Damirja Tenodija, pionirja 
tai chi chuana na področju bivše Jugoslavije. Te-
nodi živi v Avstraliji in ima po Evropi vsakolet
ne seminarje. Maja 1997 bo obiskal tudi Ptuj. 

Silvester Vogrinec. 





I n f o - g l a s b e n e n o v i c e ! 

In fo - kviz 
Gotovo veste, kdo je pevec na 
sliki. Izrežite glasovnico, vpišite 
odgovor, in če vam bo sreča na
klonjena, vam bodo v prodajalni 
Tehnika Emone Merkurja Ptuj 
podarili zgoščenko. 
Da je bil pred štirinajstimi dnevi 
na fotografiji D. J. Bobo, je ugo
tovil tudi Niko Šimenc, Kraigher
jeva 17, Ptuj. 

Čestitamo! 
Odgovore na današnje vprašanje 
pošljite (ali prinesite) na: Ured
ništvo Tednika, p.p. 95,2250 Ptuj. 
Rok: četrtek, 5. decembra. 

Konec novembra ali začetek de
cembra bi lahko poimenoval tudi 
"magični predbožični čas", saj glas
beniki pospešeno izdajajo nove pe
smi in albume ter upajo na veliko 
prodajo, ki bi jim prinesla v glasbi 
zelo pomemben božični No 1! 

Kanadska pevka ALANIS MORIS-
S E T T E je pred kratkim dobila na
grado M T V kot najboljša pevka. Mla
da zvezda snema glasbo za Madonni
ne založbo Maverick in njen album 
Jagged Lit t le Pill so prodali že v ne
verjetnih 12 milijonih kopij. ALA
NIS po dinamičnih baladah izvaja 
dinamično rock skladbo z naslovom 
A L L I R E A L L Y W A N T ( * * * * ) . 

Odkritje bri tanske indie rock scene 
za leto 1996 je band K U L A SHA
KER, ki je z debitanskega albuma K 
snel že tri pesmi; Grateful when you 
are Dead, Tattva, Hey Dude . Novi 
pohod so pripravili s pesmijo GO-
VINDA ( * * * ) ki je tipična "Kula" 
pesem s pr imesmi novega vesoljskega 
indie ritma. 

Člani banda M E T A L L I C A so: Ja
mes Hatfield, Jason Newsteed, Lars 
Urlich, Kirk Hammet t . M E T A L L I 
CA je letošnji album Load usmerila v 
bolj komercialne vode in ena izmed 
komerc ia lne j š ih sk ladb je gotovo 
rock ba lada z n a s l o v o m M A M A 
SAID ( * * * ) . 

T I N A T U R N E R se je rodila 26. no
vembra 1938 pod imenom Ana May 
Bullock. Babica rock glasbe T I N A 
T U R N E R je pripravila naslovno pe
sem a l b u m a Wi ldes t D r e a m s IN 
Y O U R W I L D E S T D R E A M 

v kateri prepevata tudi Bar
ry Whi te in Antonio Banderas! 

Britanski vokalist SEAL je začel pre
pevati pri skupini Adamski in na solo 
poti beleži uspešnice Killer, Prayer 
for Dying in Kiss From a Rose. Ani
mirani film Space Jam prinaša dober 
soundtrack (glasba s filmsko glasbo) 
in SEAL je zanj solidno odpel klasiko 
F L Y L I K E AN E A G L E ( * * * * ) , 
ki so jo leta 1977 v originalu izvajali 
člani skupine Steve Miller Band. 

E L T O N J O H N je leta 1993 izdal al
b u m z naslovom Duets , ko je pel v 
d u e t i h z G e o r g e o m M i c h a e l o m , 
Frankom Sinatro, Chrisom Reaom.. . 
Posebna čast je Eltona doletela, ko je 
z najbolj znanim tenoristom na svetu 
Lucianom Pavarottijem odpel pesem 
LIVE L I K E H E A V E N ( * * * * ) . 

Prihajajoče pop zvezde so posnele 
tele popevke: JUST F R I E N D S - Hel
lo there, 911 - Don ' t make me Wait , 
A N T & D E C (PJ & Duncan) - W h e n 
I Fall in Love, J O H N A L F O R D -
I f / K e e p on R u n n i n g , U P S I D E 
D O W N - If you leave me now. 

Britanski duo E V E R Y T H I N G B U T 
T H E G I R L je v letu 1996 pripravil 
kar dva albuma: Walking Wounded 
in T h e best of. Duo se ne more ločiti 
od svoje mega uspešnice Missing, saj 
je remix komada D R I V I N G ( * * * ) 
mala kopija omenjenega hita. 

Š v i c a r s k i p e v e c D . J . B O B O n e 
počiva, saj je na koncertni turneji, 
kjer promovira odličen plesni album 
W o r l d in Mot ion . D.J. BOBO še 
vztraja na lestvicah s komadom Pray, 
ki ga bo kmalu zamenjal novi plesni 
hit M I D N I G H T ( * * * * ) . Plesni 
projekt z imenom Q U E E N D A N C E 
T R A X X 1. sem pred dobrim mese

cem že opisal in takrat sem vam opi
sal prihajajoče priredbe, ki so jih pri
pravili Ex-It, Dune , Capitan Jack in 
Magic Affair. Drugi blok pr i redb 
s k u p i n e Q u e e n pa preds tavl ja jo : 
B L U C H M E N - Bicyele Race, MU
SIC I N S T R U C T O R S - Fr iends will 
be Fr iends , W O R L D S A P A R T - I 
was bom to Love you. 

Legenda ameriške soul glasbe L I O 
N E L RICHIE je posnel izvrsten al
bum z naslovom Louder than Words. 
V velikem TV šovu Jaya Lena na 
NBC pa je L I O N E L odpel prijetno 
s o u l b a l a d o S T I L L I N L O V E 
( * Ж * * ) . 

M I R I A H CAREY je z lanskega albu
ma Daydream izdala že pet pesmi z 
naslovi: Fantasy, One Sweet Day, 
Open Arms , Always be my Baby, 
Forever. Kot šesto single ploščo pa 
M A R I A H izdaja p o v p r e č n o soul 
s k l a d b o U N D E R N E A T H T H E 
STAR ( * * * ) , ki jo je produciral 
Walter Afanasieff. 

Kanadska pevka C E L I N E D I O N je 
pripravila nove pesmi za tri fronte. V 
Evropi je z albuma Falling into you 
izdala čudovito pesem A L L BY MY
S E L F ( * * * * * ) , ki jo je v origina
lu pel Eric Carmen. Na Japonskem je 
za TV nadaljevanko izdala naslovno 
t e m o T O L O V E Y O U M O R E 
{^ЏЏ^). Posebej za ZDA pa je pri
pravila še tretjo balado z naslovom 
S E N D M E A LOVER ( * * * * ) . 

David Breznik 

POPULARNIH 10 
1. Say you'll be there 
- S P I C E GIRLS 

2. Words 
- B O Y Z O N E 

3. What's Love got to Do 
with It - WARREN G. & 
ADINA HOWARD 

4. You must Love me 
- M A D O N N A 

5. Quit Playin' Games 
(with my Heart) 
- BACKSTREET BOYS 

6. If you ever 
- E A S T 17 & GABRIELLE 

7. Don't let me be Misun
derstood 
- JOE COCKER 

8. One and One 
- ROBERT MILES & MA
RIA NAYLAR 

9 . Dance into the Light 
- P H I L COLLINS 

10. Bohemian Rhapso
dy-THE BRAIDS 

Lestvico POPULARNIH 10 
lahko poslušate vsak petek v 
večernem sporedu radia Ptuj. 

o^Mladi dopisniki 
NAŠ DELOVNI DAN 

Prišla je jesen, čas za obiranje 
grozdja. Tudi v tretjem a razredu 
gorišniške šole smo se odločili, da 
bomo en dan preživeli v trgatvi. 

Zbrali smo se ob 8. uri zjutraj. 
Kot za stavo so takrat začele padati 
prve dežne kaplje. Opremljeni s 
škarjami smo pričakali kamion, ki 
nas je po vijugasti cesti odpeljal v 
gorico. Pričakala nas je čudovita 
narava in tišina, ki ju je motilo pet
je klopotcev in naš živžav. Razdeli
li so n a m gajbe in v p a r i h smo 
odšli v gor ico . Med obiranjem 
grozdja smo peli vriskali in se slad
kali z grozdjem. Vesele trenutke je 

Tretješolci v trgatvi 
fotografmja Karina poskušala ujeti 
v svoj objekt iv. Prišel je čas za 
obilno malico. Po malici smo si 
ogledali staro prešo, nato pa smo 
nadaljevali obiranje vinske trte. 
Ko smo vsi u t rujeni misl i l i , da 
smo obrali vse, nam je gospodar 
povedal, da smo obrali le polovico. 
Kljub temu nas je kamion odpeljal 
nazaj pred šolo. S p r i j e tn imi 
občutki smo se vrnili na svoje do
move in veselimo se novega sni
denja z naravo. 

Jernej Cestnik, 3. a, 
Gorišnica 

OTROKOM 
NAJBOLJŠA IGRIŠČA 
IN IGRALA 

Na temo tedna otroka smo imeli 
vsi učenci razredne in predmetne 
stopnje vsaj eno raz redno uro. 
Učenci nižje stopnje so se bolj po
govarjali o t emi O t r o k o m naj
boljša igrišča in igrala , učenci 
predmetne stopnje smo se pogo
varjali več o pravicah otrok nas
ploh. 

Učenci nižje stopnje so zbirali 
podatke o otroških igriščih in igra-

lih po vsej šolski okolici. Dobili so 
izredno zanimive podatke: naši 
učenci , ki prihajajo iz starega 
mestnega jedra, so ugotovili, da so 
njihova igrišča ulica, zato so zapi
sali oceno 0. Na dvoriščih nekate
rih mestnih hiš so vrtovi, kjer se 
igrajo otroci. Precej bolje pa je v 
novozgrajenem delu mesta Ptuja. 
Igrišča so bila načrtovala že ob iz
gradnji, zato so ti otroci z igrišči 
precej bolj zadovoljni. 

Posebej želim predstaviti še en 
prob lem novih naselj Budina , 
Brstje in Spuhlja. Znano je, da je to 
področje pozidano šele zadnjih 
dvajset let brez kakšnega koli 
načrta o igriščih za otroke. 

Z velikega koša želja, ki so ga 
učenci zapisali, naj navedem samo 
to: "V Spuhlji si želimo, da bi ure
dili igrišča tako, da bi izboljšali 
dosedanja igrala. V GMD pa si 
že l imo bolj č is to in na ravno 
igrišče." 

Pa še nekaj zanimivih podatkov 
iz ankete, ki smo jo izpolnjevali vsi 
učenci predmetne stopnje. 

1. Na vprašanje, koliko časa imaš 
na razpolago za učenje, se je za od
govor IGRAM SE BOLJ MALO, 
KER NIMAM DOSTI PROSTE
GA ČASA, odločila kar dobra po
lovica vseh učencev. Teh, ki so od
govorili, da imajo dovolj časa za 
igro in se lahko igrajo, kolikor se 
hočejo, je bila le petina. 

2. Na vprašanje, kje in s kom se 
največkrat igraš, je 55 % učencev 
odgovorilo, da se igrajo na igrišču 
s prijatelji. Zaskrbljujoč podatek 
pa je, da se jih kar 17 % igra samih, 
nimajo družbe prijateljev, ne bra
tov ali sester. 

3. Ali pogrešaš igrišča in igrala v 
svoji okolici? Na to vprašanje jih je 
odgovorila petina, da sploh nimajo 
nobenega igrišča in ne igrala. Sla
be tri petine otrok meni, da imajo 
nekaj igral, a ne dovolj. Dve petini 
otrok pa sta odgovorili, da igral ni 

dovolj. 
Iz teh podatkov lahko sami skle

pa te , da o t roci n i m a m o dovolj 
igrišč, kaj šele dovolj igral. 

Pripravila: Dolores Ogrizek in 
Boris Bombek 

OŠ Mladika, Ptuj 

JESEN 
Jesen je najbogatejši letni čas. 

Radodarna je s plodovi zemlje in 
najtoplejšimi barvami sveta. Lepa 
je jesen, meni najlepša. 

P r e d e n se zemlja odpravi 
počivat , obdar i ljudi z najraz
ličnejšimi pridelki . Po poljih se 
sklanjajo ljudje in hitijo pospravl
jati koruzo, buče, peso, krompir, 
zelje in še veliko, veliko drugih 
poljščin. Kljub težkemu delu so 
njihovi obrazi zadovoljni in srce je 
veselo, saj bodo kašče polne. 

Gozd je jesen obarvala s čudoviti
mi odtenki rjavo-rdeče, svetlo in 
temno rjave in rumene barve. Na 
gozdnih tleh je na mehki listnati 
preprogi mogoče najti kostanj. Tu 
in tam izpod suhega listja kuka 
kakšna goba. Zvečer ob hiši na žer
javici spečemo kostanj in takrat 
zadiši po jeseni. Kostanj poplakne-
mo s sladkim grozdnim sokom. 

Bogata je jesen. Razmišljam o 
tem, kako narava poskrbi za ljudi. 
Spomladi se vse zbudi , brst i in 
cveti. Poleti v vročem soncu zori, 
da v jeseni dozori. Potem si narava 
vzame počitek - zimo. Odene se z 
belo odejo in zaspi, da se spomladi 
spet zbudi. Pomlad gre v poletje in 
poletje v jesen. In tako vsako leto 
znova. 

Iz razmišljanja me zbude poka
joči kostanji. Mmm.. . Diši po jese
ni. Lepa je jesen, meni najlepša. 

Nina Laki 7. b, 
OŠ Velika Nedelja 

PRI MIZARJU 
v četrtek smo imeli naravoslovni 

dan. Odločili smo se obiskati mi
zarsko delavnico. Učiteljica nas je 
razdelila v skupine. Vsaka skupina 
je dobila vprašalnik in navodila. 

Pred šolo smo se postavili v kolo
no skupaj z učenci 3. b razreda. 
Tudi orientirali smo se. Ko smo 
prišli do mizarja, smo si najprej 
ogledali okolje. Bili smo zado
voljni, ker je bilo lepo in čisto. 

Mizar nas je že na dvorišču lepo 
sprejel. Pospremil nas je v delavni
co. Tam mu je vsaka skupina zas
tavila različna vprašanja. Odgovar

jal nam je zanimivo in prijazno. 
Pokazal nam je različne stroje in 
izdelke. Ko smo vse to videli, nam 
je pokazal še vrste lesa. Prosili smo 
ga za nekaj koščkov. Dobili smo 
jih. Potem smo se poslovili in odšli 
nazaj v šolo. 

V šoli smo se pogovorili in si za
pisali, kar smo izvedeli. Tisti les, 
ki nam ga je dal mizar, smo razsta
vili v našem kotičku. 

Jasmina Ductnan, 3. a, 
OS Domava 

DOM TRILOBIT V 
JAVORNIŠKEM ROVTU 

Učenci 6. a smo z razredničarko 
zadnji teden počitnic preživeli na 
Javorniškem Rovtu, v domu Trilo
bit. 

Ko smo v ponedeljek prispeli v 
dom, smo bili presenečeni. Dom je 
bil lepo urejen, okolica doma pa je 
bila čudovita. Pred domom leži ve
liko jezero, okrog in okrog pa ras
tejo sami gozdovi. 

V tem tednu smo videli in spoz
nali veliko zanimivega. Učitelji, ki 
so bili v domu, so poskrbeli , da 
smo bili zaposleni. Delali smo v 
skupinah. Učili smo se plezalnih 
veščin, veslanja in lokostrelstva. 
Pripravili smo tudi raziskovalno 
dejavnost, pri kateri smo razisko
vali star mdnik. To je bilo zelo za
nimivo. Igrali smo razne športne 
igre in tekmovali. Veliko smo ho
dili na pohode in spoznavali na
ravne lepote. 

Tudi gobe smo nabirali. Učitelj 
nas je poučil, katere gobe so užitne 
in katere neužitne. Jurčka smo se
veda že vsi dobro poznali. Košaro 
smo napolnili s samimi jurčki. V 
domu pa smo pripravili gobjo raz
stavo. Iz jurčkov so kuharice sku
hale dobro juho. 

Teden je hitro minil in morali 
smo domov. Vsi smo bili veseli in 
zadovoljni, saj smo preživeli čudo
vit in nepozaben zadnji teden 
počitnic. 

Marko Sok, 6. a, 
OS Gorišnica 

MOJA SOBICA 
v našem prejšnjem stanovanju 

nisem imela svoje sobe. Spala sem 
skupaj z m a m o in oče tom. Na 
srečo smo samo trije, kaj bi le bilo, 
če bi imela še brata in sestro!? 

Leta 1990 smo se preselili v čisto 
novo, večje in svetlejše stanovanje. 

V novem stanovanju je bil tudi 
prostor, kjer naj hi potekalo večina 
mojega življenja. MOJA SOBICA! 
Hura! Vsaj malo svobode. Takrat 
sta bila moj oče in moja mama naj
boljša starša na zemlji. 

Na začetku je moja soba zgledala 
zelo velika. Potem pa smo vanjo 
namestili novo posteljo, novo pi
salno mizo, naenkrat je bilo vse 
novo. Mojo sobo obdajajo: dve ne
prekinjeni steni, stena z vrati in tri 
okna. Tapete na stenah so bile in 
so še umazano bele. Sčasoma se je 
vse ured i lo in no rma lno smo 
zaživeli v novo življenje. Leta 1990 
sem začela hod i t i v L razred 
osnovne šole. Vsak dan sem z ve
seljem prišla domov, saj sem vede
la, da imam svojo sobo in me ne bo 
nihče motil pri domači nalogi. 

Sprva mi soba ni veliko pomeni
la. Ko sem si začela po stenah lepi
ti razne plakate, ko so na stenah 
zaživele slike in gobelini, pa moja 
priznanja in diplome, se je v meni 
vse spremenilo. Soba mi je postaja
la bližja in bližja. 

Sobo sem si večkrat spreminjala. 
Pravzaprav sem obračala stvari -
predmete. Na vrata sem si napisa
la: "Preden vstopiš, potrkaj! Ob
vezno!" 

Mama in oče sta mi težila, kaj si 
bodo mislili prijatelji in sorodniki, 
kaj dovolita svoji hčeri. Jaz sem 
vztrajala, mama in oče pa sta se 
morala prilagajati . V moji sobi 
živim jaz, jaz jo "hranim", jo po
spravljam, brišem prah in sesam in 
jaz odločam, kaj se lahko dela v 
njej in kaj ne! 

Zdaj, ko sem prišla v nora najst
niška leta, sem čisto užaljena, če 
kaj ni tako, kot bi moralo biti. Kaj 
mi pravzaprav pomeni soba?? Ni
koli se nisem tega vprašala. Zdaj je 
nalašč takšen trenutek. Sprva bi 
vsak rekel: "Soba je soba in bo soba 
ostala!" Ni res. Meni soba pomeni 
največ. 

Ko imam slab dan, pridem do
mov, se vržem na posteljo in se 
zjočem. Vem, da me bo ona poto
lažila in mi pomagala, se tudi zjo
kala z mano, če bo treba. Čutim 
kako se smeje z mano , ko sem 
srečna. Lahko bi rekla, da je moja 
najboljša prijateljica. 

Čudno. Sedaj zares vem, kaj mi 
pomeni. Oprostite, s svojimi čustvi 
sem šla že predaleč. Nekaj mora 
ostati med mano in mojo najboljšo 
prijateljico - MOJO SOBO! 

Janja Bratuša, 7. a, 
OŠ Olge Meglic, Ptuj 

SRNIN SPREHOD 
živela je srna, ki ni imela ne bra

tov in ne sester. Bila je zelo 
osamljena. 

Nekega dne je odšla na sprehod. 
Zelo dolgo je tekala po gozdu. Čez 
čas se je spomnila, da je čas, da gre 
domov. Obrnila se je in odšla po 
poti, od koder je prišla. 

Naenkrat se je izgubila. Iskala je 
pot, vendar je ni našla. Zaradi stra
hu in bolečin v nogah je prespala 
noč pod drevesom. Zjutraj se je 
zbudila in ni vedela, kje je. Pomela 
si je oči ter zagledala ljudi. Skušala 
je pobegniti, vendar je obtičala v 
mreži. K njej je pritekel majhen 
otrok in ji rekel: "Ko sem očetu 
omenil, da bi te pustil na svobodi, 
mi je rekel , da bomo drugače 
lačni." 

Srna se je začudila: "Ali me mis
lite ubiti?" 

Deček je prikimal. Od žalosti je 
zastokala. V tistem t renutku sta 
dečka poklicala starša, naj pride h 
kosilu. Deček je odšel ter se čez pol 
ure vrnil. 

"Moraš mi pomagati, da pobeg
nem," je dejala srna. 

"Ampak kako?" 
"Če me izpustite, vam bom poka

zala kraj, kjer je veliko divjih svinj, 
da ne boste lačni." 

"Super! Takoj g rem vprašat 
očeta." 

Čez čas se je deček vrn i l z 
očetom. Ta jo je vprašal, ali misli 
resno, in srna je prikimala. Vsi so 
bili zelo srečni. 

Naslednjega jutra so se odpravili 
na pot. Zelo dolgo so hodili. Prišli 
so v kraj, kjer so stanovali srna in 
njeni starši. Zagledala je mater in 
očeta ter stekla proti njima in ju 
močno objela. Začela sta jo 
spraševati, kod je hodila in kdo so 
tile ljudje. Vse jima je pojasnila in 
ju seznanila z dečkovimi starši. 
Potem so odšli v gozd, kjer je bilo 
veliko divjih svinj. Dečkovi starši 
so se ji lepo zahvalili. Čez čas so 
srna in njeni s tarš i odšli p ro t i 
domu. 

Lepo je pomagati drug drugemu. 
Nina Emeršič 6.r., 
OŠ Leskovec 

OBISK 
Učiteljica nam je že teden dni 

obljubljala, da bodo prišli na obisk 
policisti. Pa so res prišli. Sošolec 
Tomaž Sošiarič nas je predstavil. 
Policisti so nam pripovedovali o 
varnosti na cesti. Na cesto ne sme
mo z neizpravnim kolesom. Cesto 
prečkamo na prehodu za pešce. 
Upoštevat i m o r a m o p r o m e t n e 
znake. 

Na cesti je vel iko nevarnost i . 
Zato moramo biti zelo, zelo pre
vidni. 

Maja Bezjak, 2. r., 
OŠ Grajena 



CERKVENJAK/ PROJEKTNO DELO OSNOVNOŠOLCEV 
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D e c e m b r a lan i j e m i n i l o 135 l e t o d rojstva I v a n a J u -
r a n č i č a , e n e g a n a j z a s l u ž n e j š i h m o ž s l o v e n s k e g a č e b e 
larstva , j 

Iz zgodnje mladosti se je po
sebno rad spominjal prostora za 
sosedovim idevom, saj so se tam 
zbirali vaški otroci. Kadar so se 
igrali šolo, se je mali Jani vrinil 
med večje otroke in tam nepre
mično strmel v "učitelja". Čeprav 
ni razumel ničesar, si je že tedaj 
želel, da bi postal učitelj. Ko je iz 
otroške šole "presedlal" v enoraz-
redno šolo v svoji rojstni vasi, se 
je pridno učil. Učitelj mu je po
menil vsaj toliko kot kip sv. An
draža v farni cerkvi. Leta 1875 so 
ga starši vpisali v ptujsko ginma-
zijo. Že v prvem letniku je trdno 
sklenil, da bo postal učitelj. 
Toda po končanem drugem raz
redu realke mu je umrl oče in za
radi denarnih težav je moral 
šolanje prekiniti. Kmalu zatem 
jim je pogorela še hiša. V začetku 
prvega razreda gimnazije mu je 
denarno pomagal stric Johan, ob 
koncu drugega razreda pa mu je 
pomoč iddnil. Zato je ostal doma 
in se posvetil igranju v domači 
godbi na pihala. Kmalu je postal 
eden najprizadevnejših članov 
orkestra. To znanje mu je omo
gočilo, da so ga na naboru leta 
1881 odredih v 87. pošpolk k 
vojaški godbi. Tako je kadrovski 
rok odslužil kot vojaški godbe
nik in leta 1884 odšel domov kot 
poddesetnik. Leto pozneje se je 
priženil v Andrence. 

Ob novem domu je našel tudi 
velik, a skoraj prazen čebelnjak. 
V minidih dveh letih je namreč 
neznana bolezen pobrala skoraj 
vse čebele. Tako je našel le šest 
čebeljih družin. Naslednje leto je 
bila izredno dobra čebelarska le
tina. Jurančič je šele takrat post
al pozoren na čebele. Kot dru
god so tudi tukaj čebelarili po 
starem v panjih z nepremičnim 
satjem Zaradi ubijanja družin 
in stiskanja satja je Ivan menil, 
da to verjetno ni edini in naj
boljši način čebelarjenja, V 
začetku je tudi sam čebelaril po 
starem, vendar je nenehno iskal 
nove načine. Želel je pridelati 
več medu in voska, hlcrati pa 
čebel ni želel moriti. Poglobil se 
je v življenje čebel, obiskoval 
čebelarje iz bližnje in daljne 
okolice, naročal čebelarske knji
ge in časopise ter začel uvajati 
panje s premičnim satjem 

Vse to se je dogajalo v času, ko 
so mnogi odhajali v tujino za 
kruhom Jurančič je ugotovil, da 
lahko marsikatero krono zasluži 
s čebelami in z izdelavo panjev s 
premičnim satjem. Tako je hitro 
postal mojster v čebelarstvu in 
mizarstvu za čebelarje. Po nasve
te so prihajali čebelarji iz Štajer
ske in Prekmurja. Po poizkusih 
čebelarjenja v različnih panjih se 
je Jiu-ančič končno odločil za du
najski panj. Čebelarjenje je iz
peljal do take popolnosti, da je 
dosegel najboljše uspehe. Nič 
čudnega, da mu je ostal zvest do 
smrti. Šele z uvedbo tega panja 
je Jtuančič zaživel kot čebelar in 
svetovalec. 

Želja po čebelarskem znanju 
pa ga je gnala naprej. Leta 1902 
se je vpisal na dunajsko čebelar
sko šolo. Z tispehom je končal 
študij in postal čebelarski 
učitelj. Tri leta pozneje je na isti 
šoli končal še tečai za mikrosko-

piranje. Uresničila se mu je mla
dostna želja, postati učitelj. 

Spoznanje, da je čebelarstvo na 
Štajerskem na tieh in da mu je 
treba pomagati v razvoju, mu je 
dalo moč, da je začel orati ledino 
na področju naprednega čebe
larstva. Med prvimi je ugotovil, 
da je razvoj možen le z neposred
nim poučevanjem čebelarjev. S 
povečevanjem teorije in prakse. 

z veliko ljubeznijo do čebel in z 
močno voljo, pomagati čebelar
jem iz dotedanje zaostalosti, je 
dosegel velike uspehe. Tudi pan
ji s premičnim satjem so prodrli 
na Štajersko in deloma tudi v 
Prekmurje. Prirejal je shode, 
predavanja in tečaje. Največ 
tečajev je organiziral na domu. 
Ti so bih dvo-, tri- ali celo 
petdnevni, vsi pa so bili brez
plačni. Tečaje je obiskovalo tudi 
do 60 čebelarjev. Ločeno je orga
niziral začetne in nadaljevalne 
tečaje, na predavanjih pa je snov 
vedno prilagodil tako, da je bilo 
nekaj za začetnike, nekaj pa za 
izkušene čebelarje. Bil je izvr
sten govornik in je znal pritegni
ti poslušalce. Njegova predavan
ja so bila vedno zanimiva. Kadar 
pa beseda ni zalegla, je posegel 
po nazornem pouku v svojem ali 
tujem čebelnjaku. Jurančič je bil 
velik mojster v praksi. Njegov 
ugled in strokovnost sta začela 
preraščati štajerske meje in pos
topno si je pridobil spoštovanje 
vseh avtrijskih čebelarjev. 

Od leta 1903 do leta 1919 je 
služboval kot predavatelj in te
renski društveni učitelj takrat
nega Slovenskega čebelarstva 
društva za Spodnjo Štajersko. 
To delo je prvo leto opravljal na 
svoje stroške, pozneje pa le za 
povračilo potnih stroškov, seve
da če se je v društveni blagajni 
sploh nabralo toliko denarja. Od 
leta 1919 do 1923 je Jurančič 
služboval kot državni terenski 
učitelj za Štajersko in samo v 
tem času je bil za svoje delo tudi 
plačan. Po letu 1923 je po 
naročilu župana mariborske 
oblasti služboval kot honorarni 
terenski učitelj za Štajersko in 
Slovensko krajino (Prekmurje), 
vendar mu tudi v tem času ho
norarja niso vedno izplačevali. 

Kolikšno zanimanje je takrat 
vladalo za napredno čebelarstvo, 
najbolj kaže podatek, da so čebe
larji obiskovali tečaje v to-
UHnem številu, da je to celo 
oteževalo pouk. Toda Jtirančič 
se je znašel v vsakem času. Mno
gi čebelarski strokovnjaki se 

niso strinjali z njim, ker je pri
poročal in zagovarjal samo du
najski panj. Ko je na Štajerskem 
že vpeljal dtmajski panj, so bili 
panji velike mere v Sloveniji še 
malo znani. V času, ko je Sloven
ski čebelar šele začel priporočati 
gerstrungovce, o AZ panju pa še ni 
bilo ne duha ne sluha, je bila Šta
jerska že preplavljena z du-
najčani in Jtirančič ni več mogel 
niti hotel nazaj. Preveč svojega 
življenja je vložil v te panje in 
preveč je bil vezan na izdelavo in 
prodajo dimajčanov. To zadnje 
bi seveda lahko rešil čez noč. Iz
delovati bi začel pač druge panje. 
Morda pa tudi ni hotel, ker je 
ravno tedaj Gertung tako neu
smiljeno, celo brezobzirno napa
dal njegovega čebelarskega idola 
Dzierzona... Naj bo tako ali dru
gače. Štajerska je ostala Ju-
rančičevo območje, na katerem 
je vladal dunajski panj. In ta 
panj je Jurančič po levje branil 
do svoje smrti. Šele tedaj je začel 
tudi na Štajersko prodirati AZ 
panj. 

Jurančičeve zasluge niso samo 
v čebelarstvu, ampak tudi dru
god. Med drugim je bil priznan 
tudi kot drevesničar in trsničar. 
Kjerkoli je mogel, se je nese
bično udejstvoval za napredek 
čebelarstva ali česar koli druge
ga. Že za svojega življenja je 
užival splošno priznanje in ug
led doma in v tujini. Spoštovali 
so ga zaradi njegove strokovnos
ti, delavnosti in skromnosti. 
Skratka, bil je človek, ki ve, kaj 
hoče, hotel pa je vse, kar je bilo v 
zvezi s čebelarstvom V času svo
jega čebelarjenja se je udeležil 
skoraj vseh čebelarskih razstav v 
avstro-ogrski monarhiji in poz
neje v kraljevini SHS, npr. na 
Dimaju, Ptuju, v Budimpešti, 
Pragi, Leobnu, Gradcu, Celju, 
Ljubljani in drugod. Ža svoje 
delo je bil odlikovan z zlatimi in 
srebrnimi odlikovanji, častnimi 
diplomami in priznanji, pohva
lami, svetinjami ... Bil je eden 
redkih, ki so ga izvolili za čast
nega člana Slovenskega čebelar
skega društva v Ljubljani. 

Jtumičičeva zasluga na štajer
skem območju ni samo v tem, da 
je vpeljal napredni panj s pre
mičnim satjem ter razširjal sad
ne sadike žlahtnega sadja in 
trsja, ampak tudi v tem, da je bil 
v prvih vrstah mož, ki so se bori
li proti hudemu pritisku germa
nizacije, saj je med ljudskimi 
množicami budil slovensko na
rodno zavest. Ob koncu pretek
lega stoletja je germanizacija po
tiskala svoje kremplje v vse pore 
našega gospodarskega in kultur
nega življenja. Kot drugpd po 
Sloveniji je bilo tudi na Štajer
skem dobro organizirano 
nemško čebelarsko društvo. Ju
rančič je hitro sprevidel pogub
no posledico nemškega vdora v 
slovenske čebelarske vrste. 
Čeprav so bili v začetku člani 
nemškega čebelarskega društva 
razen Nemcev le duhovniki, 

j ud tel j i in zemljiški veleposest
niki, je počasi, vendar temeljito 
posegala tudi med kmete in 
obrtnike. Temu se je bilo 
mogoče opreti samo z ustanovit
vijo slovenske podružnice Slo
venskega čebelarskega društva 
za Spodnjo Štajersko. Veliko je 
bilo treba postoriti, da je bila 1. 
maja 1904 ustanovljena prva po
družnica za žunniie sv. Andraža. 

sv. Bolfenka in sv. Urbana. Med 
vodilnimi pobudniki je bil kdo 
drug kot Ivan Jtu*ančič, ki je z 
Jožefom Zelenikom, Ivanom 
Strelcem, Jožefom Bezjakom, 
Jožefom Čolnarjem in še z neka
terimi zavednimi slovenskimi 
domoljubi to delo tudi opravil. 
V boju za napredno slovensko 
čebelarstvo in v boju proti ger
manizaciji jih je združevala na
rodna zavest. Za prvega predsed
nika je bil predlagan Jurančič, 
vendar je ftmkcijo odklonil zara
di bojazni, da mu le-ta lahko kot 
terenskemu učitelju škoduje. 
Temu delu pa se ni hotel odpo
vedati. Zato je postal prvi pred
sednik Jožef Zelenik. Tako se je 
štajersko čebelarstvo otreslo 
nemškega vpliva, obenem pa 
postalo napredno. 

Podružnice so rasle kot gobe 
po dežju, tako da so leta 1914 
združevale več kot 800 članov. V 
društvene vrste so vstopali 
učitelji, kmalu pa tudi duhovni
ki in obrtniki ter celo nekateri 
nemški veleposestniki. 

Svojega čebelarskega znanja pa 
Jurančič ni razdajal samo na 
shodih, predavanjih in tečajih, 
pač pa je že zgodaj začel s pisan
jem sttokovnih čebelarskih član
kov. Že pri 25 letih je v Sloven
skem čebelarju in sadjarju obja
vil pet člankov. Vsega skupaj je v 
raznih časopisih in revijah, po
sebno pa v Čebelarju, napisal več 
kot 150 člankov. Bila so leta, ko 
v Čebelarju ni bilo številke brez 
njegovega članka. Bil je vesten 
in stalen dopisnik Čebelarja od 
njegove ustanovitve pa vse do 

svoje smrti. Zaradi pomanjkanja 
slovenske čebelarske pisane be
sede je začel pisati čebelarski 
učbenika, ki je bil namenjen 
zlasti začetnikom Leta 1888 je 
poslal Mohorjevi družbi v Ce
lovcu delo "Cebeloreja, kratek in 
laJikoumen navod k umnemu čebe
larstvu". Rokopis je bil pre
obširen in žal v nekaterih po
glavjih nepopoln. Tajnik Mo
horjeve družbe mu je predlagal, 
naj delo ponekod skrajša, dru
god pa dopolni. Toda Juiančič 
na to ni pristal. Tako je delo os
talo žal nenatisnjeno, čeprav je 
bila vsebina dobra, napisana v 
lepem, razumljivem jezikiL 

Umrl je po daljši bolezni 24. 
aprila 1935. Poslovil se je nenad
no in tiho, kakor da je smrt pov

sem njegova osebna zadeva. Prav 
to je vse, ki so ga poznali, toliko 
bolj prizadelo. 

Zasluge Ivana Jurančiča so ve
like, saj je položil temelje čebe
larskega napredka na Štajerskem 
in na vsem slovenskem ozemlju. 
Zato je ob poslednjem slovesu 
podpredsednik Slovenskega 
čebelarstva društva g. Henrik 
Petemel upravičeno končal svoj 
nekrolog z besedami: "Jurančič 
ho ostal za vselej zapisan z zlatimi 
črkami v knjigi naše čebelarske zgo
dovine. Njegov spomin ne ho nikdar 
obledel. Človek, kije svoj rod tako 
srčno ljubil in toliko zanj delal, ne 
more biti pozabljen, атр..л. nam ho 
njegov spomin ostal svetel za vse
lej!" 

Ivan Jurančič, 1861-1935 

ŠOLSKI ZVONEC 
os MAJŠPERK: Učenci in delavci majšperške šole bodo v to

rek, 3. decembra, praznovali dan šole. Letošnjo prireditev po
svečajo 30-letnici šolsk^a prizidka, osrednjo slovesnost pa pri
pravljajo popoldan ob 14.30 uri v šolski telovadnici. 

OTROŠKI PARLAMENT: Letošnje zasedanje mladih parla
mentarcev na medobčinskem otroškem parlamentu na Ptuju je 
sicer že mimo, šest predstavnikov z mestne občine pa se danes od
pravlja na zasedanje mestnega sveta. Otroci bodo s svojimi stališči 
na temo Imam pravico - imaš pravico ter Otroška igrišča in 
igrala seznanili ptujske svetnike in župana dr. Miroslava Lucija. 
V posebni delegaciji se v spremstvu predstavnikov Društva prija
teljev mladine Ptuj na sejo mestnega sveta odpravljajo: Martina 
Ipsa iz p Š Olge Meglic, Doris Ogrizek iz OŠ Mladika, Katja R -
lip iz OŠ Ljudski vrt, Ivo Koželj iz OŠ Breg, Maja T imišek iz OŠ 
Hajdina in Bojana Herga iz OŠ Grajena. 

TM 

JUDO 

Kdo bo izpadel k h lige? 
V V e l i k i N e d e l j i b i m o r a l b i t i t u r n i r š t ir ih e k i p z a o b s t a 
n e k v 1. s l o v e n s k i j u d o l ig i . N a s t o p i t i b i m o r a l e e k i p e 
G o r i š n i c e , B r a n i k a B r o k e r j a ( M a r i b o r ) , Ž e l e z n i č a r j a 
( M a r i b o r ) i n E f e k t a S l o v e n j G r a d e c . T o d a n a t e h t a n j u 
o b d e v e t i h sta b i l i l e e k i p i G o r i š n i c e B r a n i k a B r o k e r j a 
i z M a r i b o r a t er p o l o v i c a e k i p e i z S l o v e n j G r a d c a b r e z 
t e k m o v a l n i h k a r t o n o v . P o z n e j e se j e p o j a v i l a še d r u g a 
p o l o v i c a s t e k m o v a l n i m i k a r t o n i . M a r i b o r s k e g a Ž e l e z 
n ičarja p a n i b i l o z a r a d i t e g a , ker p o š t a n i b i la t o č n o 
n a s l o v l j e n a . O z a p l e t u b o o d l o č a l a k o m i s i j a z a r e š e v a n 
j e p r i t o ž b u d e l e ž e n c e v 1. j u d o l ige . 

Tako je prišlo samo do 
srečanja med Gorišnico in Bra
nikom Brokerjem; dobili so ga 
slednji z minimalno prednost
jo. 

Posamezni izidi: Gorišnica -
Branik Broker 6:8 (30:32): 
Kostevc - Mušič 0:2, (0:7), Bez
jak - Beve 0:2 (0:10), Kovačec -
Kosi 0:2 (0:5) Zupanič brez na
sprotnika 2:0 (10:0), Marin -
Rajn 0:2 (0:10), M Petek - Por-
tenšlager 2:0 (10:0), D. Petek -
Recek 2:0 (10:0) 

DEL REPREZEN
TANCE V ZDA 
v nedeljo je del slovenske 

judo reprezentance odpotoval v 
ZDA, kjer bodo sedem dni in 
se udeležili velikega odprtega 
ttunirja v Dalasu. V ekipi so: 
Damjan Petek, Tomo Lakošek, 
Karmen Ctmdar in Nuša Lam

pe, trenerja Štefan Cuk in Mar
jan Fabjan ter predsednik in 
podpredsednik Judo zveze Slo
venije Bogdan Gabrovec in 
Vlado Čuš. 

Danilo Kla¡nsek 

RAJKOVAtUIN 
KRAMBERGEJU 
ZLATO 

Do poznih popoldanskih ur 
so v soboto, 16. novembra, v 
slovenjegraški športni dvorani 
potekali boji na 2. državnem 
prvenstvu srednjih šol v judu. 
Slovenjegraški judo klub je bil 
drugi organizator tega 
množičn^a prvenstva in tako 
nadaljeval idejo, rojeno na Ptu
ju, kjer je Judo klub Drava or
ganiziral prvo DP srednjih šol. 

Dobro pripravljeno tekmo
vanje, sicer le na dveh borilnih 

površinah, in močna konku
renca, v katero so se vmešali 
tudi novi obrazi, ki so pre
križali načrte tudi najboljšim, 
je minilo v znamenju favoritov, 
ki niso dovolili večjih prese
nečenj. Med favorite sta vseka
kor sodila tudi ptujska judoista 
Damir Rajkovača, ki je v kat. 
do 50 kg tudi v finalnem dvo
boju nasprotnika gladko pre
magal z 10:0, in Marko Kram-
berger, ki v absolutni kategori
ji ni dovolil presenečenj. Sašo 
Brmež je v kat. do 55 kg šele v 
finalu po manjši napaki izgubil 
in na koncu dosegel 2. mesto. 
Ponovno se je v ženski konku
renci nad 61 kg odlično odreza
la Tanja Žuran ter po treh 
zmagah in le enem porazu za
sedla 3. mesto. Dobro pripravl
jenost je pokazal tudi T o m a ž 
Marholt, ki je v kat. do 65 kg 
kljub poškodbi dosegel 5. mes
to, Simon Toplak (do 6o kg) in 
Sašo Koletnik (do 65 kg) pa sta 
dosegla 7. mesti. Tekmovanja 
so se udeležili tudi Marjan 
Satler, Nikola Seničič in 
Egon Predikaka, a so ostali žal 
brez uvrstitve. 

Na tekmovanju je bilo tudi 
pet tekmovalcev JK Gorišnica: 
Gregor Kolednik, Damjan 
Ivančič (5. mesto), D e n i s Rus, 
Donald Rus (1. mesto) in Mi
lan Kokot (7. mesto). 

Simon Starček 
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SLOVENSKA BISTRICA / PRI GIT ODPRLI PRENOVLJENO RESTAVRACIJO! 

Dober glas 
dalei seže 

"Leto se bliža koncu in to je 
čas, ko moramo gostinci podvo

jiti naše moči ter povečati in po
pestriti ponudbo. Na to smo pri 
Gostinstvu in turizmu Murko 
mislili že dalj časa in tako smo v 
tem času končali pomembno 
prenovo restavracije," je povedal 
Nikolaj Murko, eden najboljših 

gostincev v Slovenski Bistrici, 
zbranim novinarjem ter vodil
nim možem družbe Impol Jerne
ju Čoklu, Adiju Žuncu in Janku 
Žerjavu. 

Ko smo si novinarji ogledali 
obnovljeno restavracijo, jedilni 
list, ki je že sam zase pomemben 
gostinski projekt, smo se pre
pričali, da je to v Slovenski Bi
strici brez dvoma eden naj
boljših gostinskih lokalov, kjer 
bo v dvoje ali večjih skupinah 
potekalo prijetno druženje z iz
brano hrano, pijačo in v prijet
nem prostoru. 

Ko smo listali po jedilnem lis
tu, nam je gostitelj povedal, da 
želijo z njim predstaviti izbor 
vsega, kar se je skozi čas uvelja
vilo v njihovi restavraciji kot 
najbolj priljubljene jedi in pijače 
njihovih gostov. "Kuharji so v 
kuhinji zapisovali, katere jedi 
imajo gostje najraje in jih najpo
gosteje naročajo. To smo vnesli 
tudi v naš jedilni list. Ker priha
jajo k nam tudi družine z otroki, 
smo pripravili nekaj za njih, po
sebnost pa je mednarodna ku
hinja," je na kratko predstavil 
gostitelj. 

Gostinstvo in turizem Murko, 
ki danes zaposluje 31 ljudi, je 
nekdanja Impolova menza, ki jo 
je Nikolaj Murko od družbe Im
pol vzel v najem za deset let, da
nes pa ima seveda neprimerljivo 
višjo raven. Vodilni možje 
družbe Impola so z najemni
kom, ki vlaga v posodobitev lo
kala, nadvse zadovoljni, z njim 
dobro sodelujejo in mu seveda 
tudi pomagajo. 

Govorili so še o nočitvenih 
zmogljivostih, ki jih v Slovenski 
Bistrici primanjkuje. "Naši pos
lovni partnerji prenočujejo v 
glavnem v mariborskem hotelu 
Piramida ali celo v Gradcu in z 
vsako luknjo niso zadovoljni. 
Slovenski partnerji, ki pridejo k 
nam, pa se zaradi krajših razdalj 
vračajo domov še isti dan," je 
povedal Janko Žerjav iz Impola. 
Slišati je bilo tudi zamisel, da bi 
bližnji samski dom preuredili v 
garni hotel, vendar je bila to 
samo zamisel, načrti pa bolj dol
goročni, saj bo potrebno pri tem 
še marsikaj urediti, tudi dovoz
no cesto, kar pa se naslavlja že na 
druge službe. 

V i d a Topo lovec 

Zmnlmivosti 
Ф Razstava Darka Ferlinca 

v Miheličevi galeriji na Ptuju, v nekdanjem obrambnem stol
pu ob Dravi, bodo v torek, 3. decembra, ob 17. uri odprli zani
mivo razstavo grafičnega oblikovalca Darka Ferlinca, zaposle
nega v kidričevskem Talumu, in računalniške opreme RIP Com
puter iz Ptuja. Na otvoritveni slovesnosti bo nastopil pevec Vla
do Kreslin. 

# Jubilejni koncert ansambla Ekart 
Ob 20-letnici pripravlja Jože Ekart s svojim ansamblom pravo 

presenečenje. Dogajalo se bo v veliki dvorani restavracije PAN v 
Kidričevem jutri, v petek, 29. novembra, ob 19.30 pod naslovom 
Ko zapoje srce. Poleg ansambla Ekart bodo nastopili še: Edvin 
Fliser, ansambel Gašperji, ansambel Jožeta Burnika in ansambel 
Slapovi, Jože Galič, humorista Luka in Pepi ter folklorna skupi
na Vinka Korzeta iz Cirkovc, dogajanje pa bodo popestrili še z 
modno revijo butika Sandra. Prireditev bo vodil Tone Pete-
linšek. 

- O M 

PREJELI SMO 

DOČAKALI SMO NEKADIISKI ZAKON 
(Odgovor na pismo, objavljeno v Tedniku št. 4 7 ) 

Spoštovani gospod Zule, glede na vaše prepričanje, da kajenje ni škodljivo zdravju, kot tudi 
vašo ugotovitev, da reklame ne spodbujajo mladih h kajenju, z vami kot zdravnica o tem ne 
bom polemizirala. 
Opozorila pa bi vas na to, da z izjavo, kako je mojim "neumnostim" nasedel parlament, hudo 
žalite slovensi<i parlament, v katerem so pametni in preudarni ljudje, ki smo jih mi volili. 
Najbrž ste tudi pozabili na svojo izjavo, ki ste jo izrekli, ko smo se pred nekaj leti sestali na Mi
nistrstvu za zdravstvo. Ko sem omenila, da vsak kadilec državo veliko stane, ker je pogosto v 
bolniškem staležu, prej gre v invalidsko pokojnino in je tudi manj produktiven, ste mi odgovoril: 
"Motite se, gospa, kadilci so za državo zelo poceni, ker zgodaj umrejo!" 

Dr. M a r i | a D ¡ u r d ¡ e v i c 

ALENKA VINDIS SE JE VRNILA IZ INDIJE 

Sreina in 
xadovol¡nu 
Miss Slovenije Alenka Vindiš se ¡e v to rek popoldne 
vrnila iz Indije, kjer se je udeležila izbora za miss 
sve ta . Čeprav se njene optimistične napovedi , ki so 
jih podkrepil i tudi lepotni strokovnjaki, d a se ji bo 
posrečila uvrsti tev med prvih dese t , niso uresničile, 
je vendar le zadovoljna in srečna. 

Vse več jih je prepričanih, da 
bi pri letošnji izbiri miss sveta 
lepotni kriteriji sploh niso bili 
bistveni. Ves čas bivanja v Indiji 

je bila Alenka v središču pozor
nosti. Več indijskih časopisov je 
objavilo pogovore z njo, posebej 
se jim je priljubila, ker obiskuje 
zdravstveno šolo in želi študirati 
medicino. Prepričana je, da je 
več kot dostojno predstavljala 
našo državo. Doživela je veliko 
nepozabnih trenutkov. 

Doma v Kicarju so ji ob vrnit
vi pripravili prisrčen sprejem, 
mama je pripravila njene pril
jubljene jedi. Čeprav jo v nas
lednjih dneh in mesecih čakajo 
obveznosti iz naslova miss 
(predvsem humanitarne, tudi v 
Ptuju se jih bo nekaj udeležila), 
je odločena dati prednost šoli. V 
dveh mesecih je veliko izgubila. 

Več o Alenkinem bivanju v In
diji in na Sejšelih pa v prihodnji 
številki Tednika. 

M G 

SLAVISTIČNO DRUŠTVO 
SLOVENIJE / PRIPRAVE NA STRO
KOVNO POSVETOVANJE 

/cinl[o Kersnik 
m niegov ias 
Slav i s t i čno društvo Slovenije obvešča Javnost, da bo tra
d i c i o n a l n o strokovno posvetovanje, ki bo poteka lo v 
Kranju od 2. d o 4 . oktobra 1997, posvečeno J a n k u 
Kersniku in njegovem času . Ob s to le tnic i s lovenskega 
pisatelja in pol i t ika b o m o obravnavali napovedano 
t e m o z l i terarnozgodovinskih, j ez ikos lovnih in meto -
d ično-d idakt ičn ih vidikov. 

Vse, ki bi želeli na posvetovanju sodelovati z referati, vabimo, 
da nam čimprej, najkasneje pa do 1. februarja 1997, sporočijo 
naslov svojega prispevka ter nakažejo vsebino. Do 30. aprila 
pričakujemo tudi povzetek, ki naj obsega od pol do ene strani 
besedila. Govorne predstavitve referatov na zborovanju bodo 
časovno omejene na 20 minut , kasneje pa bodo objavljeni v 
zborniku. 

Na posvetovanju Slavističnega društva Slovenije bodo pote
kale tudi okrogle mize ter predstavitve novih slovenističnih 
knjig, zato vabimo avtorje in založnike, da nam napovejo svoje 
sodelovanje. Predstavitvi posamezne knjige bo namenjenih de
set minut in se bo lahko podaljšala, če se bo razvil pogovor z 
občinstvom. 

Prepričani smo, da bo tudi tokratno strokovno posvetovanje 
pomemben prispevek v razvoju naše stroke ter proučevanju raz
pisane teme. 

Predsednik 
Z o l t a n J a n ^ 







PRIHODNJO NEDELJO SE BOMO ODLOČALI NA REFERENDUMU 

Zakonodaini rekren- ^ 
dum o volilnih sisfemih 
Volitve poslancev so samo no prvi pogled zelo enostavne: politične 
stranke imajo politično kampanjo, občani pa gredo na volišče in ob
krožijo številko pred kandidatom, ki ga volijo. V resnici pa se kasneje 
s temi glasovi volivcev opravljajo preračunavanja z raznimi matema
tičnimi formulami, posledica tega pa je lahko tudi to, da pride v par
lament nekdo, ki ga volivci niso hoteli podpreti. 
P o m o j e m m n e n j u se o b č a n o m naj lažje predstavi 
d o l o č e n i vo l i ln i s i s t e m tako , da se j i m pove, k d o bi bil iz
vo l jen , če u p o r a b i m o nek vo l i ln i s i s t e m , / a r a d i tega j e 
p r i m e r n o , da j e ta re f erendum n e p o s r e d n o po vol i tvah 
p o s l a n c e v v državni zbor, k o s o podatk i o t em, k d o j e bil 
izvol jen , o b č a n o m dobro z n a n i . 

Poudariti je potrebno, da abso
lutno poštenega volilnega siste
ma ni. Vsak ima dobre in slabe 
strani. Kar se tiče odnosa poli
tičnih strank do volilnih siste
mov, je razumljivo, da bo vsaka 
stranka podpirala tisti volilni sis
tem, v katerem računa, da bo naj
lažje prišla na oblast. Na splošno 
ločimo dva volilna sistema: 
večinskega, kjer občani volijo po
sameznika (kot so bile volitve za 
župane), in proporcionalnega, to 
je sistem sorazmernega predstav
ništva, ko se volijo politične stran
ke. Oba sistema imata v čisti obliki 
toliko slabih strani, da se ju v prak
si redko uporablja, najpogosteje so 
uveljavljeni volilni sistemi, v kate
rih pravladujejo elementi enega ali 
drugega sistema. Ko politične 
stranke delajo reklamo za določeni 
volilni sistem, o katerem se bo gla
sovalo na referendumu, običajno o 
sedanjem volilnem sistemu govo
rijo samo slabo. Še nobena stranka 
se ni potrudila in sedanjega siste
ma predstavila občanom, tako nje
gove dobre in slabe strani, to pa za
radi tega, ker so prav ti politiki, ki 
danes zahtevajo referendum, v 
precejšnji meri odgovorni za sla
bosti sedanjega volilnega sistema. 
Občanom je treba pojasniti, da na 
to, kdo bi prišel v parlament, 
odločilno vplivajo nekatera 
tehnična pravila. Najpomemb
nejša so tri: oblikovanje volilnih 
enot, način glasovanja in način 
izračuna mandatov. 

SEDANJI VOLILNI 
SISTEM: 
PROPORCIONALNI 
S POSAMEZNUVli 
ELEMENTI VEČINSKEGA 

Sedanji volilni sistem je propor
cionalen, ker se volijo politične 
stranke, ne posamezniki. Slovenija 
je razdeljena na volilne enote, in 
sicer na 8, v vsaki volilni enot: pa 
se voli 11 poslancev V 8. volilno 
enoto, ki ima sedež na Ptuju, spa
dajo območje nekdanjih občin 
Ptuj, Ormož, Ljutomer, Murska 
Sobota, Lendava, Lenart, Gornja 
Radgona in Pesnica. V proporcio
nalnem sistemu se lahko zgodi, da 
je večina poslancev izvoljenih 
samo v določenem kraju, npr. v 
Ptuju ali Murski Soboti. Da do 
tega ne bi prišlo, je volilna enota 
razdeljena na 11 volilnih okrajev 
in v vsakem se glasuje o enem pos
lancu določene stranke. 

Prejšnja občina Ptuj je razdelje
na na tri okraje - Haloze, mesto 
Ptuj in Slovenske gorice. Ko občan 
glasuje na volitvah, dobi glas poli
tična stranka. Za vsako politično 
stranko posebej se seštejejo glasovi 
v vseh 11. volilnih okrajih. Tista 
stranka, ki dobi vsaj 1/11, to je 9,9 
odstotka glasov (to je tako imeno
vani volilni količnik), dobi poslan
ca; to je tako imenovani neposred
ni mandat. 

Primer: če je glasovalo 110.000 
volilcev, dobi stranka neposredni 
mandat, če je dobila skupaj 10.000 
glasov Znotraj stranke pa postane 
poslanec tisti kandidat, ki je zno
traj stranke dosegel najboljši pro
cent. Na sedanjih volitvah je npr v 
stranki LDS dosegel najboljši 
mandat župan Murske Sobote Ge-
renčer, in sicer 41 odstotkov, zno
traj SLS je to bil župan Ormoža 
Trofenik s 40 odstotki in znotraj 
SDS župan Ptuja Luci s 25 odstot
ki glasov Vsega skupaj je bilo na 
tak način izvoljenih v 8. volilni 

enoti 7 poslancev Nekatere stran
ke so dobile več glasov kot 9,9 %, 
nekatere pa manj - te glasove ime
nujemo ostanek. Ti ostanki se 
seštejejo skupaj za celo Slovenijo 
za vsako stranko posebej in se po
tem po posebni formuli delijo. Pri t 
tem izračunu so postali poslanci \ 
npr Pukšič, župan Destrnika, član 
SLS Vesenjak in en član Desusa. 

Vsega skupaj je iz 8 volilne eno
te prišlo 10 poslancev Zakaj ne 11, i 
kolikor se jih je volilo? Razlog je v 
nacionalnih listah, ki so jih imele i 
posamezne politične stranke. j 

Kaj je nacionalna lista? To je ¡ 
odločitev stranke, da bo v parla- ' 
ment spravila kakšnega svojega 
veljaka, ne glede na to, ali so ga vo
livci izvolili ali ne, seveda na račun 
nekoga, ki so ga volivci volili. To 
pa pomeni, da je lahko npr. iz 
ljubljanske volilne enote prišlo v 
parlament 12 poslancev, iz ptujske 
pa 10. Prek nacionalnih list je letos 
prišlo v parlament 6 poslancev: 
eden iz SLS, trije iz SKD in dva iz 
SNS. Če bi v zakonu o volitvah 
črtali možnost, da imajo lahko 
stranke nacionalne liste, bi bilo iz 
vsake volilne enote dejansko 11 
poslancev 

Drugo vprašanje pa je, zakaj 
vsak volilni okraj nima svojega 
poslanca (npr Haloze ga nimajo. 
Slovenske gorice pa imajo 2). Zara
di tega ker se volijo stranke. Samo 
v večinskem volilnem sistemu se 
lahko vsakemu volilnemu okraju 
zagotovi izvoljeni poslanec. 

DRUGI VOLILNI SISHMI 
L VEČINSKI (predlog 40.000 

volivcev - SDS) 
V tem sistemu je izvolitev naje

nostavnejša. V vsakem volilnem 
okraju se voli en poslanec, izvoljen 
je tisti, ki dobi več kot polovico 
glasov (kot volitve za župana). Sla
ba stran tega sistema je, da je lahko 
izvoljen kandidat, ki predstavlja 
samo manjšinski del volilcev. Pos
ledica tega sistema je tudi ta, da iz 
političnega prizorišča izginejo 
mnoge politične stranke in najpo
gosteje ostaneta samo dve. Če upo
rabimo rezultate letošnjih volitev 
v 8. volilni enoti za večinski sis
tem, seveda ob predpostavki, da bi 
stranke kandidirale ločeno, brez 
koalicij, dobimo zelo zanimive po
datke. Najprej lahko ugotovimo, 
da v nobenem volilnem okraju ni 
nihče dobil več kot 50 % glasov, 
zato bi bil potreben drugi krog vo
litev, v katerem bi občani volili iz
med prvih dveh. To pomeni, da bi 
v drugem krogu nastopile samo 
štiri stranke, in sicer SLS z 9 kan
didati, LDS z 10 kandidati, SKD z 
1 in SDS z 2 kandidatoma. Če 
predvidevamo naprej, da običajno 
v drugem krogu zmaga tisti kandi
dat, ki je bil boljši že v prvem, do
bimo rezultat, da imata poslance 
samo dve stranki, in sicer SLS 5 in 
LDS 6 poslancev. Približno enake 
rezultate bi lahko uporabili za celo 
Slovenijo. V večinskem sistemu 
ostaneta samo dve močni stranki, 
od katerih ima ena vedno večino v 
parlamentu in celotno vlado, vse 
ministre (to pa je situacija, ki jo 
poznamo v sosednji Hrvaški). Tudi 
če bi stranke pomladi, to so SLS, 
SKD in SDS, nastopile v koaliciji, 
bi v prihodnosti zagotovo prišlo 
do združitve v eno stranko, kot je 
to običajno v večinskih sistemih. 
Glede na sedanje rezultate bi to 
pomenilo, da bi SKD in SDS vsto
pili v veliko SLS. Ostale manjše 
stranke, ki so danes v parlamentu, 

to so SNS, DESUS, ZL, bi verjet
no prenehale obstajati. Vprašanje 
je, ali si volivci to želijo. 

2. ČISTI PROPORCIONAL
NI SISTEM (predlog 30 poslan
cev) 

Volilni sistem, v katerem bi bila 
cela Slovenija ena sama volilna 
enota in bi vsi volivci odločali o 
vseh strankah in vseh kandidatih 
za poslance, je skrajnost, ki jo zav
rača tako teorija kot praksa. Edina 
dobra stran tega sistema je ta, da v 
parlament lahko pridejo tudi 
manjše stranke, ki drugače tega ni
koli ne bi dosegle. Ima pa preveč 
slabih strani. Zaradi množice po
datkov je ta sistem nepregleden, 
predvsem pa favorizira kandidate 
iz centra in popolnoma izključuje 
zastopanost lokalnih interesov Če 
primerjamo npr. število volivcev v 
treh ptujskih okrajih, to je okoli 
53.000, z volilnimi okraji samo v 
Ljubljani - Šiška, ki ima okoli 
65.000 volilcev, brez drugih delo 
Ljubljane, vidimo, da v takem vo
lilnem sistemu naše območje nima 
možnosti dobiti poslanca v držav
nem zboru. 

3. KOMBINIRANI VEČIN
SKO - PROPORCIONALNI 
SISTEM (predlog DS) 

Sistem, v katerem ima volivec 
dva glasova, enega po večinskem 
sistemu za posameznega poslanca 
in enega po proporcionalnem sis
temu za stranko, je poskus združiti 
dobre strani obeh sistemov, to je 
istočasno omogočiti volivcem del
ni vpliv na to, kateri posameznik 
bo poslanec, in omogočiti tudi čim 
več strankam, da pridejo v parla
ment, tudi manjšim strankam. S 
tem se omogoči zastopanost čim 
širšega kroga volivcev Vprašanje 
ustreznosti tega volilnega sistema 
za naše ptujsko območje pa se pos
tavi takoj, ko primerjamo število 
volilnih okrajev Sedaj je v Slove
niji 88 volilnih okrajev (od tega 
trije na ptujskem področju), pred
lagani kombinirani sistem pa 
predlaga zmanjšanje števila volil
nih okrajev na 44. To pomeni, da 
bi bil na ptujskem območju samo 1 
volilni okraj (npr. Haloze in Ptuj), 
drugi del (Slovenske gorice) pa bi 
se združil s sosednjim območjem v 
nov volilni okraj. Iz tega sledi, da 
ta volilni sistem zagotovo omogoči 
našemu območju izvolitev le enega 
poslanca, kajti glasovanje prek 
drugega glasu v proporcionalnem 
sistemu ne pomeni nujno, da bo 
poslanec s tega območja. Glede na 
to, da imamo v sedanjem sistemu 
tri poslance s ptujskega območja v 
Državnem zboru, kombirnarni 
sistem pa nam zagotavlja samo 
enega, je ta sistem vprašljiv zaradi 
naše želje, da so lokalni interesi 
či.m bolj zastopani v parlamentu. 

FINANČNA PLAT 
REFERENDUMA 

Zelo pomembno za občane je 
tudi vprašanje stroškov referendu
ma, ki ga bodo plačali prek davkov. 
Tega vprašanja se stranke spretno 
izogibajo. Naj gre za volitve ali re
ferendum, vedno nastanejo neka
teri stroški, ki se jim ni mogoče 
izogniti. To so stroški za volilne 
imenike, za glasovnice, za vabila 
na volitve, razglase, za delo članov 
volilnih odborov in članov volil
nih komisij. Stroški volitev pos
lancev v Državni zbor so v celi Slo
veniji znašali okoli 189 milijonov 
tolarjev, na območju nekdanje 
občine Ptuj pa okoli 8 milijonov 
Približno enaki stroški bodo nas
tali tudi zaradi izvedbe referendu
ma. Če referendum ne bo uspel, to 
je če noben predlog ne bo dobil za
dostne podpore (to je več kot polo
vice glasov), bo to dejansko vstran 
vržen denar davkoplačevalcev 

M e t o d G r a h , d i p l . p r c n r n i k , 
načelnik Upravne enote Ptuj 

Kulturni 
križem itražem 
P T U J • v p r a v l j i č n i s o b i 
m l a d i n s k e g a o d d e l k a 
k n j i ž n i c e I v a n a P o t r č a b o 
d a n e s o b 1 1 . u r i s e s t a 
n e k š t u d i j s k e s k u p i n e z a 
p r e d m e t k n j i ž n i č a r s t v o . 
P r o f . D a r k a T a n c e r -
K a j n J h z m a r i b o r s k e p e 
d a g o š k e f a k u l t e t e b o 
p r e d a v a l a n a t e m o S o 
d o b n i t o k o v i v m l a d i n 
s k i l i t e r a t u r i . O b t e j p r i 
l o ž n o s t i b o d o n e k a t e r i 
s t r o k o v n j a k i iz L j u b l j a n e 
p o k a z a l i š e n a č i n p o p r a 
v i l a in z a š č i t e k n j i g s s a 
m o l e p i l n i m i p r o i z v o d i . 

P T U J • D a n e s o b 1 8 . u r l 
b o v p r a v l j i č n i s o b i m l a 
d i n s k e g a o d d e l k a p t u j 
s k e k n j i ž n i c e p r e d s t a v i 
t e v k n j i g e Č a s č u d e ž e v 
a v t o r i c e B a r b a r e Š k o -
b e r n e . 

S L O V E N S K A B I S T R I 
C A • M l a d e v e z i l j e , k i s o 
v e z l e p o d v o d s t v o m 
u č i t e l j i c e T i l k e M l a k a r , s o 
p r i p r a v i l e v p r o s t o r i h b i 
s t r i š k e g a g r a d u r a z s t a 
v o , k i b o o d p r t a v p e t e k , 
2 9 . n o v e m b r a , o b 1 7 . u r i . 

P T U J • K a r i t a s p t u j s k e 
in z a v r š k e d e k a n i j e p r i 
p r a v l j a j u t r i , v p e t e k , 2 9 . 
n o v e m b r a , o b 1 9 . u r i d o 
b r o d e l n i k o n c e r t v r e f e k 
t o r i j u m i n o r i t s k e g a s a 
m o s t a n a n a P t u j u . V 
z a b a v n e m p r o g r a m u 
b o d o n a s t o p i l i : g l a s b e n a 
s k u p i n a B i g B e n , 
m e š a n a p e v s k a z b o r a 
s v . V i k t o r i n a in P D 
G o r i š n i c a , u č e n c i g l a s 
b e n e š o l e P t u j in g o j e n c i 
z a v o d a d r . M a r j a n a 
B o r š t n a r j a iz D o r n a v e . 

S K O R B A • V d o m u k r a 
j a n o v S k o r b a b o d o d a 
n e s o b 1 7 . 3 0 ur i u s t a n o 
vi l i K u l t u r n o d r u š t v o 
S k o r b a . S p r e j e l i b o d o 
s t a t u t d r u š t v a , i zvo l i l i 
v o d s t v o t e r r a z p r a v l j a l i o 
v k l j u č i t v i n o v o u s t a n o v l j e 
n e g a d r u š t v a v Z K O P t u j . 

Š E N T I L J • P t u j s k a s l i 
k a r k a R o z i n a š e b e t i č , 
č l a n i c a l i k o v n e s e k c i j e 
p r i D P D S v o b o d a P t u j , v 
n o v e m b r u in d e c e m b r u 
r a z s t a v l j a v R a j z m a n o -
v e m h r a m u v Š e n t i l j u . 
Š e b e t i č e v a j e d o s l e j p r i 
p r a v i l a ž e 2 6 s a m o s t o j 
n i h r a z s t a v in s o d e l o v a l a 
n a v e č k o t 1 4 0 s k u p i n 
s k i h r a z s t a v a h . 

S L O V E N S i C A B I S T R I 
C A • V p r o s t o r i h 
k n j i ž n i c e d r . J o s i p a 
V o š n j a k a b o d o k o n c a 
p r i h o d n j e g a t e d n a 
o d p r t a l i k o v n a r a z s t a v a 
c e l j s k e g a l i k o v n i k a V l a d a 
G e r š a k a . 

K I N O P T U J • T a t e d e n 
j e o b 1 8 . in 2 0 . ur i n a 
s p o r e d u S t r i p t i z , p r i 
h o d n j i t o r e k in s r e d o o b 
1 8 . in 2 0 . ur i Š t i r j e m o ž j e , 
e n a ž e n a , o d č e t r t k a d o 
n e d e l j e p a o b 1 8 . u r i F a r 
g o , o b 2 0 . p a A l c a t r a z . 

ČRNA KRONIKA 
Z AVTOM V 
TOVORNJAK iN V 
SMRT 

v ponede l j ek , 18. n o v e m b r a , 
o b 13.30 je p o lokaln i cest i o d 
Žeta l prot i Pod lehn iku vozi l 
o s e b n i av to Mi tsub ish i z 
n e m š k o regis t rac i jo 48; le tn i 
Franc Kos iz Ce rmož i š pri Zeta
lah. V os t rem n e p r e g l e d n e m 
ov inku v nase l ju Kozminc i pri 
Pod lehn i ku je n e n a d o m a za
pel ja l v levo in s i lov i to trči l v to 
vorn jak , ki g a je naspro t i vozi l 
24- letn i Mi ran G. iz Ložan. Po 
t rčen ju je o s e b n i avto odb i l o v 
obces tn i jarek. V nesreč i se je 
Franc Kos tako h u d o rani l , d a 
je umr l v razb i t inah av tomob i l a . 
M o r d a pos led i ce ne bi bi le 
t a k o h u d e , če bi bil pr ipet z var
nos tn im p a s o m . 

TRČILA OSEBNA 
AVTOMOBILA 

Po reg iona ln i cest i o d Lenar
ta prot i Ptuju je v ponede l jek , 
18. n o v e m b r a , oko l i 16. ure vo
zil osebn i av tomob i l 34- letni 
B ranko P iz Kadrencev. M e d 
vožn jo je n e n a d o m a zapel ja l 
na naspro tn i vozn i pas in trči l v 
naspro t i vozeč i osebn i avto, ki 
g a je vozi l 57- letni J . C. iz Mar i 
bo ra . Kot so pol ic ist i ugotov i l i , 
B ranko ni bi l pr ipet z varnost 
n im p a s o m , vendar je bi l le 
lažje ran jen , J . C. pa so h u d o 
ran jenega prepel ja l i v b o l 
n išn ico . 

TRČENJE V KRIŽIŠČU 
V ponede l j ek , 18. n o v e m b r a , 

p o p o l d n e je vozn ik o s e b n e g a 
av tomob i l a , 42- letn i Miroslav 
Š. iz O r m o ž a , v kr iž išču loka lne 
in reg iona lne ces te na H u m u 
pri O r m o ž u zavi jal d e s n o na re
g i o n a l n o ces to in pri t e m trči l v 
o s e b n i av to , ki g a je vozi l 19-
letni V i l ko K. iz Pristave p o 
p rednos t i cest i . V t rčen ju je 
avto o d b i l o čez vozn i pas in 
nas ip , kjer se je prevrni l in o b 
stal na s t reh i . Voznik Miroslav 
Š. je bi l v n e z g o d i h u d o ran jen . 

VLOM V POČITNIŠKO 
HIŠICO 

M e d 15. in 19. n o v e m b r o m 
je neznan i in nepovab l j en i gos t 
vdr l v poč i t n i ško h iš ico Janeza 
Š. v nase l ju Pekel pri 
Po l j čaneh. O d n e s e l je prece j 
s tek len ic v ina in žgan ih pi jač. 
Po ocen i je lastn ika o š k o d o v a l 
za d o b r i h s to t i soč tolarjev. 

VLOM V 
SAMOPOSTREŽNO 
PRODAJALNO 

v nede l jo , 17. n o v e m b r a , je 
b i lo v l om l j eno v s a m o p o s t 
režno p roda ja lno O z m e c v 
Cve tkovc ih . Neznan i v lomi lec 
je odnese l a l koho lne p i jače, c i 
gare te in denar, ki g a je našel v 
ročni b laga jn i . Oceni l i so , d a j e 
lastn ika s a m o p o s t r e ž n i c e 
o š k o d o v a l za oko l i po l mi l i jona 
to la r jev 

POŽAR V GARAŽI 
v nede l jo , 24 . n o v e m b r a , d o 

p o l d n e je 34- letn i Dan i lo G. iz 
Bened ik ta v S lovensk ih gor i 
cah v d o m a č i garaži poprav l ja l 
osebn i av tomob i l . M e d d e l o m 
se je spo takn i l o b peč na pe
t ro le j , s ka tero si je ogreva l 
prostor. Petrolej se je razlil p o 
t leh , zagore l in p lamen i so za
jel i t ud i zadn j i del av tomob i l a , 
ki g a je Dani lu še uspe lo pot i 
snit i iz garaže . Prihiteli so 
d o m a č i gas i lc i in ogen j ukrot i l i . 
Dan i lo je dob i l hu jše opek l i ne 
p o rokah in ob razu , za to so g a 
prepel ja l i v mar ibo rsko bo l 
n išn ico . Po ocen i je ogen j 
povzroč i l za oko l i 500 .000 to
larjev š k o d e . 

FF 

RODILE SO - ČESTITA
MO!: Marija Tašner, Ločič 
14, Trnovska vas - Primoža; 
Milena Vidovič, Kungota 84, 
Kidričevo - dečka; Bojana 
Horvat, Mladinska 4, Sre
dišče - Tomaža; Valerija Šker-
get, Lovienc na Dr. polju 37 
- Zana; Irena Cafuta, Jurovci 
22, Videm - deklico; Metka 
Mohorko, Obrtniška 3, Sre
dišče - Marušo; Irena Lesjak, 
Tržeč 35, Vidern - deklico; 
Milenka Cizerl-Černe, Orešje 
16, Ptuj - Jerneja; Ljubica 
Šilak, Gorišnica 138 - dekli
co; Marjetka Habjanič, Vin-
tarovci 80, Destrnik - Nika; 
Jelka Persa, Mladinska 4, Ki
dričevo - Anjo; Marica Plohi, 
Nova vas 36, Ptuj - deklico; 
Sonja Pauko, Mestni Vrh 
114, Ptuj - Matjaža; Marjana 
Bedrač, Pobrežje 135, Videm 
- Amando; Danica Kozel, 
Mala Varnica 13/a, Zg. Le
skovec - deklico. 

POROKA - PTUJ: Dragan 
Stefanovič in Helena Seidl, 
Kraigherjeva ulica 24, Ptuj. 

UMRLI SO: Elizabeta Don-
ko, Frankolovska ul. 7, Mari
bor ;|- 1917, t 8. novembra 
1996; Stanko Leben, Formin 
27, '\' 1962, umrl 14. novem
bra 1996; Marija Narad, 
Majšperk 100, î: 1903, t 17. 
novembra 1996; Janez Sekol, 
Krčevina pri Vurbergu 155, 

1922, t 17. novembra 
1996; Vinko Cebek, Nova vas 
pri Ptuju 49, Ptuj, 1941, t 
14. novembra 1996; Ana 
Zaje, roj. Polič, Kukava 8, 
1929, t 19. novembra 1996; 
Marija Cebek, roj. Murko , 
Pristava 10, '\' 1929, t 19. no
vembra 1996; Franc Hrnčič , 
Reševa ul. 32, Ptuj , -i' 1930, t 
21. novembra 1996. 

Kombmaiiia 
proponionalnega 
m veiinskega 
sistema 

Prejšnjo sredo je predsednik 
Državnega sveta dr. Ivan Kristaif 
v Ruju podrobneje predstavil 
enega od treh predlogov za 
bodoči slovenski volilni zakon, re
ferendum o tem bo 8. decembra. 
Državni svet je kot eden od treh 
predlagateljev nove volilne zako
nodaje pripravil predlog za kom
binirani - proporcionalno-večinski 
sistem volitev. 

To je po mnenju predlagateljev 
najboljši predlog in upošteval 
izkušnje držav z že dodobra izdela-;, 
no demokracijo. Predlog državnega. : 
sveta v bistvu temelji na nemškerti; 
volilnem sistemu, njegovo bistvo 
pa je, da bi bila Slovenija razdeljena 
v 11 volilnih območij, vsaka od teb 
pa v štiri volilne okraje. Vsak voli-:; 
vec bi imel dva glasova: prvega ne- ; 
posredno za kandidata, drugega pa ; 
za strankarsko listo. Na tàk način bi 
bil iz vsakega volilnega okraja za
gotovo izvoljen po en poslanec ne
posredno v državni zbor, drugih 44 
poslancev pa bi določili na osnovi 
glasov, ki bi jih dobile strankarske 
liste. Dve poslanski mesti sta rezer
virani za predstavnika manjšin. ' 

Kombinirani proporcionalno-
večinski sistem zagotavlja torej vr: 
parlemantu enakomerno zastopa
nost vseh območij. Dr. Ivan Kristan' 
je poudaril, da sta ostala dva pred
loga - na eni strani večinski in na 
drugi proporcionalni volilni sistem -
dve skrajnosti, ki imata sicer nekaj 
dobrih, vendarse več slabih strani.: 
V svetu se taki skrajni volilni siste-' 
mi opuščajo, saj povzročajo 
družbene konflikte. Menil je tudi, da 
je državni svet vzel predlaganje no-b 
vega volilnega sistema resno, kar 
pa ne velja za dmga dva predlaga
telja, ki sta vse skupaj izrabila bolj 
za trenutne politične interese. Do 
referenduma je še dober teden in v 
tem času bi bilo potrebno ljudem 
temeljito predstaviti prednosti in 
slabosti predlogov, sicer referen
dumska odtočitev ne bo dejansko-
izražena volja volivcev. 


